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NAROD, ZAŠČITA 
IN EVROPA

N i se še polegel odmev na razne Pre
šernove proslave in z njim teme, med katere sodi gotovo 
v prvi vrsti narod s svojo kulturo. Z  narodom so tudi te
sno povezane narodne pravice, ki se o njih zlasti pri nas 
vedno veliko razpravalja in piše, manjšina sama pa jih že 
dolga desetletja nestrpno pričakuje.

Pojem naroda se je v glavnem dokončno oblikoval pred 
dobrim stoletjem. V  dobi romantike so namreč tako filo 
zofi in pesniki kot zgodovinarji in tudi politiki veliko p ri
spevali k definiciji tega vedno zapletenega pojma. Evrop
ski narodi so se prav okoli leta 1848 začeli zavedati la
stne b iti. Veliko so zlasti prispevali takratni nemški misle
ci, ki so skušali zaokrožiti vse vrednote nekega naroda 
oz. ljudstva v skupni imenovalec (glej npr. Heglov duh 
ljudstva - Volksgeist). Ne bomo seveda na tem mestu na
števali vseh mnenj in teorij, ki so kasneje postale last sve
tovne politične filozofije, sociologije ali etnologije. Dej
stvo pa je vsekakor, da je narod neka čisto posebna kate
gorija in se kot taka obravnava.

Znana koroška pesem Nmav čez izaro nam lepo prika
zuje ljubečo navezanost na domačijo, na domovino, "...kjer 
so me zibali / mamica moja..." Iz te globoke in obenem 
mehke nesrm d'ha vsa ljubezen do slovenskega naroda, ki 
živi ob Dravi in Z ili. Narod s svojimi koreninami ostane 
ena od velikih vrednot človeka vseh časov. Ob vsem tem 
ne pojejo le naše pesmi, ampak še danes o tem pričajo tu
di filozofi in razumniki sploh. Poglejmo, kako je podob
no misel o zibelki človeka in njegove kulture zapisal ve
liki sodobni Francoz Jacques Maritain: "Narod im a  a li je  
im e l zem ljo , k a r pa ne pom eni, kot za državo, kako o- 
zem eljsko področje oblasti in  uprave, am pak zibelko  
življenja, dela, žalosti, sanj. N arod im a  svoj jezik..." In 
vse to morata posameznik kot družba verno ohraniti pri 
življenju.

Podobne misli in vrednote bi verjetno morali imeti pred 
očmi zakonodajalci, ki v rimskem parlamentu razprav
ljajo (ko ne odlagajo) o naši zaščiti. Zakonski osnutek 
posl. Masellija ima res čudno pot, lahko bi že skoraj rekli 
svojo Kalvarijo! Člani ustavne komisije poslanske zbor
nice, kjer debata o tem sedaj poteka, ne morejo in ne mo
rejo najti skupnega jezika o zadevi. Morali bi se osvobo
diti svojih tesnih političnih in strankarskih spon in tako 
prisluhniti res upravičenim pričakovanjem Slovencev v 
Italiji za pravično in edino logično zaščito, kot jo nare
kuje že samo človeško dostojanstvo.

France Prešeren ni vprašal bruseljske petnajsterice do
voljenja za vstop v Evropo. Tako je duhovito pripomnil 
znani komentator ljubljanske TV  Prešeren je namreč že 
vedel, da spadamo Slovenci z vso pravico v Evropo in 
to že od srednjeveških Brižinskih spomenikov dalje. Od 
takrat smo v duhovnem oziru Slovenci kot kulturen 
narod s krščanskimi vrednotami enakopraven del stare
ga kontinenta. Zato naj danes krajše ali daljše pričako
vanje Slovenije za vstop v politično Evropo nikakor ne 
razburja. "Tja bomo našli pot", kjer smo Slovenci v re
snici že dobrih tisoč let.

ANDREJ BRATUŽ

K O S O V O  /  M I R O V N A  P O G A J A N J A  V G R A D U  R A M B O U I L L E T

EVROPA IN ZDA ZA SPORAZUM
SASA RUDOLF

elegaciji sta si prvič po 
dveh tednih pogajanj pogle
dali v oči: ameriška zunanja 
m in istrica  A lbrigh t, ki je  Sr
be in kosovske Albance p ri
silila, da so fo rm alno sedli 
za skupno m izo, je  predla
gala enotedensko podaljša
nje pogajanj, kontaktna sku
pina pa je nadaljevanje raz
govorov potrdila.

Ponavlja se torej bosanski 
scenarij, ker Evropa, k ljub 
združitvi okrog skupne de
narne enote, še vedno ni 
zmožna najti skupnega jezika 
v zunanji politik i, tudi ko gre 
za probleme stare celine. Ev
ropa ni zmožna drugega kot

odlašanje, zavlačevanje, meč
kanje. S tem  pa prepušča 
prosto pot VVashingtonu in 
železni ženi, ki predstavlja in 
uveljavlja ameriško zunanjo 
po litiko  po svetu.

Dolga dva tedna so pogo
vori v gradu Rambouillet po
tekali ločeno: C hristopher 
Hill in ostali posredniki so ro
mali iz sobe, kjer je bila zbra
na srbska delegacija, v dvo
rano z delegati kosovskih A l
bancev, se spet vračali in pre
našali mnenja. Sprehajanju je 
naredila konec Madeleine A l
bright, ki je v soboto zvečer 
dopotovala v Pariz, se takoj 
srečala s Kosovarji, nato za
grozila srbskemu predsedni
ku vlade Milanu Milutinoviču

s posegom čet Atlantskega 
zavezništva. M ilutinovič prav 
gotovo še ni pozabil, kako je 

! energična Albrightova napra
vila red med obiskom v Vu
kovarju: kakih sto srbskih 
prenapetežev je obmetavalo 
s kamenjem avtomobil, tedaj 
pa je zunanja ministrica sto
pila iz avta, zažugala manife- 
stantom in naročila po lic i
stom, da jih  razženejo, kar 
so seveda tudi storili. M ilu ti
noviču ni preostalo drugega, 
kot da jo uboga in da privoli 
v prvi skupni sestanek med 
delegacijama.

"Bila sem, kar se da ja
sna," je povedala, "prišli smo 
do razpotja: ena pot vodi v 

S tragedijo, kaos in nove poko

le, druga pot pa kaže m ož
nost racionalne rešitve krize, 
miru, utrditve demokracije in 
spoštovanje človeških pravic 
za vse prebivalce Kosova. Na 
vas je izbira," je zaključila A l
brightova.

Kosovski Albanci so - kot 
kaže - pripravljeni na kom 
prom is, ki predvideva raz
orožitev gverilcev in um ik Ju
goslovanke vojske v šestih 
mesecih. Srbi se še niso izre
kli, vendar so verjetno razu
meli, da je podpis sporazu
ma tudi v njihovem interesu, 
saj bo Kosovo, čeprav bo do
bilo široko avtonomijo, osta
lo del jugoslovanskega d r
žavnega ozemlja.

NI DOVOLJ POLITIČNE VOLJE
DRAGO LEGISA

Italijanski politični krogi so 
skoraj kot senzacijo sprejeli 
uradno, a nepričakovano na
poved ministrskega predsed
nika DAleme, da bo njegova 
vlada odobrila zakonski osnu
tek, ki bo korenito spremenil

PAPEŽ SPET 
V SLOVENIJI

Iz Vatikana so uradno 
sporočili, da bo papež Ja
nez Pavel II. v nedeljo, 19. 
septembra, obiskal Slove
nijo. Prišel bo v Maribor, 
kjer bo proglasil za blaže
nega škofa Antona Marti
na Slomška. S tem bo papež 
drugič v Sloveniji, čeprav 
bo zdaj njegov obisk trajal 
le en dan. Mariborska bea
tifikacija bo vsekakor zgo
dovinski dogodek za ves 
slovenski narod. S tem je 
papež ugodil željam slo
venskih škofov, da bo ta ve
lika slovesnost v Sloveniji.

j predpise, veljavne za izvolitev 
poslancev. Senzacije ne povz- 

jroča  vsebina napovedanih 
predpisov, temveč že golo 
dejstvo, da se tega kočljivega 
vprašanja loteva sama vlada, 
medtem ko so takšni proble
mi praviloma predmet zani- 

; manja političnih strank oz. nji
hovih parlamentarnih skupin. 
Mnogi so se in se še čudijo 

j  pobudi ministrskega predsed- 
l nika, saj je znano, kako je u- 
stavno sodišče pred kratkim 
razsodilo, da je referendum, 
ki zadeva novi volilni red, za- 

] konit in da ga bodo pristojne 
i oblasti morale čimprej razpi- 
| sati. Glavna točka skorajšnje
ga referenduma je odprava t.

; i. volilne kvote, to pomeni, da 
bodo odslej volivci neposred
no izvolili vse poslance in se- 

| natorje. Iz igre naj se torej iz- 
! ključijo politične stranke, ki 
jim  je bila doslej priznana pra- 

i vica, da dejansko odločajo o 
i  izvolitvi 30% poslancev. DAle- 
i  ma sicer ne namerava tega 
j  povsem odpraviti, a bi težo 
i strank občutno zmanjšal.

Marsikdo meni, da je nova 
j  in nepredvidena poteza Mas- 
sima DAleme v neposredni 

| zvezi s pobudo njegovega 
predhodnika Romana Prodija,

| ki ima izrazito politična zna- 
| menja. Prodijevi Demokrati za 
\ Oljko skušajo pridobiti za svo
je programe široke ljudske 
množice in se zdi, da so pri 

I tem uspešni. Poleg Prodija so 
zelo aktivni bivši znani javni 
tožilec, senator Di Pietro, in 

| župani nekaterih velikih mest, 
med njimi sta Rim in Benetke.

Italijo čakajo v naslednjih 
I mesecih pomembne preizku- 
j šnje. Konec aprila bo potekel 
sedemletni mandat predsed- 

j  niku republike Scalfaru in bo 
; treba še pred koncem man
data izvoliti novega državnega 

| poglavarja. Dne 13. junija bo- 
| do evropske volitve, hkrati pa 
bo potekel mandat mnogim 
občinskim in pokrajinskim u- 

| pravam. Naj v tej zvezi opo- 
! zorimo, da je deželna vlada 
že sklenila, da bodo občinske 

J  in pokrajinske volitve v Furla- 
niji-Julijski krajini v nedeljo,

13. junija. Volitve bodo v 157 
občinah in v videmski terpor- 
denonski pokrajini. Na Trža
škem bodovolitvevDolini, na 
Repentabru in v Zgoniku, na 
Goriškem pa tudi v Doberdo
bu, Steverjanu in Sovodnjah.

Velik kamen spotike je vo
lilni referendum, ki naj bi po 
mnenju nekaterih političnih 
prvakov lahko potekal 18. 
aprila. Nekateri temu datumu 
nasprotujejo, češ da preveč 
spom inja na 18. april leta 
1948, ko je bila v Italiji na vo
litvah poražena Ljudska fron
ta, to je zavezništvo med ko
munisti in socialisti. Tedaj je 
sama krščanskodemokratska 
stranka (DC) prejela nad 40% 
glasov in imela absolutno ve
čino v parlamentu.

Ko so DAlema in njegovi 
sodelavci napovedali odobri
tev zakonskega osnutka o no
vih voliln ih predpisih, so go
tovo imeli pred očmi stanje v 
sedanji vladni večini, ki je vse
kakor na zelo majavih tleh. 
Zato se že govori o resni m o
žnosti, da sedanja vlada ne bi 
trajala do rednega konca se
danje legislature.
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IVida Valenčič
VELIKA O DG O VO RNO ST ZA ABDALLAHA

Če nače la  d e m o k ra c ije  u sk la ju je š  
z g o sp o d a rsk im  ra zvo je m  in  
d ru žb e n o  k o h e z ijo , p o m e n i, da 
p re n a v lja š  te m e ljn e  d e ja vn ike  
zahodn e  c iv i l iz a c ije  in  o m ike .

Ralph Dabrendorf ( 1929), nemški sociolog

Marko Tavčar /  intervju 
V ID A  ŠTOLFA

Marko Vuk
OB RAZSTAVI IVANA ROBA

Danijel Devetak
SVETOST JE VEDNO AKTUALNA

Matjaž Rustja
PREŠERNOV VEČER V REVOLTELLI

POSLANICA SLOVENSKIH ŠKOFOV
Marjan Drutovka
PREŠERNOVA PROSLAVA V ŠTEVERJANU 

; Erika Jazbar 
N O V I PUBLIKACIJI V BENEČIJI

Majda Artač Sturman 
ROBIDNICE NA NAŠI GMAJNI

P * Andrej Bratuž
ZBIRKA MOTETOV STANKA JERICIJA

Mara Černič
NA TELEVIZIJSKI N A Č IN ...
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SEJA V O D S T V A  SSk

DANAŠNJI POLITIČNI  
TRENUTEK

Deželno tajništvo Sloven
ske skupnosti je na zadnji seji 
izrazilo veliko zaskrbljenost 
zaradi nerazumljivega odlaša
nja pri obravnavi zakonske
ga predloga za zaščito naše 
manjšine v pristojni poslan
ski komisiji in zaradi nesogla
sij v vladni večini. V kratkem 
bo v italijanskem političnem 
življenju vrsta pom em bnih

S 1. STRANI

NI DOVOLJ
POLIT IČNE
VOLJE

Eden opazovalcev italijan
skega političnega življenja je 
pred dnevi nekako hudom u
šno napisal, da D A lem o de
jansko rešuje opozicija, saj se 
je  njen najmočnejši del, to  je 
Pol svoboščin odločil za "poli
tično spanje". “Bolj kot po liti
čni osebek s svojo specifično 
identiteto ali vsaj s svojim sku
pnim imenovalcem se Pol svo
boščin - je poudaril opazova
lec - na zunaj kaže kot kon
tejner, v katerem so stlačene 
različnosti in se pomirjajo."

Kot časnik slovenske na
rodne manjšine v Italiji nas pri 
vseh notranjepolitičnih zape- 
tljajih predvsem zanima, kako 
bo v prihodnosti z našimi spe
cifičnim i zadevami. Pri tem 
prihaja seveda v poštev v prvi 
vrsti zakonska zaščita naših 
manjšinskih pravic. Kot smo 
že pisali, je bila razprava o za
konskem  predlogu, ki nas 
posebej zanima, v pristojni 
komisiji poslanske zbornice 
spet odložena. Se nič tudi ne 
vemo, če so se vrhovi sedanje 
vladne večine že sestali, da bi 
skušali uskladiti - tako je bilo 
rečeno - stališča. Takšna "pe
sem" se lahko nadaljuje v ne
dogled, naši problemi pa o- 
stajajo odprti. Posledice take
ga ravnanja so na dlani: ško
da se kopiči in se ne bo sploh 
mogla poravnati. V zvezi z na
šo zaščito lahko m irno zapi
šemo, da pristojna oblast ne 
kaže dovolj politične volje.

političnih dogodkov, ki bi ute
gnili zavleči v nedogled raz
pravo o tem zakonskem pred
logu ali jo  celo prekiniti. Slo
venska skupnost odločno za
hteva, naj parlament upošteva 

j popravke, ki jih  je  bila vložila 
J  s pomočjo poslanca Caverija. 
j  Pri tem opozarja predvsem na 
popravek o natančni določitvi 

; teritorija, na katerem naj bi 
i veljal zaščitni zakon. Pri tem 
se SSk sklicuje na skupni pred
log, ki so ga bile leta 1993 
izoblikovale vse komponente 

| naše manjšine. Nedorečen in 
nepopoln zaščitni zakon bi bil 

(gotovo predm et po litičn ih  
j špekulacij. Manjšina pa potre
buje dober zakon, ki naj zviša 
nivo obstoječe zaščite in naj 
slovenskemu jeziku prizna do
stojanstveni status, ne pa da 
bi se ta znašel na obrobju.

Deželno tajništvo SSk je o- 
bravnavalo tudi vprašanje re
ferenduma o volilnem  siste
mu. Ssk bo prisotopila v Od- 

j bor za ne, ki se zavzema za 
ohranitev proporčnega vo lil
nega sistema, saj ta omogoča 
politično nastopanje tudi na
rodnim  manjšinam, saj bi si
cer te v čistem večinskem si
stemu ne mogle priti do izra- 

! za. Večinski sistem pa, kot ka
žejo dosedanje izkušnje, ne 
jamči stabilnosti. Temeljnaza- 
hteva Slovenske skupnosti 

| vsekakor ostaja zajamčeno 
! zastopstvo predstavnikov na
rodnih manjšin tudi v parla
mentu, saj je to  ena najvišjih 
oblik zaščite manjšin in sploh 
demokracije. Deželno tajni- 

; štvo tudi obsoja poizkus seda
nje deželne vlade, da se uki
nejo Gorske skupnosti v naši 
deželi. Gorske skupnosti je 
potrebno kvečjemu ovredno
titi in jim  poveriti večje pristoj
nosti. To velja tudi in zlasti za 
kraško Gorsko skupnost, ki 
mora po zakonu upravljati 
kraški park. Na koncu je taj- 

i ništvo vzelo v pretres vpraša
nje osnovnošolskih učiteljev, 
ki morajo odslej imeti vseuči- 

; liško diplom o. SSk bo o tem 
vprašanju v kratkem zavzela 

: natančno stališče.

Začelo seje novo obdobje 
za mlado državo, ki je nasta
la šele leta 1921. Jordanija je 
v vsej svoji zgodovini imela le 
dva kralja: kralja Abdullaha ter 
njegovega vnuka Husseina 
ibn Talala, ki je pred kratkim 
podlegel bolezeni. Novokro- 
nani kralj Abdallah nosi na ra
menih težko poslanstvo. Oče 
Hussein je znal v polstoletnem 
vodenju države, vkleščene v 
najnevarnejši položaj - med a- 
rabskim nacionalizmom (pro
blem, ki je postal "Problem iz
tekajočega se tisočletja") ter 
zahtevami Izraela - dokazati 
veliko diplomatsko spretnost, 
predvsem pa m irne živce ob 
še tako hudi krizi. Seveda je 
bilo tud i veliko napak in spor
nih potez, med zadnjimi pod
pora Iraku med vojno v Zali
vu. O d Abdallaha si cel svet 
pričakuje, da bo nadaljeval 
trezno, a pogumno očetovo 
politiko. Bistvenega pomena 
je, da nadaljuje pot moderni
zacije države, zlasti pa demo
kratizacije njenega političnega

VELIKA O D G O V O R N O S T  
ZA  A B D A L L A H A

VIDA VALENČIČ

sistema, kar je začrtal kralj 
Hussein. Jordanija je ena red
kih arabskih držav, kjer pote
kajo svobodne volitve in kjer 
imajo muslimanski skrajneži 
svoje predstavnike v parla
mentu. Muslimanski funda
mentalizem je skrbel tudi Hus
seina, ki se mu je zoperstav
ljal predvsem z učinkovitim  
nastopanjem tajne službe.

I Abdallah je po formaciji vojak, 
uživa popolno naklonjenost 
vojske, vodil pa je tudi poseb
no protiteroristično enoto v 

j Jordaniji; zato je pričakovati, 
da bo temu problemu kos.

Večji problem se pa odpi
ra na zunanjepolitični sceni. 
Radikalnejše franže izraelske 

i desnice z Vitzhakom Shamir- 
jem na čelu so vedno gledale 
na Jordanijo kot na košček 
zemlje, ki bi lahko "rešil" t.i. 
palestinski problem . Prav v 

'Jordanijo bi lahko gladko iz

gnali vse Palestince z okupi
ranega teritorija v Cisjordaniji. 
Seveda so to le sanje najskraj
nejše izraelske desnice, kar pa 
pomeni, da uživa podporo sa
mega izraelskega zunanjega 
ministra, spornega ArielaSha- 
rona. Zadeva pa je še to liko 
bolj zapletena, ker bodo maja 
meseca v Izraelu volitve; prav 
novo nasledstvo na čelu Jor- 

j danije, ki predstavlja uganko 
za razvoj dogajanja v prihod
nosti, bi lahko bilo razlog za 
obrat zmernih sil proti desni; 
rezultat tega bi bila ponovna 

S izvolitev Netanyahuja.

Jordanija je  zapletena mo
narhija. V državi obstajata v 
bistvu dva naroda: beduinska 
manjšina, ki šotori v puščavi, 
ter večina palestinskega izvo
ra. Slednja je bila vselej spor
ni protagonist v notranji poli
tiki zaradi svoje šibke nave
zanosti na hašemitsko dina- 

j stijo, kateri je pripadal kralj

Hussein in kateri pripada kralj 
Abdallah. Prav slednji pa bi 
lahko predstavljal dokončno 
utrditev vezi s palestinskim de
lom naroda. Ob sebi ima nam
reč ženo palestinske krvi. Mla
di kralj bo moral predvsem 
postati to, kar je v dolgih de
setletjih vladanja postal njegov 
oče (in nikakor brez težav, 
pač pa z velikim  prizadeva- 

| njem in naporom): kralj vseh 
prebivalcev Jordanije. Naloga 
ni lahka: ne gre le za sovra
štvo Arafata, za delikaten od
nos z Izraelom, tu je še Siri
ja, ki bi se želela razširiti na 
jordansko območje. Informa- 

! cijo o tem hipotetičnem na
klepu je razširila izraelska taj
na služba, edinole čas pa bo 
pokazal, če je resnična ali pa 
ne. Vsekakor je  odgovornost 
velika, pričakovanja celega 
sveta, predvsem pa arabskih 
držav, so ogromna.

C L I N T O N  "O P R O Š Č E N "

Ameriški predsednik Bill 
C linton je torej oproščen, saj 
v senatu republikanci niso 
zbrali dovolj glasov, da bi ga 
obsodili zaradi krivega priča
nja in zaviranja sodne preiska
ve proti njemu. Trinajstme
sečnemu sodnemu postop
ku, ki je  videl na zatožni klo
pi ameriškega predsednika 
zaradi "afere M onica Levvin- 
sky", je tako konec, kot je ko
nec tudi naravnost pretirane
mu zanimanju sredstev javne
ga obveščanja za podrobno
sti zadeve.

Sredstva obveščanja so si 
bila enoglasna v tem, da je 
velik i zmagovalec sodnega 
procesa Bill C linton, ki med 
sodno preiskavo ni nikdar iz
gubil zaupanja Američanov, 
veliki poraženec pa Kenneth 
Starr, preiskovalni sodnik, ki 
v teh dneh sam seda na zato
žno klop, saj je senat proti 
njemu uvedel sodno preiska
vo, ker naj bi med svojim de
lom lahkoverno izdajal zaup
ne podatke časnikarjem in s 
tem blatil Clintona in posred
no hotel vplivati na izid sod
ne preiskave.

Bill C linton ježe nagovoril 
Američane, se jim  spet opro

stil za pregrehe in jim  ob lju
bil, da bo zadnji dve leti man
data posvetil delu za to, da 
bodo ZDA še bolj postale de- 

| žela blagostanja in edina vo
dilna država v svetu. Opazo
valci menijo, daje oprostilne
mu izidu sodnega postopka 
proti ameriškemu predsedni- 

| ku predvsem botrovalo dej- 
i stvo, da si ameriški volilci niso 
| dovolili, da bi bil C linton prvi 
ameriški predsednik, katere
ga bi senat obsodil, in bi mo

ral odstopiti. Zato naj bi vo li
lo njemu v prid tud i deset re
publikanskih senatorjev. Po 
eni strani pa ima prav tudi 
uvodničar časnika Corriere 
delia Sera Sergio Romano, ki 
pravi, da so s tem Američani 
legitimirali predsednikovo laž 
- predsednik je  namreč lagal 
pod prisego, da ni imel raz
merja z dekletom - in bo zato 
v ameriški politiki odslej laga
nje postalo zakonito. Tisti tudi 
je v prejšnjem stavku nalašč 
zapisan, ker Romano v nedelj
skem uvodniku pravilno ugo
tavlja, da je uporaba laži za 
italijanske politike že dolgo

običajna praksa, katere jim  
nihče ne zameri, kaj šele da 
bi jih zaradi laži klicali pred 
sodnike.

Kakorkoli že: ameriška in 
z njo svetovna javnost si je 
končno oddahnila. Končno se 
bomo pred ekrani spet uba
dali z resnimi zadevami in ne 
več z "afero Lewinsky", ki je 
utrudila vse. V slabi luči pa 
so se pokazali tudi nekateri 
kolegi, ki jim  ni šlo za resni
co, ampak predvsem za spek
takel dvomljive vrednosti, le
ta pa s pravim časnikarstvom 
nima ničesar skupnega. 
-----------------JUP
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P O V E J M O  N A G L A S
j A N E Z  P O V S t

VEČJO POZORNOST POSVETITI 
MANJŠINI KOT CELOTI
Dejstvo je, da b i lahko več pozornosti p o 

svetili manjšinski, se pravi naši problem atiki. 
Tistim pogledom, ki vidijo manjšinski prostor 
v celoti in ne v njenih zgolj posameznih de
lih. Opazka, da prem alokrat gledam o nase 
kot na celoto, velja v tem  trenutku tud i za 
Slovenijo. Izjemno razveseljivo je, da so v ma
tičn i dom ovin i v dem okraciji dobile enako
vreden prostor prav vse po litične  in izkustve
ne različnosti. Toda ob uveljavljanju enako
vrednosti vseh po litičn ih  in izkustvenih raz
ličnosti ostaja m alo časa in prostora za p o 
gled na Slovenijo v celoti, iz česar izvira večina 
trenutn ih težav mlade države. Vsaka stran, 
vsaka politična različnost gleda le nase, na 
svoje ljudi, ko t b i na tihem  še vedno čakala 
dan, ko bi drugače mislečega stisnila v kot ali 
ga celo izrinila iz prostora. Nekaj podobnega 
velja tudi za nas v manjšini: čas je  tudi p ri nas 
pode lil enakovrednost vsem po litičn im  raz
ličnostim , toda občutek za m anjšino v celoti 
se n i več kot to liko prem aknil z mrtve točke.

V svojih javnih razmišljanjih se izčrpno u- 
kvarjamo s problem i sveta, Evrope, Italije, nek
danje Jugoslavije, v smislu celovitosti že nekaj 
manj s Slovenijo, nemara še nekaj manj s sabo. 
Kar se še posebej tiče matične države in nas 
samih, seveda ne štejejo tisti pogledi, ki so 
enosmerno po litično  obarvani in brezpogoj
no zagovarjajo vse, kar počne n jihov breg, in 
dosledno izničujejo vse, kar se dogaja na drugih 
bregovih. Z drugim i besedami, manjka vpra

šanj, kot so: kje dandanes v manjšini živim o  
zares skupno življenje, kje se s svojim i različ
nostm i po lno  srečujemo? Kaj se torej z nami 
skupnega dogaja, zakaj edino tedaj, smo za
res manjšina in ne le njen večji ali manjši del? 
Smo v tej luči in z vsemi svojim i različnostmi 
celota na prim er na kulturn ih  prireditvah, v 

I cerkvi, v po litičn ih  strankah, v šoli, v športu, 
pri zabavi? Koliko in kdaj smo celota in kate
re vse so tiste stvari, ki nas otip ljivo opredelju- 

' je jo  kot manjšinsko skupnost, katere so p lod 
ne stične točke naših različnih pogledov? Kdaj 
in kje smo vsepovezujoča manjšinska družba, 
kaj pravzaprav smo in kam se pom ikam o ali 
želimo pomakniti, kaj vsi skupaj mislimo, česa 

j s/ vsi skupaj želimo? Im am o  v tem smislu 
svojo zunanjo po litiko , torej tisto in takšno 
skupno usmeritev, ki govori v imenu vseh nas? 
Če ravnokar opisane zunanje po litike  n im a
mo, je  to dobro ali slabo? Kaj in do kolikšne 
mere smo resnična skupnost ali le razdrobljeni 
deli, ki se o lastni skupnosti več ne ali še ne 
sprašujejo ? Seštevek m ed seboj ločenih delov 
namreč še ni p lodna celota. In prav tej lastni 
celoti ali neceloti b i m orali posvetiti več p o 
zornosti, da b i se stanja močneje zavedali, 
predvsem pa da b i prepoznavali, kam plove  
naša manjšinska barka. Dejstvo je, da naša 
manjšinska barka plove, vprašanje je  le, če 
plove po  naši skupni želji ali pa njeno smer 
prepuščamo slučaju.
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PO SLEDOVIH SREČKA KOSOVELA
K akšna so b ila  vaša 

m lada lela, kje ste študira li?
Študirala sem vsako leto drugje, 

selili smo se; še pred prvo svetov
no vojno je bilo, zadnje leto 1913- 
14 sem bila v Zadru pri svoji teti, 
kjer je bil stric policijski ravnatelj. 
O trok nista imela in sta zato imela 
nekaj časa pri sebi mojega pet let 
mlajšega brata. Leta 1913 je tudi 
mojo mamo nagovorila, da me je 
dala k njim, češ da bom lahko šla v 
šole in tako napredovala, ker bom 
znala takoj nemško. Nemščine sem 
se seveda tudi naučila. Ž iv spomin 
imam na čas, ko je  bil atentat na 
Sofijo in Ferdinanda; spominjam se, 
da je naša pomočnica, stara Hrvati
ca je bila, Lucija ji je bilo ime, strašno 
jokala, ker je bil to grozen dogodek; 
takrat niso bili atentati na dnevnem 
redu kot danes. Naslednje leto me 
mama ni več pustila čez morje, ker 
ježe  izbruhnila vojna. Leto dni sem 
zato obiskovala šolo v Sežani, nato 
pa sem šla v Trst v nemški licej, v 
drugi razred. Zadnje leto prve sve
tovne vojne sem zbolela za tifusom; 
spominjam se, da je bilo ravno za 
birmo, ki smo jo im eli v Tomaju. 
Ozdravela sem in po nekaj dneh 
zbolela za špansko gripo, ki je v  tis
tem  času razsajala po vseh vaseh, 
tako da so cele družine umirale; na
to sem dobila še malarijo. Tisto leto 
zato sploh nisem šla več v šolo. Šele 
kasneje, ko sem si opom ogla, sem 
odšla k šolskim sestram v Trnovo. 
Naslednjega leta pa sem šla v Lju
bljano na licej.

V L jubljani ste spoznali 
nekoga, k i je  danes slaven...

V Ljubljani sem nekega dne sre
čala Zorko Mesarjevo iz Divače, O- 
bersnel seje pisala; povabila meje, 
naj grem z njo k nekemu mlademu 
pesniku, ker da ji bo napisal preda
vanje o Simonu Gregorčiču: to  je 
namreč imela za domačo nalogo in 
ona bi jo gotovo slabo naredila. Rek
la mi je še: “Le zakaj bi se mučila, 
ko bo pa on naredil dobro..." In tako 
sva šli v enonadstropno hišo ob isti 
strani ceste, kjer je nebotičnik; to  je 
bila Domovina. Spodaj je  bila men
za za univerzitetne študente, m i
slim, da so bili tam v glavnem Pri
morci, in zgoraj sta stanovala Sre
čko Kosovel in njegova sestra Ani
ca. Ta je stanovala pri lastnici, ne 
spominjam se več, kako se je pisa
la. Lastnica je imela menzo in odda
jala tudi stanovanja. Anica je stano
vala kar z njo v isti sobi, medtem 
ko je bil Srečko v večji študentovski 
sobi. Anica je bila vesela, prijazna, 
rada se je smejala, imela je plave ko
draste lase, prisrčna je bila in nas je 
takoj peljala k Srečku. M islila sem, 
da se bo kaj obotavljal, a je takoj 
sprejel nalogo in jo  tudi naredil. Po 
tem srečanju sva se večkrat videla 
na kakšnih razstavah, recimo ob 
razstavi Vavpotičevih del v Jakopiče
vem paviljonu. Srečko je včasih kri
tiziral nekatere slikarje, češ da slikajo 
samo za denar. To ga je zelo m oti
lo. Sploh je bil zelo kritičen; jaz sem 
to pri njem občudovala: tak mlad 
človek, študent, pa da že ima tak 
kritičen odnos do umetnikov! Meni 
se je zdelo vse imenitno, ker sem 
šele prišla s podeželja.

Vas je  bilo ted a j v L ju 
b ljan i veliko P rim orcev -

študentov - s Krasa?
Dosti nas je bilo, cel vagon se 

nas je peljal dom ov na počitnice ali 
pa s počitnic nazaj v Ljubljano. Do
kler smo bili na oni, jugoslovanski

MARKO TAVČAR

V lepo urejenem  stanovanju  
sredi Sežane živi 

upokojena učiteljica, gospa 
Vida Štolfa. Že prvi vtis 

odraža kultiv irano okolje. 
Šopek teloha na m izi 
napoveduje pom lad, 

zanim ive slike sežanskega 
slikarja Ivana Varla pa 

kažejo na prefinjeno  
pozornost do umetnosti. 

Gospa Vida Štolfa hrani živ  
spomin na čase od konca 

prve svetovne vojne o 
ljudeh in dogodkih, ki so 

zaznam ovali ta naš prostor.

strani, smo prepevali karkoli, tudi 
kakšne arije iz oper. Ko pa smo prišli 
na to stran, v Italijo, smo prepevali 
slovenske pesmi. Enkrat sem poto
vala tudi skupaj z Anico in Srečkom. 
Anica je imela tak odnos do Srečka, 
ki ga jaz nisem bila vajena: zelo lju
bezniv, skrben, naravnost materin
ski, čeprav so bila med njima le tri 
leta razlike; neverjetno, kako ljubez
nivo sta občevala! To sem prav ob
čudovala.

Tudi z  drug im i 
sestram i in brati...

Poznala sem vse, tudi starše, ker 
so b ili takrat še živi. Bili so zelo 
delavni ku lturn i delavci in so prire
jali tud i koncerte. To v času, ko so 
že bili pri nas Italijani, ki so vsaj 
na začetku še dovoljevali podobne 
prireditve. Na teh koncertih in veče
rih smo prodajali nageljne in zbirali 
denar, ki je šel za potrebe prim or
skih študentov. V Zbranem  delu 
Srečka Kosovela lahko berete, kako 
je tudi Srečka obiskala ena izmed 
članic kluba Primork, ki je bil takrat 
ustanovljen v Ljubljani. To je bila 
moja teta, Guštinova. Obiskala je 
Srečka, ko je bil bolan, tik  preden je 
šel domov, kjer je umrl leta 1926. 
Nesla mu je menda denarni prispe
vek ali nekaj takega, saj to  piše v 
Zbranem  delu Srečka Kosovela. 
Takrat smo namreč veliko zbirali za 
primorske študente.

R ek li ste, da  ste obču
d ova li kritičnost Srečka 

Kosovela, in to, d a je  z n a l 
zelo  samostojno o bravnavati 

umetniške zadeve bodisi 
v lite ra tu r i bodisi v s lik a r
stvu. Kakšen je  b il Srečko 

Kosovel v pogovoru?
Sprva se mi je zdel zelo prijeten, 

mlad. Še to lahko povem, da smo 
bili na skupnem potovanju vseh slo
venskih srednješolcev iz Slovenije v 
Beogradu in potem smo šli še na
prej v Niš; pluli smo tudi po Dona
vi, to je bilo romantično... Tam sem 
spoznala več Srečkovih prijateljev, 
večinoma so bili entuziasti za umet
nost. Ko smo bili na ladji, je eden 
izmed njih - zdi se mi, da se je pisal 
Žmavc - deklamiral Oresta. Tudi Ti- J  

ne Debeljak iz Škofje Loke je bil zra
ven, takrat sem ga spoznala; nanj 
pa sem pozabila in, potem ko sem ! 
bila premeščena v Škofjo Loko, sva i 
se pa ponovno srečala. Zatrdil mi 
je, da je bil Srečko vame zaljubljen; 
tega pa sama nisem mogla reči. ! 
M idva sva bila pa res prijatelja.

Ste si s Srečkom tud i 
dopisovali, vzdrževali slike?

Stike že, dopisovala pa si nisva, 
razen tega da mi je  enkrat pisal;

Vida Štolfa s sestrama 
Srečka Kosovela na 
izletu na Kozjanah 
v Brkinih spomladi 
1988: na levi Karmela, 
na desni Tončka.

pravzaprav je pisala Anica iz Benetk 
eno karto. Bil je samo podpisan, nič 
drugega. Če me je videl, kje srečal, 
je  rad prišel k meni in me pospre
mil do doma. Veliko sva se pogo
varjala. Govorila sva o takih stva
reh, ki so nas težile. Ko smo bili pa 
tako razočarani, da nismo bili pri- 
ključeni Jugoslaviji, da smo ostali tu, 

j pod Italijani. Takrat so se zmeraj do
gajale kakšne hude stvari. Na Krnu 
je na primer nekje strela zadela v 
spomenik, pa so potem Italijani ob
sodili pastirje, ki niso bili v resnici 
ničesar krivi. Take in podobne hude 

[ stvari so nas razburjale in smo za
radi njih zelo trpeli.

R ekli ste, da sta si 
ogledali razstavo  v J a k o 

pičevem paviljonu.
Je b il med lem i vašim i 
p r ija te lj i tud i Černigoj?
Ne, takrat ni bilo Černigoja. Ko

sovel pa ježe imel z njim sestanke.

Srečko Kosovel je  bil 
razgledan, k e r se je  z a  
vse zan im al. Je veliko  

bral, študiral?
Seveda! Ne vem, kdaj je sploh 

utegnil brati, ko je tudi pisal in vodil 
krožke, M ladino. Še danes imam 
tisto revijo, ki je takrat izhajala. Sre
čko je bil nekakšen vodja vse tiste 
mladine, naročal jim  je, kaj naj de
lajo. Potem jeve liko  predaval, zna
no je na prim er tis to predavaje v 
Zagorju, po katerem seje prehladil 
in je mogoče tudi zaradi tega umrl.

K a j p a , ko ste p r ih a ja l i  
domov na Prim orsko, a li  
ste tud i vzdrževa li stike, 

so m orda študentje  
tud i tu predavali?

Nisem tako sledila, da bi lahko 
! rekla, da so tu predavali, ker smo 
se sredi 20. let izselili v Ljubljano. 
Vem za tisti koncert, ki je bil v To- 
maju, ker je bil zelo odmeven.

Kakšen vtis sle im eli 
glede njegovih idej, 
njegovega svetovno 

nazorskega p repričan ja , 
ali, drugače, ste im eli 

pogovore s Srečkom tud i 
o tem, je  on o tem g o vo ril 

a li j e  bi! bolj estet?
M islim , daje bil predvsem estet,

J  toda bil je zelo socialno usmerjen. 
Fo se čuti v vseh njegovih pesmih, 

i npr. v pesmi Starka za vasjo. Da je 
bil družbeno usmerjen, se tudi vidi 
po tem, da je predaval delavcem- 
proletarcem. Vse se je izgubilo iz

spomina, kaj vse sva go
vorila. Vem, da smo pred
vsem strašno občutili kri
vico, ki se nam je zgodi
la, da nismo bili po prvi 
svetovni vojni priključeni 
Jugoslaviji.

K a j p a  K arm ela, 
je  vzdrževala  

stike s Srečkom? 
Ste jo  poznali?

Da, to vem že iz lite
rature, da je  Karmela vz

drževala stike s Srečkom. Poseb
no o umetnosti sta onadva največ 
govorila.

K arm ela  je  nekaj časa  
živela  v L jub ljan i in učila...

Da, glasbo. Saj je slučajno učila 
klavir tudi mojo sestro in pokojne
ga Ramovša. Zena jezikoslovca Ra
movša, Primoževega očeta, je bila 
moja profesorica slovenščine na li
ceju. Ž njo smo se dobro razumeli.

Vi sle b ili v L jubljan i 
na gim naziji...

In na liceju, vsako drugo leto. V
4. liceju, potem v 5. gimnaziji, tako 
imenovani ženski, vedno v tisti stav
bi, kjer je danes Mladika. V 5. g im 
naziji sem mislila, kdaj bom šele 
končala. Po 6. liceju pa sem se pre
pisala na žensko učiteljišče. Toda 
tam sem delala samo pedagoške 
predmete, ker sem imela maturo 

j že za sabo.

K akšna je  bila vaša 
učiteljska p o t p o  

zaključenem  učiteljišču?
Najprej sem dobila mesto na Šta

jerskem, pri Brežicah. Doma še poj
ma nismo imeli, kje so tiste Artiče. 
Iskali smo po zemljevidu. Službo 
sem nastopila po Veliki noči. Naj
prej sem se morala javiti v Brežicah 
pri glavarju, tam podpisati prise
go, nato pa s poštarjem, ki mi je 
nesel kovčke, drugi dan peš v Artiče 
od postaje malo v breg, ker je vas 
na griču. Danes je popolnoma dru
gače, kot je  bilo takrat. Takrat je 
bila tam revna, starinska šola. Tri 
učiteljice smo bile tam. V eni sobi 
je bil občinski urad, zraven sem 
imela pa jaz sobo.

i Jo  p rv i vojni je  cela vaša 
d ru ž in a  šla v Ljubljano?
Šli smo šele leta 1926, ko je moja 

mama umrla. Zapustila nas je 1. ma
ja 1926, istega leta kot Srečko. Iz 
A rtič sem bi la premeščena v Škofjo 
Loko, pravzaprav v Selce nad Ško
fjo  Loko. O b  tej prem estitvi mi je 
mama rekla: "Tako daleč greš..." To 
je rekla zato, ker je imela jetiko in je 
vedela, da bo umrla. M islila si je, 
kako je  Škofja Loka daleč, da ne 
bom  mogla p riti dom ov, ko bo 
umirala...

V Selcah ste b ili trinajst 
let. K am  vas je  potem  
živ ljen je  še zaneslo?

Iz Selc sem bila leta 1939 pre
meščena vČrnuče, a tam sem bila 
malo časa. Prišla je  vojna. Ravno 
smo im eli na šoli nadzornika, ko

je bil v Beogradu upor. 'Bolje rat 
nego pakt," so kričali po ulicah. D o
bro sem si zapomnila, kako smo 
bili vsi razburjeni zaradi tega. Po
tem se je končala šola. Prišli so 
Nemci; na oni strani Save so zase
dli Nemci, na tej strani pa so bili 
Italijani. Jaz sem delala v šoli v 
Črnučah, ki so prej pripadale Ježici. 
Učiteljice smo morale popisovati 
imovino: ljudje so morali prihajati 
popisat vse, kar so im eli: živali, 
konje, posestva. Tako nismo nič 
učile. Učiteljice smo sklenile, da ne 
bomo šle nikamor, če nas bodo ho
teli poslati, ker bi nas gotovo posla
li na Poljsko ali kdo ve kam. Spo
minjam se, kako sem pozdravila 
prijateljico, kolegico Rupal, ki je z 
menoj službovala v Selcah, ko so 
jo Nemci z možem deportirali v 
Srbijo. Zvedela sem za to in šla na 
postajo, na vsakem koncu vagona 
je bil nemški vojak s puško in bajo
netom na puški, s čelado na glavi je 
grdo gledal. Nismo mogle sprego
voriti niti besedice, samo pokimale 
smo si skozi okno. Drugi dan n i
sem šla več v Črnuče. Ostala sem 
v Ljubljani, kjer sem stanovala. Bila 
sem brezposelna. Nekaj časa sem 
bila v službi pri Italijanih, v uradu za 
gospodarska vprašanja - Ufficio af- 
fari economici. Tu sem ostala do pro
pada Italije. Mussolinija so tedaj 
zaprli. Imela sem v službi Italijanko, 
ki je pisala stenograme. Doma je 
bila iz Trsta in je jokala, ko se je to 
zgodilo. Jaz pa sem pri tem iron i
zirala in j i rekla: "Škoda, ko je ven
dar naredil dosti dobrega za Italijo." 
Ko so mi po vojni rekli, da se ne 
bom mogla vrniti v Črnuče, češ da 
so tamkajšnja učiteljska mesta že 
dodeljena, sem se šla javit v Sežano, 
od koder sem bila za krajši čas pre
meščena v Hrpelje. Takrat sem se 
vpisala na višjo pedagoško šolo v 
Ljubljani. "Ob delu bom študirala," 
sem mislila, pa sem dobila vabilo 
za redno slušateljico. Res sem šla v 
Ljubljano in sem doštudirala. Naj
prej sem potem učila ruščino v Se
žani, potem pa so me namestili v 
upraviteljstvu. V Sežani sem bila dol
go, od leta 1945 pa vse do sedemde
setih let in še kakšno čez.

D ela li ste tud i 
v knjižnici...

Bila sem v šolski knjižnici. Imela 
1 sem samo mladino in lepo je bilo. 
To sem zelo rada delala, čeprav sem 
bila sprva v nemogočem prostoru, 
veža je bila. Rokavice sem morala 
imeti na rokah, ko je pozim i zeblo; 
pod nogami sem res imela tisto ubo
go pečko, drugače pa je bilo mraz 
prav povsod, ker takrat šola še ni 
bila popolnom a dograjena. Tako 
smo zmrzovali, sem pa rada delala 
v knjižnici in otroci so takrat imeli 
zelo radi knjige. Prav "lušni" so bili, 
lepe spomine imam na to obdobje.

Še eno misel o m ladini; 
k a j b i re k li mladini, k i danes

stopajo na p o t učenja?
Naj č im  več bere jo  in naj si 

S skušajo razširiti obzorja. To jim  pri
poročam, ker bodo s tem imeli od
prt svet. Naj skušajo priti čim dlje v 
življenju. Učila sem tudi v večerni 
šoli, učila sem tudi fantka, ki je s 
svojo pridnostjo in sposobnostjo ta
ko napredoval, da je postal celo 
doktor. Bil je  iz Gorice. Šolanje res 
odpira pot v svet. Zadoščenje pa 
imaš, ko zveš, da so nekateri tvoji 
učenci tako uspeli v življenju. To je 
pa res zadoščenje!
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KRISTJANI IN DRUŽBA

BIBLIČNA RAZMIŠLJANJA
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  A

ZV O NE  STRUBELJ I
Ž L A H T E N  IZBOR BOŽJE BESEDE, 
NED ELJO ZA  NEDELJO

1.  P O S T N A  NEDELJA

Kača pa je rekla ženi: N ikakor ne bosta um rla! V re
snici Bog ve, da bi se vama tis ti dan, ko bi jedla z njega, 
odprle oči in bi postala kakor Bog, poznala bi dobro in 
hudo. (1 M ojz 3 ,4-6)

Adam pa je podoba njega, k i je imel p riti. (...) K a jti 
če je smrt zaradi enega prestopka zakrnijevala po enem, 
bodo tisti, k i prejemajo obilje m ilosti in daru pravičnosti, 
to liko bolj kraljevali v življenju po enem, Jezusu Kristu
su. (Rim 5, 14-17)

Tedaj je Duh odvedel Jezusa v puščavo, da bi ga hudič 
skušal. Ko se je postil štirideset dni in štirideset noči, je 
postal naposled lačen. In pristopil je skušnjavec in mu 
rekel: "Če si Božji Sin, reci, naj t i kamni postanejo kruh." 
On pa je odgovoril: "Človek naj ne ž iv i samo od kruha, 
ampak od vsake besede, k i prihaja iz Božjih ust." (Matej 
4 ,1-4)
. P O S T N I ČAS: V  RAJU A L I V  P U Š Č A V I, M E D  
A D A M O M  IN  K R IS T U S O M ?

Zanimiva je Pavlova misel, da je Adam podoba Kristu
sa, ki je imel priti. Vzamemo jo za vodilo bibličnega raz
mišljanja na prvo postno nedeljo.

Adamove in Kristusove skušnjave so si zelo podobne. 
Tako pri Adamu kot pri Kristusu se začenjajo s čuti, še 
posebej z grlom. Adam v raju ni bil lačen, nasprotno, 
imel je vsega v izobilju. Sad drevesa, s katerega ni mogel 
jesti, je bil mikaven za oči, dober za jed in vreden pože
lenja. Jezus se je v puščavi namerno postil, da bi izkusil 
lakoto. Hudič ga je skušal s koščkom kruha.

Preidimo sedaj od čutov, (ki so tudi za nas gotov začetek 
takih ali drugačnih skušnjav), k vsebini skušnjav. Pri Ada
mu ni šlo le za poželenje "jabolka", sadu prepovedanega 
drevesa, ampak za spoznanje dobrega in slabega, za željo 
biti kakor Bog. Do tega spoznanja se je moral prikopati 
preko prekršitve božje zapovedi. Pri Jezusu je šlo za oblast 
nad kraljestvi sveta. Hudič mu je pokazal vsa kraljestva 
sveta in njihovo slavo ter mu rekel: "Vse to ti bom dal, 
če padeš predme in me moliš." Jezus bi to oblast moral 
sprejeti iz rok "vladarja tega sveta." Adam je bil skušan z 
božjim spoznanjem, Jezus pa z zemeljskimi rešitvami, z 
začasno oblastjo in slavo, ki pa ne bi imela prihodnosti.

Medtem ko je Adam padel, se je Jezus uprl, zato ni 
imel političnega uspeha. Verska prebuditev, ki jo je oz
nanjal, je zajela le peščico ljudi, ki so se ob njegovi smrti 
razbežali kot prestrašeni otroci. Jezusov "zemeljski neus
peh" je bil odgovor, na katerega je človeštvo čakalo od 
Adamovega padca naprej. Apostol Pavel nam to lepo raz
loži v drugem berilu (Rim 5,12-19) prve postne nedelje. 
Iz njegovega pisanja zlahka uvidimo, da ni šlo le za "ja
bolko" pri Adamu in za košček kruha pri Jezusu. V igri 
tudi ni b ilo le nezmotljivo spoznanje ali vrtoglava ze
meljska oblast in slava. V prvem in drugem primeru je 
šlo za načrt usmiljenja in dobrote, ki ju je Bog predvidel 
za človeka. Zaradi Adamove nepokorščine je smrt prišla 
na vse ljudi. Zaradi Kristusove pokorščine božjim na
vdihom in božjemu načrtu pa je Življenje ponovno prišlo 
na svet. Prav preko Kristusove smrti, s katero je vzel 
nase Adamovo nepokorščino, smo ljudje deležni Kristu
sovega vstajenja. Apostol Pavel govori o veliki milosti, ki 
je na razpolago vsem, ki so tako kot Kristus pripravljeni 
izvrševati dejanja poslušnosti in slediti božjemu načrtu 
odrešenja.

Po Adamu in Kristusu je vsakdo izmed nas vaba 
skušnjav. Obstajajo skušnjave in skušnjavice. Nekatere 
se zasidrajo bolj na robu našega bitja, druge sežejo glo
blje in spravljajo v dvom našo osnovno izbiro pred Bo
gom. Slej ko prej se vsaka skušnjava pojavi na tej ravni. 

.Izb iram o torej med poslušnostjo Bogu, katerega ljube
zen je velika, toda včasih tako težko razumljiva, in med 
ne-poslušnostjo, ki obnavlja Adamov padec in poglablja 
razdaljo med nami in Bogom. Po Kristusu pa vemo, da 
tam, kjer se daljša ta razdalja, kjer se množi greh, se še 
bolj množita božje usmiljenje in božja milost. Kakšna 
čudovita božja iznajdba! Noben človeški genij ne bi bil 
zmožen izum iti tako paradoksalne in obenem tako po
srečene formule odrešenja. Ko bomo sklenili postni čas, 
se bomo z liturgičnim pevcem, ki poje velikonočni sveči, 
znamenju Kristusovega vstajenja, čudili tudi mi: "O za
res, Adamov greh je bil potreben, da je bil izbrisan s 
Kristusovo smrtjo. O srečna krivda, ki je bila vredna 
imeti takega in tako velikega Odrešenika."

O  O D K R I V A N J U S V E T N I K O V  V N A S I  D E Ž E L I

SVETOST JE V ED N O  
AKTUALNA

DANIJEL DEVETAK

V zadnjem letu priprave na 
veliki jubilej, ki je posvečen 
liku Boga Očeta in odpušča
nju, Cerkev v naši deželi vne
to poglablja korenine svoje 
vernosti, da bi krepkejša za
živela v novi dobi. Tudi zato 
posvečajo štiri škofije naše 
dežele veliko prizadevanj ra
ziskovanju življenj in del kra
jevnih kandidatov za svetniš- 
tvo. O  tem in predvsem o p. 
Marku iz Aviana, velikem apo
stolu kesanja v 17. stol., o ka
terem smo že večkrat pisali, 
smo se pogovorili z VValter- 
jem Arzarettijem, vodjo od
bora za beatifikacijo p. Marka 
in m arljivim  raziskovalcem 
"naših" svetih.

"R Marka je pisatelj Carlo 
Sgorlon upravičeno »prekr
stil« v Marka Evropskega," je 
začel naš sogovornik, "saj je 
bil to človek, ki je živel na naši 
zem lji, sploh na meji med 
Zahodom in Vzhodom." Štu
diral je v Gorici, kjer se je na
užil evropskega duha že od 
mladih nog. Proces za njego
vo beatifikacijo se nadaljuje, 
za kar nosi velike zasluge tudi 
nadškof Bommarco. Trenut
no manjka teološka odobritev 
čudeža; zdravniki so že potr
dili "ozdravitev, ki je zdravniš
ka znanost ne more razložiti". 
Manjka torej ocena teologov, 
ki morajo utemeljiti vez med 
o zd ra v itv ijo  in p rip ro šn jo  
kandidatu. Naj povemo, da 
gre za čudežno ozdravitev 
petletnega dečka, do katere 
je prišlo leta 1941 v Padovi. 
Tedaj ni bilo mogoče analizi
rati čudeža, kajti papež še ni 
razglasil t.i. junaškosti vrlin p. 
Marka iz Aviana. Po izjavi 
zdravnikov bo proglašena av

tentičnost čudeža, tej pa bo 
sledila beatifikacija. "Trudimo 

j se, da bi do tega prišlo ob 
300-letnici njegove smrti, 13.

' avgusta, v nasprotnem pri
meru pa vsaj v jubilejnem le
tu. V Rimu to dobro vedo, to
da prošenj za beatifikacijo je 
na tisoče..."

Medtem so si člani odbo
ra zamislili niz pobud, ki bi v 
pričakovanju na dogodek pri
pravljale pot razglasitvi bla
ženosti. Poleg svečane sloves
nosti 13. avgusta v Avianu in 

[ dveh zajetnih publikacij načr
tujejo tri razstave. Prva, v ka
peli baptisterija ob stolnici v 

i Avianu, bo zgodovinsko-do- 
| kumentarnega značaja in želi 
zbrati preostale predmete iz 
življenja p. Marka ter razna 
znamenja iz njegovega časa. 
Na drugi bodo razstavljena 
dela umetnikov, ki bodo želeli
v raznih umetniških zvrsteh 
in tehnikah prosto upodobiti 
p. Marka. Na tretji razstavi 
bodo fotografski posnetki ev
ropskih mest, ki jih je obiskal 
p. Marko, "opisovali" zgodbo 
in pot tega velikega čudodel- 

‘ nika in pridigarja sožitja. Sre
di meseca maja bo v Avianu 
srečanje kapucinov iz naše 

1 dežele, Veneta, Slovenije, Av- 
; strije, Madžarske in Bavarske, 
koder je p. Marko še najpo
gosteje razvijal svoje apostol- 

| sko delo. To srečanje, ki naj 
i segreje srca sobratov p. Mar- 
i ka, bo potekalo na dan, ko bo 
90-letni vicepostulator v pro
cesu za beatifikacijo p. Marka 
p. Venanzio Renier praznoval 
75-letnico svojega redovniš
kega življenja. Shod se bo 
končal v Ogleju, saj se je evan- 
gelizacija naše zemlje in tudi 
Dunaja začela prav tam. "Ve
dno bolj odkrivamo namreč

oglejsko razsežnost svetniš
kega lika p. Marka, saj je bil v 
17. stol. pravi prenovitelj o- 
glejskega duha od M iinchna 
do Budimpešte," je še dodal 
Arzaretti.

Meseca septembra je pre
dvideno veliko romanje štirih 
škofij naše dežele na Dunaj, 
kjer je p. Marko tudi pokopan 
zraven avstroogrskih cesar
jev v Kapucinski cerkvi; ne 
smemo namreč pozabiti nje
gove odločilne vloge cesarje
vega svetovalca v tedanjem 
zapletenem evropskem poli
tičnem trenutku. Dunaj je ev

ropsko velemesto, ki ima po
seben simboličen pomen za 
naše kraje, saj je bil prestol
nica tako Goriške kot tudi slo
venske zemlje. "Pobudo pod
pira veliko duhovnikov in lai
kov, ki so razumeli, da ima p. 
Marko tudi danes pomemb
no vlogo v naši deželi in še 
posebno na Goriškem, kjer 
živi več narodov. Zelo mi je 
do odnosov s skupnostjo Slo
vencev, saj je p. Marko zdru
ževal ljudi in meje ga pri tem 
niso ovirale." Znamenit je bil 
njegov obisk Ljubljane, kjer je 
septembra 1683 pel svoj Te 
Deum  takoj po zmagi nad 
Turki pred vrati Dunaja.

Na pragu svetega leta se 
torej spet oglašajo svetniki. 
Krščansko sporočilo je osre
dotočeno na zgodovinski ose
bi Jezusa Kristusa. Ta pa bi ne 
bila verodostojna, ko je ne bi 
"objele" osebe, ki govorijo o 
tem, daje mogoče biti Kristu
sovi, da je vsakdo izmed nas 
klican v svetništvo. "Ko prečiš
čujemo like svetniških oseb
nosti prahu pozabe, noče
mo iskati pri njih samo ču
dežev, kajti svetniki niso »mar- 
sovčki«. So ljudje, močno vra
ščeni v našo deželo, ki so tu 
živeli v vseh 20 stoletjih kr
ščanske zgodovine," je še le
po povedal Arzaretti. "Gle
dati na svetnike pomeni ime
ti pred očmi vzornike. Vsak 
ima svojo karizmo, poseb
nost; vsakdo izmed nas naj 
si potem izbere tistega, ki 
mu je po njegovi o bču tlji
vosti najbližji. Svetost je ve
dno aktualna." O dbor je se
stavil tudi seznam kanonizi
ranih svetnikov, blaženih, t.i. 
božjih služabnikov in t.i. časti
tljivih. Od reke Piave pa vse 
do Istre je  res veliko svetniš
kih likov, ki so ljudem, žal, pre
malo znani. “Gre za ogrom
no delo. In vendar upamo, da 
ga bomo, tudi s pomočjo vseh 
svetih, privedli do konca."

O B  S V E Č N I C I  SE U M A K N E J O  JASL I CE

STVARNOST IN LEGENDARNOST OKROG  
JEZUSOVEGA DETINSTVA ( 3 )

STANKO ŽERJAL

Sveta dežela je imela v Kris
tusovem času poleg karavan
skih poti za pešce in jezdece 
tudi prevozno cesto od seve
ra proti jugu, verjetno je bilo 
to celo od Rimljanov zgrajena 
t i .  konzularna prometnica. 
Če se je torej sv. Jožef name
raval za stalno preseliti v Bet
lehem, sta volič in oslič prav 
lahko stvarnost in ne samo le- 
gendarnost. Služila sta mu za 
prenos ali prevoz obrtniškega 
orodja. Saj gaje potreboval za 
preživljanje in ni mogel vna
prej računati na darove Sv. 
treh kraljev, ko se mu ni m o
glo niti sanjati o njihovem bo
dočem obisku. Nikakor ni ne
mogoče, daje Jezusov rednik 
to svoje živinsko imetje kanil 
na jugu Svete dežele prodati, 
prodati kaj ugodneje kakor na 
severu. Življenje Sv. družine 
je treba razumevati - rečeno 
v sodobnem žargonu - popol

noma standardno. Če prisluh
nemo skopemu pričevanju 
medugorske vidkin je Vicke 
Ivankovičeve, je imela Božja 
Mati v Nazaretu družno s svo
jim  ženinom Jožefom enake 
vsakdanje probleme z gospo
dinjstvom in gospodarstvom 
in s sosedi, kakor se to plete 
in prepleta v vsaki normalni 
družini in v vsakem človeš
kem naselju kjerkoli na sve
tu. Gospa v Medugorju je na
mreč pred več leti več mese
cev pripovedovala Vicki svoje 
življenje, da bo ta ob določe
nem času v bodočnosti sme
la objaviti v celoti. (Naj se kak 
pregreti racionalist, to se pra
vi psevdoracionalist ali fari
zejski razumar nikar ne pre
straši nad mojo odkritosrč- 

i nostjo in nad m ojim  pogu
mom, da jemljem v razmišlja
nje tudi t.i. privatna razodetja 

j v razmišljanje in nič več.)

Ponovna rezidenca v Na
zaretu ni bila v programu Sve

te družine, ampak je naključ
na, iz strahu pred Herodovim 
sinom Arhelajem. Da so bili 
Modri z Vzhoda pravzaprav 
plemenski poglavarji, neke 
vrste kralji, menijo tudi ugled
ni biblicisti (raziskovalci Sv. 
pisma, Biblije). Koliko jih je bi
lo v resnici? Ne vemo. Vemo 
le, da so to število definirali 
šele mnogo stoletij po Kristu
su kristjani med zahodnimi 
Indoevropejci, ker je prav 
nam število tri nekaj pomem- 

1 bnega (omne trinum perfec- 
tum  - vse, kar je v troje, je po- 

i polno), bolj vzhodni Indoev
ropejci kot Grki imajo štirico 
za sveto število, semitski Jud- 

, je pa število sedem. Vsekakor 
živi v vseh biblicistih prepri
čanje, da so imeli ti kralji ali 
knezi ali vsaj ugledni modre- 

| ci s seboj spremljevalce in da 
je bilo vseh teh romarjev za 
obilno karavano.

M im o zgodovinske stvar
nosti in poleg legendarnih do

datkov iz davnine pa pravza
prav vsako leto ob postavlja
nju jaslic uprizarjamo pravo, 
pristno, resnično legendo, ko 
nekje za novo leto v pripravi 
za praznik Sv. treh kraljev pri
slonimo pred štalico in Božje 
Dete še figure treh kamel in 
treh bogato okronanih kra
ljev. To je pa res legendarni e- 
lement. Saj so dejansko orien
talski obiskovalci našli Dete v 
pravi, pristni, zidani hiši. Med
tem ko se nežno in umetniško 
čuteče duše mladih in starih 
za vsak Božič trudijo v nešte- 
vilnih variantah in z neizčrp
no fantazijo prikazovati skriv
nost svete noči, nikomur ne

I pride na um, da bi tja za novo 
leto v pričakovanju treh kra
ljev premaknil tudi Sveto dru
žino v spodobno hišo in na 
rob poljane, na periferijo na
selja namestil prihajajoče ka
mele s kralji in spremstvom 
in jih za resnični spominski 
dan Epifanije pomaknil še na 
"borjač" novega domovanja.

Torej več dinamičnosti v 
jaslice in namesto legendar- 
nosti več stvarnosti! 
--------------- KONEC
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IZ  O D M E V N E  P O S L A N I C E  S L O V E N S K I H  Š K O F O V

LJUBEZEN IN ODPUŠČANJE 
IMATA V BOGU OČETU SVOJ 

IZVIR IN SVOJ PRISTAN
M inulo nedeljo so po cer

kvah v Sloveniji pri maši pre
brali drugi del pastirskega pi
sma, ki so ga na slovenske 
vernike naslovili vsi slovenski 
škofje. Gre za razmišljanje o 
veri in življenju v Sloveniji, o 
tem, kam naj gre slovenska 
Cerkev in o čem naj razmišlja 
vernik v času posta. Nagovor 
si je vredno pobliže ogledati, 
saj nekatere stvari veljajo tudi 
za nas. M isli slovenskih ško
fov so naletele na velik odmev 
v sredstvih javnega obvešča
nja v Sloveniji. Objavljamo jih 
skoraj v celoti.

Dragi bratje in sestre!
Preteklo nedeljo smo vam 

spregovorili o naši veri v nebe
škega Očeta. Na podlagi prve
ga dela molitve očenaš smo 
videli, kako naj vera v Boga O- 
četa vpliva na naše življenje. 
Danes se bomo nekoliko usta
vili p ri drugem delu Gospodo
ve molitve, da bi spoznali, kaj 
vse nam mora pomeniti.

Zelo nam je blizu prošnja:
' Daj nam danes naš vsakdanji 
kruh." Pri tem morda mislimo 
le na tvarne dobrine, ki jih  po 
trebujemo za življenje. Pozab
ljamo pa, da “te očenaševe 
prošnje ni mogoče ločevati od  
prilik o ubogem Lazarju in o 
poslednji sodbi". Kdor m oli to 
prošnjo v resnici, se bo nujno  
zavedal, da Bog Oče želi tudi 
po njem deliti materialne in 
duhovne dobrine. Toliko bolj, 
če je  mnogo ljudi ostalo brez 
dela zaradi krivičnega last
ninjenja in korupcije.

Cerkev se je  vedno zaveda
la, da je dobrodelnost poleg 
oznanjevanja in bogoslužja 
njena bistvena naloga. V p ri
pravi na vseslovensko sinodo

IZ  M ISIJO N O V

P O M O Č  IZ 
D O M O V I N E
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Sestra Zora Škerlj iz Vrh
polj, misijonarka v Botsvvani, 
piše: "Leto je hitro minilo. Ve
liko veselje za nas uršulinke 
v Botsvvani je imeti v naši sre
di dve indonezijski sestri ur- 
šulinki, ki sta se nam pridružili 
v tem letu. Maja meseca se je 
naša skupnost spet povečala 
s prihodom s. Fani Žnidaršič. 
Zame je bil njen obisk še po
sebna dobrota, ker sva se mo
gli pogovarjati v slovenskem 
jeziku. Tudi julij je bil zame 
poseben dogodek. Skupaj s še 
eno uršulinko sva se udeležili 
konference Cerkva o uboštvu 
v Južni Afriki. Prvič v zgodo
vini te dežele so se različne 
Cerkve razgovarjale z držav
nimi zastopniki o problemu 
uboštva v državi razvoja in o- 
bilja. Soglasno so se strinjali, 
da je "moralna" dolžnost za 
Cerkve stati ob strani in dela
ti za pravičnost vseh. V avgu
stu nov dogodek: ogromen 
zabojnik oblek iz vrhpoljske 
župnije, posebno so dobro
došle obleke za mlade ljudi iz 
plemena San. Tudi tako se
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I bom o veliko pozornosti na- 
\ menili prav služenju ubogim. 
Premagati moramo miselnost, 
ki nam jo  je  vsilil pretekli re- 

| zim, češ da versko življenje lah- 
I ko poteka le v cerkvah in za
kristijah in da n i povezano z 
odgovornostjo v družbenem  

j življenju. V resnici ni dovolj, da 
i kristjan zgolj pozna krščanski 
! nauk in se udeležuje bogoslu- 
! žja. Poklican je, da svojo vero 
tud i udejanji. To pa odseva 
najprej v njegovi odprtosti za 
stisko v okolici.

Škofje zelo želimo, da b i v 
•p rip ra v i na v e lik i ju b ile j 
\ 2000 vsaka župnija ustanovi
la Karitas. V bližnji prihodno
sti bo tudi vedno več ostarelih 
potrebovalo ljubečo in pozor
no oskrbo, ki jo  lahko dajo le 

I manjši dom ovi za ostarele, 
zgrajeni v njihovem življenj-

• skem okolju. Tudi to je  eno od  
' znamenj časa, ki izziva našo 
i dobrodelnost (...).

gradijo mostovi, ki nam po
magajo v rasti v res božje ljud
stvo. Dobili smo tudi novo 
škofijo. Končno imamo v dr
žavi dve škofiji. Botsvvana šte
je nad 700.000 prebivalcev, 
od teh je okrog 10.000 kato
ličanov. Novi glas vedno be
rem z velikim  zanimanjem. 
Bog povrni."

VOŠČILO 
IZ KALKUTE

Iz Indije se je nedavno o- 
glasil tudi naš misijonar Jože 
Cukale. Takole nam piše: 
'Prepozno sem se vrnil s po
tovanja po Sloveniji in Hrvaš
ki, da bi pravočasno voščil 
novoletni blagoslov Novemu 
glasu. Prosim odpuščanja za 
zamudo in sprejm ite m ojo 
prisrčno zahvalo za vse boga
stvo, ki mi ga je redno prina
šala vaša pošiljka.

V molitvi za blagoslov in 
da bi vsi srečno pristali v jubi
lejnem letu 2000, ostajam 
hvaležen."

Mladi in starejši! Če je le mo- 
i gpče, velikodušno darujte vsak 
teden vsaj nekaj ur prostovolj- 

I nega dela svojim bližnjim, zla- 
, sti prizadetim, ubogim in osa
mljenim. Bodite odprti tudi za 

I duhovno dobrodelnost. Potre
bujejo vas zasvojenci, otroci iz 
razbitih družin, zakonci, kate
rih zakoni se krhajo, m ladi 

' brez prave vzgoje, ljudje brez 
j življenjskega smisla, ki se u- 
: mikajo v črnogledo brezbriž
nost. Tega duhovnega uboštva 

\ je  v naši družbi vedno več.

Škofje se po pravici bojimo,
] da prenovljena šolska zako
nodaja, ki je  bila sicer nujno 

i potrebna, ne bo dovolj omo- 
l gočila vzgoje za vrednote, ki 
1 mlade ljudi oblikujejo v svo- 
; bodne, odgovorne, poštene in 
{zrele osebnosti. Bojimo se tu
di, da bo tako prenovljena šola 
otroke in mlade razdelila na 
večvredne in manjvredne in se 
bo zaradi tega še več mladih 

' znašlo na robu družbe. Poseb
no skrb pa nam upravičeno 
vzbuja uvedba predmeta "o 
verstvih in etiki", kot je zamiš- 

j Ijena po sedanjem predlogu.
\ Nobenega jamstva namreč ni- 
| mamo, da se bodo mladi sez
nanili s krščansko vero, njeni
m i moralnim i vrednotami in 
katoliško Cerkvijo tako, kakor 
jih doživljamo mi, ki iz tega 
živimo. Kajti samo v Cerkvi živi 

I pristni spomin na Jezusa Kri- 
i stusa in se ohranja njegova ne
izkrivljena beseda. Dobro vam 
je znan pesnikov rek: "Le čev
lje sodi naj kopitar." Nikakor 
ni torej preveč, če zahtevamo, 
da se mladi rod prvenstveno 
seznani z vernostjo svojega 
okolja, ki je krščanstvo, in da 

I ga mladim posredujejo teolo
ško in pedagoško strokovno 
usposobljeni učitelji, ki jih  pre- 

I dlaga Cerkev in imajo do kr
ščanstva pozitiven odnos. Tako 
je to urejeno tudi v večini ev
ropskih držav.

i Zahvaljujemo se vsem ti- 
i stim učiteljem in vzgojiteljem, 
ki kljub neugodnim razmeram 

' mlade ne le izobražujete, am
pak jih  s svojim zgledom in be
sedo tudi vzgajate v odgovor
ne, poštene in nesebične lju 
di. Tudi po vas nebeški Oče de- 

| li duhovni kruh mladim, ki ga 
j najbolj potrebujejo. 
i Ustaviti se želimo še p ri eni
1 prošnji iz očenaša, ki čudovi

to razkriva Očetovo usmilje
nje in ljubezen: "Odpusti nam 
naše dolge, kakor tudi m i od
puščamo svojim dolžnikom."
V tej prošnji se vračamo k O- 
četu kakor izgubljeni otroci in 
m u priznavamo svojo bedo. 
Toda v prošnji je  tudi beseda 
"kakor1: Očetovemu odpušča
nju se lahko odpremo le, če iz 
srca odpustimo bratom in se
stram. “N i v naši moči, da ne 
bi več čutili žalitve in bi nanjo 
pozabili; toda srce, ki se pre
da Svetemu Duhu, rano pre
obrazi v sočutje in očisti spo
m in s tem, da žalitev preobli
kuje v prošnjo."

Jezus v današnjem evange
liju zelo poudarja pomen spra
ve za našo molitev, bogoslužje 
in celo za naše zveličanje. "Če 
torej prineseš svoj dar k oltarju 
in se tam spomniš, da ima tvoj 
brat kaj p ro ti tebi, pusti dar 
pred oltarjem, pojd i in se naj
prej spravi z bratom, potem pa 
prid i in daruj svoj dar."

Moč ljubezni se nikjer ne 
pokaže tako izrazito kakor 
prav v odpuščanju in spravi. 
Leto Boga Očeta, Boga ljubez
ni in odpuščanja, nas spod
buja k odpuščanju in delu za 
spravo.

Prizadevanje za spravo je še 
posebej potrebno v našem na
rodu, saj še vedno niso zacelje
ne rane preteklosti. Škofje 
smo že večkrat po  drugi sve
tovni vojni prosili odpuščanja 
za krivice, ki so jih  med vojno 
povzročili člani katoliške Cer
kve, medtem ko mnogi po liti
ki o spravi samo govorijo. Zato 
tudi naš Državni zbor ni zm o
gel sprejeti nujno potrebnega 
spravnega dokumenta. Kaj še
le, da bi se uradna oblast opra
vičila Cerkvi in kristjanom za 
vse hudo, kar jim  je povzročila
v povojnih letih, ko so Cerkev 
obravnavali kot najbolj nevar
nega notranjega sovražnika. 
Posledice takšnega ravnanja 
nosimo še danes. Žal še ved
no niso popravljene kršitve 
najbolj temeljnih človeških in 
civilizacijskih pravic.

Leto Boga Očeta je tudi "pri
meren okvir za ponovno od
kritje in zavzeto obhajanje za
kramenta sprave v njegovem 
najglobljem pomenu." Kristus 
nas v Očetovem imenu stal
no kliče k spreobrnjenju. Sve
ti krst je glavni zakrament pr
vega in temeljnega spreobr
njenja. Toda Cerkev "je hkrati 
sveta in vedno potrebna oči
ščevanja ter n ikoli ne preneha 
s pokoro in prenavljanjem". 
Zato nam je Kristus daroval za
krament pokore, da lahko v 
nas ozdravlja ranjeno krstno 
milost (...).

Na koncu Gospodove m o
litve prosimo nebeškega Oče
ta: "Ne vpelji nas v skušnjavo, 
temveč reši nas hudega." Pro
simo ga, da bi b ili osvobojeni 
vsakega sedanjega, preteklega 
in prihodnjega zla. 'V tej zadnji 
prošnji Cerkev nosi pred Oče
ta vso stisko sveta."

Škofje in duhovniki za vas 
vsak dan m olim o. Tudi vas 
prosimo, bratje in sestre, da 
radi molite za nas. Bodimo vsi 
povezani v molitvi, da se bo
m o lahko z zaupanjem in po 
gum om  lo tili nalog, ki so pred  
nami v tretjem tisočletju. Iz
ročamo vas v Marijino varstvo 
in na vse kličemo Božji bla
goslov.

SVETNIK TEDNA

17. FEBRUARJA

SILVESTER CUK SEDMERI SVETI 
USTANOVITELJI

"Po M ariji k Jezusu!" S tem kratkim geslom bi lahko 
povzeli bistvo prizadevanja za evangeljsko življenje današnjih 
godovnikov, ki se jih  spominjamo po imenom "sedmeri 
sveti u s ta n o v ite ljiB ili so pobožni in premožni meščani 
Firenc, ki so živeli v viharnem 13. stoletju, ko je po mnogih 
italijanskih mestih divjal boj med papežem in cesarjem; 
med gvelfi - pristaši papeža, in gibelini - privrženci cesarja 
Friderika II., k i si je hotel podrediti Ita lijo  in omejiti 
papeževo svetno vlado. Ta divji vrtinec je zajel tudi Firence 
in v tej stiski se je več pobožnih meščanov združilo v poseb
no bratovščino v čast Materi Božji. Marija naj bi po njiho
vih gorečih molitvah posredovala pri svojem Sinu, da bi se 
usmilil ubogega, trpečega in hudo preizkušanega ljudstva.

V tej bratovščini se je posebej uveljavila družba Sedme
rih svetih ustanoviteljev. Čeprav so znana njihova osebna 
imena, jih  ponavadi častimo pod tem skupnim imenom in 
pod tem imenom jih  je papež Leon XIII. leta 1887 razglasil 
za svetnike. B ili so trgovci in so imeli dobre poslovne zveze 
z velikim i trgi na Vzhodu in Zahodu.

Na svojih potovanjih so na lastne oči videli, kako pogu
bne so posledice vojne predvsem za moralno in versko 
življenje. Spoznali so, da se stiskam časa ni mogoče uspešno 
upirati le z molitvijo, treba je ustanavljati tudi verska 
združenja. V  teh naj bi se zbirali ljudje enakega mišljenja, se 
pogumno in odločno upirali vsem skrajnežem in oznanjeval
cem krivih naukov. V družbi ustanoviteljev so se člani med 
seboj imenovali "bratje". Sredi sveta so hoteli živeti spokor
no in v uboštvu. V svojih pravilih so poudarjali ljubezen do 
Boga, iskreno medsebojno ljubezen, ljubezen do bližnjega, 
krepitev duha z zatajevanjem, premišljevanjem in obilno 
molitvijo.

Po vsej verjetnosti se je bratovščina spremenila v pravo 
redovno družbo že leta 1233. Tedaj so t i sedmeri možje 
razdelili svoje premoženje revežem, se poslovili od svojih 
domačih in se umaknili v samoto na pristavo pred mestni
m i vrati. Bližina mesta jih  je motila, zato so se okoli leta 
1241 preselili na Monte Senario, kjer so prebivali v vo tli
nah, se hranili s kruhom, zelenjavo in sadjem. Tam jih  je 
obiskal dominikanec Peter iz Verone in verjetno jim  je on 
dal pobudo, naj se imenujejo Družba presvete Device Ma
rije a li M arijin i služabniki - serviti. Red je dokončno potr
d il papež Inocenc N. leta 1251. Takrat so živeli spet na 
pristavi pri Firencah.

Središče njihovega skupnega življenja so bile maša, mo
litev v koru, duhovno branje in dela usmiljenja v službi 
revnih. S češčenjem in posnemanjem Kristusa so povezovali 
češčenje in posnemanje njegove matere Marije, ki so jo ime
novali svojo zavetnico in posrednico. Sleherno skupno opra
vilo so začeli z zdravomarijo a li z molitvijo Pozdravljena, 
Kraljica. Prvi in poslednji c ilj njihove pobožnosti je seveda 
ostal Kristus sam. Marija je bila samo vodnica h Kristusu, 
k i je b il servitom središče življenja. N jihov zgled odpovedi 
je b il za njihove someščane, zlasti za premožne, živo 
pričevanje za veljavnost in učinkovitost evangelija, kajti 
serviti so se trudili, da bi čim dosledneje živeli po njem.

OB PONEDELJKI H IN PETKIH

T U D I  LETOS POSTNI  G O V O R I  
PO R ADIU  TRST A

Postni govori po Radiu Trst 
A bodo tudi letos vsak pone
deljek in petek ob 18.45. V 
glavnem jih je pripravila go
spa Mira Dobravec, avtorica 
lanskih Baragovih šmarnic in 
urednica Mavrice, lepe in p i
sane revije za otroke, ki jo iz
daja založba Družina. Uvod
ni in zaključni nagovor bosta 
imela bivši ljubljanski nadškof 
dr. Alojzij Šuštar in sedanji lju
bljanski nadškof dr. Franc Ro
de. Ta izbrana postna razm i
šljanja nam bodo odkrivala 
veličino našega velikega misi
jonarja in škofa Friderika Ba
rage, za katerega upamo, da 
ga bo Cerkev proglasila za 
blaženega.

Govori bodo zelo zanim i
vi in, če jih bomo poslušali,

ČETRTEK 
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tudi zelo koristni vsem nam. 
Priporočamo jih  še posebej 
bolnikom in osamljenim. Te
me posameznih govorov pa 
bom o redno objavljali tud i v 
tem našem tedniku.

Prvi postni govor bo v pe
tek, 19. februarja, ob 18.45. 
Govoril bo bivši ljubljanski 
nadškof dr. Alojzij Šuštar na 
temo Friderik Baraga, prema
lo poznan svetniški kandidat. 
Naslednji govor bo v pone
deljek, 22. februarja, ob isti 
uri, na temo Pomen domače 
vzgoje in vzornikov za obisko
vanje mladega Baraga. Tretji 
govor pa bo v petek, 26. fe
bruarja, na temo Baraga je  
govoril o  božji ljubezni kljub 
neprijaznim časom.



NOVI GLAS /  ŠT. 7 1 999
ZS.tir- '

KULTURA
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ROBIDNICE NA NAŠI GMAJNI
BODIMO
PREŠERNI!
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MAJDA ARTAČ STURMAN

V svojem razmišljanju o kulturi kva
litete sem že nanizala nekaj opažanj v 
zvezi s kulturnim življenjem v zamej
stvu. Ker se mnogi, kise kakorkoli tru
dijo na kulturnem področju, ne pre
poznavajo v temnikasti ali celo sivka
sti podobi naše kulturne stvarnosti, 
b i rada dodala nekaj misli.

Mreža kulturnega delovanja je  pri 
nas kar dobro razpredena. Res je, da 
si vaška društva in številne prosvetne 
organizacije prizadevajo pritegniti v 
krog svojega delovanja čim več ljudi s 
pisano ponudbo prireditev in dejav
nosti. Res je, da p ri nas premoremo 
pestro pevsko dejavnost in da neka
teri zbori dosegajo visok nivo. Res je  
tudi, da imamo svoje gledališče, ki 
skuša s svojim repertoarjem zadovo
ljiti čim širši krog gledalcev, od naj
mlajših, dijakov, srednje generacije 
pa do upokojencev. Res je, da se je v 
zadnjih letih razbohotila amaterska 
gledališka dejavnost, o čemer priča 
tud i mavhinjski poletni festival.

Res je, da trenutno v Trstu poteka 
tečaj dikcije in retorike. Res je, da pri 
nas izhajajo dnevnik, tedniki, revije

in glasila in da si množični mediji sku
šajo utreti p o t med gledalce in po
slušalce. Res je, da naši pisci in pisa
telji pišejo in izdajajo knjige, roma
ne, pesniške zbirke, da si mnogi preko 
odličnih ali dobrih prevodov utirajo 
p o t v italijanski, nemški in francoski 
kulturni prostor. Res je, da se prirejajo 
razstave amaterjev in že uveljavljenih 
slikarjev, ki so odmevne in bogato 
obiskane.

Razveseljivo je, da prek teh in mno
gih drugih prireditev in pobud našo 
kulturo spoznavajo tudi Italijani in 
ljudje, ki se skušajo dokopati do zave
sti svojih slovenskih korenin, a ne ob
vladajo slovenskega jezika. Razvese
ljivo je  tudi naraščajoče zanimanje za 
tečaje slovenščine, ki jih  je  vedno več.

Toda kljub vsemu ne morem mi
mo ugotovitve, da je  odnos do jezika 
med mnogimi Slovenci čedalje malo- 
marnejši in da se v ocenjevanju na
stopov, predstav in pobud člankar- 
jem  prevečkrat zapiše pridevnik izje
men. Ob tem se postavlja tudi vpra
šanje, ali so prireditve na dostojnem 
kulturnem nivoju in ali ne gre bolj 
za čitalniško proslavljanje obletnic. 
Tudi niso vse knjige, ki so izšle v zad

njih letih p ri nas, enako dobre in u- 
metniško pomembne. Enako velja za 
vsa ostala področja duhovnega us
tvarjanja in kulturnega delovanja.

Duhovito priostreno je  našo stvar
nost ujel v štirivrstičnico pesnik Miro
slav Košuta (zbirka Robidnice in mali
ne, Trst 1983): "Vzamejstvu so za vse 
ad hoc merila, da mrgoli uspehov, špic 
in nad. Celo v sadjarstvu nam je  sreča 
mila, saj že robidnica je  žlahten sad."

Malokdaj se oglasi drugačen glas, 
ki objektivno (brez pridevnikov en
kraten in izjemen) ocenjuje nastop ali 
pravkar izdano knjigo. Vendar je že 
Fran Levstik s svo jim :"Bog živi kriti
ko!" preprosto povedal, da brez kri
tike n i napredovanja. Nedvomno je  
odkrita in poštena kritika pri nas zelo 
potrebna.

Prav tako bi morali posvečati več
jo  pozornost jeziku in govornim na
vadam sploh. Med mladimi je  poz
navanje slovenščine skromnejše kot 
pred leti kljub naporom predmetnih 
učiteljev in profesorjev. A li naša slo
venska javnost dovolj pozorno goji 
znanje jezika? Mislim, da b i že lahko 
nehali iskati alibije v vplivu italijan
ske televizije, okolja, prijateljev in

znancev. Tu gre za jezikovno zavest, 
k ije  ali je  ni, ki jo  skušamo dosledno 
oblikovati, gojiti in utrjevati ali ne.

V tem prepričanju me potrjujejo 
dejstva. Mladi študentje, ki iz Argen
tine in zdomstva prihajajo na obisk 
in izpopolnjevanje v Slovenijo, govo
rijo lepše kot naši mladostniki. Go
spe (iz Kalabrije, Furlanije, Lazia in 
od drugod), poročene s Slovenci, v 
pogovoru s tistim i (morda redkimi?) 
Slovenci, ki z njimi govore slovensko, 
dokazujejo, da se je mogoče sloven
ščine tud i dobro naučiti. Moja mla
da znanka, sicer Rusinja iz Moskve, 
govori čisto in prikupno slovenščino 
in se čudi jezikovni malomarnosti 
premnogih predmejcev. Saj Slovenija 
ni tako daleč, da bi ne mogli gojiti 
pravilne knjižne slovenščine v stiku s 
slovensko stvarnostjo in solidno ob
vladati več jezikovnih zvrsti.

Zapis sklepam v prepričanju, da 
bi o kulturi in jeziku (kot tudi o po
manjkanju kulturne in jezikovne ob
čutljivosti) kazalo v večji meri razmi
šljati, govoriti in pisati. Kultura kvali
tete naj diha in utripa z nami ne samo 
ob slovenskem kulturnem prazniku, 
marveč skozi vse leto.

T R I N A J S T  Z A N I M I V I H  S K L A D B

ZBIRKA MOTETOV 
STANKA JERICIJA

ANDREJ BRATUŽ

K O N C E R T  G L A S B E N E M A T I C E  / D U O  L U K A N - O Z B I C

DUNAJSKO-TRŽAŠKI VEČER 
KOMORNE GLASBE

V kulturnem življenju se vedno ve
selimo novih ustvarjalnih dosežkov, 
pa naj gre za literarna, glasbena ali 
likovna dela. In to posebno, če gre za 
naše ustvarjalce, ki tako ali drugače 
prispevajo k obogatitvi širšega kultur
nega prostora. Prav v ta okvir se uvr
šča nova glasbena publikacija v Gori
ci. To je zborovska zbirka prof. Stanka 
Jericija /Slovum melos pangimus (Poj
mo nove melodije), ki jo je izdal in za
ložil pod okriljem goriške pokrajinske 
uprave zbor S. Ignazio, ki ga sam Stan
ko Jericijo vodi. Zbirka obsega skup
no trinajst latinskih motetov.

Kaj pa je pravzaprav motet? To je 
zborovska skladba nabožne vsebine, 
navadno v latinskem jeziku; uporablja 
znana liturgična ali vsekakor sakral
na besedila. Motet je doživel svojo 
zlato dobo in glasbeni višek z vokal
no polifonijo v renesansi. Palestrina, 
Gallus, Lassus, še prej Josquin des Pres 
in (ohannes Ockeghem - to so le glav
na blesteča imena skladateljev tega 
za petje res velikega obdobja. Ta vo
kalna zvrst je nato še imela velik za
gon v delu J.S. Bacha in kasneje v ro
mantiki F. Mendelssohna. Motet je še 
živel tudi kasneje in živi vse do današ
njih dni, saj se mu z ljubeznijo posve
čajo tudi sodobni skladatelji.

Jericijo je v tej zbirki predložil vr
sto motetov, med temi naj omenimo 
le nekaj izmed njih, kot so npr. boži
čna O  magnum mysterium i n Puer na- 
tus, nato Expectans expectavi, O  sa- 
lutaris hostia, Totapulchra, Osacrum 
convivium in drugi. Že naslovi sami 
lahko nekaj povedo o vsebini skladb. 
Na splošno gre oblikovno za dela, na
menjena mešanim, ženskim in moš
kim zborom. Skladbe so "a cappella".
O izrazu, obliki in vsebini in s tem slo
gu )ericijeve glasbe smo na straneh 
našega lista večkrat že pisali, zato bi 
se tu ne ponavljali. Moteti na vsak na
čin kažejo skladateljev dognan pristop 
in smiselno gradnjo glasbenih fraz v 
duhu in zahtevah polifonega sloga.

Stanko Jeric i jo
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Mislim, da bodo skladbe našle pot do 
primernih in tehtnih izvajalcev.

Slovenski skladatelji so vedno pisa
li latinske motete. Morda je to danes 
manj znano, vendar to lahko zlasti (se
veda po Gallusu) velja za vse velike 
cerkvene glasbenike, od Foersterja in 
Sattnerja do Premrla in Tomca; prav 
tako tudi za naše primorske sklada
telje polpretekle dobe (Vinko Vodopi
vec, Lojze Bratuž, Emil Komel idr.). 
Seveda pa so ti avtorji pisali motete 
bolj v takrat prevladujočem slogu, t.j. 
harmonske in daleč od polifonije pa 
tudi primerne za splošno izvedbo in 
nekako v skladu s slovenskim nabož
nim melosom.

Pričujoča zbirka pomeni vsekakor 
lep in bogat doprinos v naši sodobni 
glasbeni ustvarjalnosti. Zbori (vsaj ne
kateri) imajo lepo možnost izbire tudi 
sodobne vokalne polifonije in tako 
razširiti in obogatiti svoj repertoar.

"Najtežja stvar v glasbi je napisati 
večtaktno melodijo, ki zadošča sama 
sebi." - tako je zapisal sodobni fran
coski komponist Darius Milhaud. Tudi 
če pri teh Jericijevih skladbah ne gre 
toliko za klasično melodijo kot za do
ločene teme in njih nadaljnji polifon- 
ski razvoj, bi Milhaudove besede lah
ko prav tako veljale. In to zanj in na 
splošno za sodobne glasbene ustvar
jalce. Pri vsem tam tako umetnik kot 
oni, ki glasbo sprejema, spozna, da se 
vse to izplača.

ROSSANA PALIAGA

Glasbena matica - šola M. Kogoj
- je priredila v obliki povezave med 
Trstom in Dunajem četrti koncert se
zone, s katero slavi letos svojo 90- 
letnico. V torek, 9. t.m., je v dvorani 
Deutscher-Hilsvereina nastopil duo, 
ki sta ga sestavljala sopranistka Danja 
Lukan in pianist Marko Ozbič. Večer 
je bil v celoti posvečen samospevu, 
ki je ena izmed najpomembnejših 
glasbenih oblik v kulturi nemških na
rodov; žal je tovrsten program v Ita
liji skoraj redkost in je zato res do
brodošla priložnost, ko mu lahko pri
sluhnemo. Na sporedu koncerta so 
bile skladbe raznih avtorjev, ki so de
lovali v Trstu ali na Dunaju.

Precej številno občinstvo je s po
sebnim zanimanjem pričakovalo na
stop domačega pianista, ki je prav 
gotovo eden najbolj talentiranih biv
ših dijakov tržaške glasbene šole. 
Marko Ozbič seje po diplomi prese
lil na Dunaj, kjer je razširil in poglo
bil svoje znanje na Visoki šoli za glas
bo v razredih kompozicije, glasbene 
teorije, dirigiranja, korepeticije in 
zborovodstva. Pogumna odločitev za 
samostojno glasbeno kariero v tuji 
državi seje izkazala kot posebno po
srečena, saj se je mladi umetnik us
pešno vključil v zelo živahno kultur
no dejavnost, prejel številna prizna
nja in uspešno sodeloval s slavnostni
mi osebnostmi. Med njegovimi dose
žki naj omenimo samo, da je postal 
"Regens chori” v cerkvi sv. Roka in ka
pelnik pri zboru Dunajskih dečkov. 
Leta 1997 pa je uvedel na Hvaru prvo 
Poletno akademijo glasbene umet
nosti. Poučuje tudi na Visoki šoli za 
glasbo v Gradcu.

Sopranistka Danja Lukan je diplo
mirala v glasbeni pedagogiki, Liedu 
in Oratoriju na Dunaju in se nato iz
popolnjevala v Londonu. Pela je na 
raznih mednarodnih festivalih z ob
širnim repertoarjem, ki gre od baro
ka do sodobne glasbe.

Na koncertu je sopranistka poka
zala, da je osvojila pevsko tehniko 
nemške šole, a je nekoliko zanema
rila interpretacijsko plat skladb. Ne

poglobljeni izvedbi vokalne linije pa 
seje predpostavila muzikalna in pre
mišljena spremljava pianista. Žal je v 
liederistiki bistvena važnost dojeti vse 
odtenke posebnega ozračja, ki ga 
vsaka skladba ustvarja. Pevec in pia
nist morata biti sposobna razkriti v 
najkrajšem času globino popolnega 
notranjega sveta.

Izvajalca sta najprej podala vrsto 
samospevov istrskega skladatelja An
tonia Smareglie, med katerimi sta iz
stopali dve skladbi z nabožno tema
tiko. Sledili so trije nežni Merkujevi 
samospevi, ki spadajo k začetnemu 
obdobju skladateljevega ustvarjanja. 
Predstavitev tržaškega glasbenega 
sveta je vključila tudi dve deli Giulia 
Viozzija in nesrečnega Eugenia Vis- 
noviza, čigar skoraj neznana samo
speva sta vzbudila zanimanje pozor
nih poslušalcev.

V drugem delu koncerta so zazve
neli samospevi dveh velikanov te gla
sbene oblike: Hugo W olf in Gustav 
Mahler. K VVolfovemu opusu je spa
dal tudi dodatek, ki je zaključil du- 
najsko-tržaški večer komorne glasbe.

PO 2p0 LE TIH  
SPET ŠKOFJELO
ŠKI PASIJON

V Škofji Loki bo od 27. marca do
5. aprila uprizorjena rekonstrukcija 
Škofjeloškega pasijona iz I. 1721. To 
je najstarejše ohranjeno dramsko be
sedilo v slovenskem jeziku. Sestavlja 
ga trinajst slik, ki prikazujejo zgodo
vino človeštva od Adama preko Kri
stusovega trpljenja do njegove smr
ti. Slike se bodo v procesiji na prenos
nih prevoznih odrih pomikale po uli
cah in trgih Škofje Loke. Delo ima 
zaradi vsebine in spektakularne sce
ne veliko izrazno moč. Sodelovalo 
bo več kot 600 nastopajočih. Po 
200 letih bo zato to  velik kulturni, 
zgodovinski in verski dogodek nacio
nalnega in tudi turističnega pome
na. Organizacijski odbor pričakuje 
več kot 40 tisoč gledalcev.

"Ne bodim o kar naprej pre
več pam etni. Bodim o nocoj o- 
troci, da bom o ju tri zaradi tega 
m orda znali b iti m odri. Bodimo 
prešerni." (Meta Hočevar)

Razlika med modrostjo in neum
nostjo je  zelo majhna. Ne gre za koli
čino znanja. Tudi neumni vedo ve
liko in velikokrat celo več od modrih. 
Bedaki so le prepričani, da vse vedo. 
M odri pa se zavedajo, da nikoli ne 
bodo dovolj vedeli. To je  bila Sokra
tova modrost, k i ga je  naredila za 
najbolj modrega med vsemi Grki: 
“Vem le, da ničesar ne vem."

V nedeljo, 7. t.m., sem se obotav
ljal, ali b i se odpravil na Prešernovo 
proslavo v Ljubljano. Ni se m i dalo 
iti med kulturnike, ki se počutijo tako 
pomembne, da jih  bo razneslo od 
pomembnosti. Ni se m i ljubilo zno
va prenašati nabuhlost vase zagle
dane t.i. ''kulture", k i se dela vedno 
in povsod pametno. In potem je  pri
šlo kot strela z jasnega: govor Mete 
Hočevar. ",Kar naprej se preštevamo 
v upanju, da nas je mogoče le malo 
več... Premajhni smo, da b i naselili 
nekaj ulic kakšnega svetovnega ve
lemesta... Naš prostor je  majhen pro
stor, kjer kar naprej srečujemo sami 
sebe. Naša država iz primerne raz
dalje izgleda kot kakšna vas na meji. 
To samo po sebi še ni nič narobe, ne, 
je  celo zelo simpatično, prijetno in 
izjemno... Vprašljivo postane tisti tre
nutek, ko iz svoje majhnosti napra
vimo nacionalni problem, ko vsi ri
nemo v isti hlev... Tu si potem ustva
rimo toplo, a zatohlo vzdušje, kjer 
zmanjkuje kisika, kjer se nenehno 
ukvarjamo sami s seboj... in se med 
seboj na smrt sovražimo. In v tem so
vraštvu uživamo. Potem sezapijamo 
in obešamo... Tistega, ki v tem ne vidi 
največjega problema narodovega 
obstoja, proglasimo za odpadnika. 
In krog je  zaprt. Raje kot čestitke si 
pošiljamo sožalja. Najraje se sreču
jemo na pogrebih, zadušnicah in na 
obletnicah smrti. Taki smo"

Kaj je  bilo, po mojem mnenju, ta
ko krasnega v tem govoru, k i mu je  
sledil izredno navdušen aplavz pri
sotnih? Dejstvo, da je šlo za prepro
sto, otroško iskreno izjavo, da je  kralj 
brez oblačil. Nehajmo se igrati neko 
kulturo iz naše revščine in nehajmo 
v naši kulturi neprestano videvati le 
revščino! Bodimo prešerni, bodimo 
vedri! Odkrijmo v sebi bogastvo! Od
krijmo dejstvo, da slovenska kultura 
ni revna, razen če jo  sami naredimo 
za revno. Bolj ko ponavljamo, da je  
naša kultura revna, bolj revna tudi 
bo. Če pa se delamo, da imamo naj
bolj bogato kulturo na svetu, je niko
li ne bomo imeli, ker ne bomo več 
dovolili, da b i kdo karkoli novega 
vnašal v to našo "kulturo".

Govor Mete Hočevarje deloval te
rapevtsko. Prenekateremu kulturniku 
je  svečano podelil klofuto in prisot
n i so temu še navdušeno ploskali. Dr
ža, ki jo  je  govornica tako krasno ob
sodila, je sestavljena iz dveh elemen
tov: iz ošabnosti - "Kar sem naredil, 
je  nekaj veličastnega" - in sramova
nja: "Sram me je, da sem predstav
nik tako majhnega naroda, ki ima ta
ko majhno kulturo in državo..." Go
vornica pa je odkrila, da je imeti tako 
majhno državo nekaj privilegirane
ga in enkratnega. Država in narod pa 
potrebujeta umetnost. Za umetnost 
sta potrebni dve drugačni drži: skro
mnost - “Ničesar še ne vem" - in po
nos - "Ponosen pa sem na to, kar 
imam." In dejstvo, da je  šlo za tera
pevtski govor, se je  pokazalo že na
slednjega dne, ko je  v večernem dne
vniku Jože Hudeček imel lep govor
o Prešernu in Evropi. Slovenija toliko 
prosi, da b i jo  sprejeli v Evropo, se 
prilizuje Natu, Bruslju in kdove še ko
mu, kot če bi b ili Slovenci najmanjši 
narod na svetu. Prešernu pa se ni bilo 
treba. Še na misel mu ni padlo, da bi 
si mislil, da je nekje zunaj Evrope. Bo
dimo torej prešerni!

PETER SZABO
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V DUHOVNO BISTVO 
USMERJENO ISKANJE
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MARKO VUK

V soboto, 6. trn ., so v razstavišču 
Stolp na vratih v Štanjelu, ki ga uprav
lja družba Nassa desella, odprli raz
stavo risb in olj Ivana Roba. Slikar seje 
tako ponovno predstavil po enem le
tu, saj smo lani poročali o njegovi raz
stavi na Gradišču pri Prvačini. Pri to 
kratni razstavi lahko zapišemo, da 
med obema uporabljenima tehnika
ma, risbo in oljem, ni nasprotja, med 
seboj se dopolnjujeta, tako na misel
ni kot na vsebinski ravni. V ospredju 
je človekova figura, ženska ali moška, 
pri kateri pa ne gre za trajno obeležitev 
konkretnega človeka v prostoru in ča
su, marveč za vsakdanjega, splošnega 
človeka, vrženega v prostranstvo ve
solja in iščočega odgovor na vprašanja 
življenja in njegovega smisla.

Dosedanji razvoj Robove risbe do
kazuje, da je od klasičnega pristopa, 
utemeljenega v renesančnih kanonih, 
postopoma prešel v vse bolj izčiščeno 
risbo, sad umetniških iskanj in poglo
bljene meditacije, razpete med zaho
dnoevropsko krščansko izročilo ter a- 
zijske miselne in religiozne tokove. 
Navidezno nasprotje torej, ki pa je v 
njegovih risbah doseglo tisto univer
zalno sintezo, ko se človek sprašuje o 
bistvu lastnega bivanja ter o smislu 
vsakršne duhovne, še posebej umet
nostne dejavnosti.

Robove figure in liki so postavljeni 
v brezčasno, neskončno brezprostor- 
je, odtod enostavna belina ozadij, nje
govi liki so le nakazani s preprosto, 
redkobesedno črto, poduhovljena bi
tja so brez odvečnih atributov in v bi- 

! stvu brez senčene modelacije. Poetični

FOTO KROMA

TEKMOVANJE ZA CANKARJEVO 
PRIZNANJE

V sredo, 3. t.m., je na licejih Prešeren vTrstu in Trubar v Gorici potekalo 
deželno tekmovanje v znanju slovenskega jezika za Cankarjevo priznanje, 

ga prireja Slavistično društvo Trst-Gorica-Videm in ga koordinira prof. 
Majda Kaučič-Baša. Letos se je prijavilo čez 40 dijakov slovenskih nižjih in 
višjih srednjih šol v Italiji, ki so v preteklih mesecih pod mentorstvom pro
fesorjev slovenščine predelali dela pesnikov Pavčka, Menarta, Zlobca in 
Koviča. Zmagovalci tekmovanja se bodo udeležili vseslovenskega tek
movanja, ki bo 20. marca letos v Ljubljani.

"glasbeni" zapisi so to, na dolo
čen način spom injajoči na 
Messiaenove orgelske skladbe, 
v katerih je ta veliki francoski 
skladatelj 20. stoletja združeval 
krščansko mistiko, svetlobo 
ptičjega petja ter večnostno 
občutje grške in indijske ritm i
ke. Zamišljena moški in žen
ska, oko, ptica, ptičje gnezdo, 
oblak, vodni tolmun, to so tisti 
preprosti atributi, prikazani 

i skoraj ploskovito, vzbujajoči v 
nas duhovna občutja. Spirala, 
ki povezuje dve glavi, dva obra
za veno, to  je tista melodična 
prvina, ki ponazarja rojevanje 
in izginevanje, nastajanje in 
razkrajanje. Ivanu Robu gre pri 
tovrstnih delih za nekakšno “čisto" 
glasbo, s pomočjo katere išče polnost 
človekove duševnosti.

Podobna redkobesednost je značil
na tudi za Robova olja, tako kot raz
stavljene risbe nastala v lanskem in 
letošnjem letu. Že zadržan, razmero
ma temen in monohromen kolorit vz
buja v nas resnobna občutja in zami
šljenost, to  izražajo navzven upodo
bljene moške in ženske figure. Kot leit- 
motiv se v Robovem slikarstvu že iz 
prejšnjih faz ponavlja figura Učitelja- 
modreca oz. univerzalnega starca, v 
dolgi halji in s knjigo. Na drugi strani 
se z njim sooča frontalno v nas gle
dajoča ženska v modrem in s pokrito 
glavo, ki nekoliko spominja na Marijo 
Oznanjenja Antonella da Messina iz 
leta 1475; obe podobi, čeprav nastali 
v razponu več kot petih stoletij, izra
žata globok notranji mir in poduhov
ljenost. Podobno kot v risbah se tudi 
v olju pojavlja motiv dotikajočih se 
moža in žene, a interpretiran v duho
vni razsežnosti. Robova upodobljena 
stvarnost ni snovno konkretna, mar
več v metafizičnem smislu splošna in 
poduhovljena, podana na "muzika
len" način. Vendar tudi pri njegovih

! oljih linija ni zanemarjena, saj izžareva 
eleganco in liričnost, sorodno glasbe
nemu občutju. Robova krajina, mor
da navidez realistična, ni naturalisti 
čno konkretna, ampak je lahko rdeče 
žareča, kot npr. pri podobi z ležečim 
psom. Svojevrstna metafizika odseva 
v sliki, spominjajoči na rajski vrt, ki v 
ozadju prehaja v globinsko neskon
čen prostor. Ivan Rob pri svojem slika
nju uporablja konkreten material, olj
ne barve, ki pa so mestoma nanesene 
prosojno skoraj kot akvarel, a prav za
radi tega živijo svoje lastno, notranje 
življenje. Robove razpotegnjene, na 
človeški zarodek spominjajoče glave, 
pa nas opozarjajo na svetost človeške
ga bitja in njegov univerzalni pomen.

Robove risbe in olja s svojo zgo
vorno tišino so pomenljiv prispevek k 
tisti umetnostni koncepciji, ki gradi na 
občeveljavnem humanističnem izho
dišču, daleč stran od brezciljnega, sko
raj anarhičnega izražanja, ki pa tudi 
na svoj način pričuje o stiski sedanjega 
človeka. Robove stvaritve nas prepri
čujejo z notranjim mirom in v duhov
no bistvo usmerjenim iskanjem.

NASI LIPICANCI (2 )

DANILO RUSTJA

Dne 18. maja 1580 je Karel Habs
burški, tretjerojenec cesarja Ferdinan
da I. Avstrijskega, v svojstvu podkralja 
Štajerske, Kranjske, Istre in mesta Trst, 
kupil od tržaškega škofa Bonoma Lipi
co in jo spremenil v zeleno oazo sredi 
kraškega kamenja. Tu je zrasla slovita 
kobilarna, v kateri naj bi se izobliko
vali konji za potrebe dvora in tudi voj
ske. Že istega leta je nadvojvoda Karel 
poslal v Španijo barona Khevenhulle- 
[ja z namenom, da nabavi primerne 
žrebce za kobilarno. Ta je tam kupil tri 
žrebce plemenjake za 407 dukatov 
in jih pripeljal v Lipico. S temi žrebci 
in domačimi kraškimi kobilami je bila 
postavljena osnova za izgradnjo tako 
imenovane lipicanske pasme konj.
„ Naslednje leto je bilo uvoženih iz 
Španije še šest izbranih žrebcev, med 
njimi je bil eden andaluzijske pasme, 
'n pa 24 plemenskih kobil, vse skupaj 
v vrednosti 3693 forintov (guldnov). 
y  naslednjih letih so uvozili poleg 
španskih žrebcev tudi italijanske iz Po
g in e  (ustje Pada) in pozneje še žreb
ce neapolitanske, danske, kladrupske, 
nemške, angleške in arabske pasme. 
-Panski konji so nastali s križanjem 
težkih pirenejskih konj z berberskimi 
Zm ?CI' ^  so Prl^ 'v Španijo v času arab
skih osvajanj. Sloviti španski slikar Ve- 
asquez je v svojih oljih (galerija Pitti v 
irencah) upodobil te lepe konje, ki 

so po zunanjosti precej podobni lipi
cancem. Do leta 1585 so v Lipici zgra
b i  veliko hlevov in vodnjakov za po- 
rebe živali. Prosto so ogradili z zidom

in tako preprečili vdor zveri v prostor. 
Lipico so takrat imenovali gaj za mla
de konje.

Istega leta je po cesarskem ukazu 
prevzel vodstvo kobilarne Franc Jur
ko z nalogo, da čimbolj številčno po
veča čredo žrebcev in plemenskih ko
bil. Nakupil je tudi več travnikov in iz
boljšal prejšnje, kajti potreba po krmi 
je bila vedno večja.

Dne 12. decembra 1596 je postal 
regent Kranjske poznejši cesar Ferdi
nand II. Ta je bil sin nadvojvode Karla 
in je kot oče veliko prispeval k uvelja
vitvi lipiškega konja. 1557. leta je po
stal avstrijski cesar Leopold I., ki je dal 
zgraditi v Lipici nove hleve in pa sta
novanja za osebje, k ije  bilo zaposle
no v kobilarni. Takrat je bila kobilarna 
v polnem razcvetu tudi zaradi pome
na in moči Avstrije. Takrat so se lipiški 
konji, ki sojih jezdili izvežbani konje
niki, udeležili z uspehom večjih bitk 
proti Turkom pod poveljstvom prin
ca Evgena Savojskega. Takrat seje lipi- 
ška kobilarna pričela tudi odpirati nav
zven. Lipiški žrebci in plemenske kobi
le so bili poslani tudi v druge kraje ce
sarstva za izboljšanje tamkajšnjih pa
sem konj. Številne plemiške družine 
so porabile veliko sredstev za nakup 
plemenitih konj lipiške pasme. Škoda, 
da so se rodovniške knjige tistega časa 
izgubile. Iz njih bi lahko ugotovili mar
sikaj v zvezi z razvojem lipiške pasme.

V letih 1701-1796 so pripeljali v 
Lipico španskega žrebca Cordovo, ki 
je zapustil odlično potomstvo. Pod Jo
žefom II. so se opravile razne izboljša

ve in je bilo precej novogradenj bodi
si stanovanj kakor hlevov. Izboljšani 
so bili tudi travniki, poti in gozdovi. 
Takrat sta bila sezidana še zdaj obsto
ječa cerkvica in bivališče za krajevne
ga učitelja.

Leta 1718 so po ukazu Karla VI. 
(1711-1740) vzeli v najem blizu Po
stojne veliko posestvo, last pl. Maksa 
Oblaka, za potrebo Lipice. Isto pose
stvo je dve leti pozneje cesar odkupil 
za 80.000 forintov. Leta 1728 so za 
kobilarno kupili še posestvo v Pre
stranku blizu Postojne. To je služilo za 

, proizvodnjo sena za potrebe kobilar
ne in pa tja so tudi pričeli pošiljati žre
beta, brž ko so bila odstavljena. V kraju 

: so ostala do štirih let starosti. Takrat se 
je pričel izbor: žrebice, izbrane za ple
me, so vrnili v Lipico, skopljene samce 
in pa kobile, ki so jih imeli za nepri
merne za razplodnjo, so po nekaj časa 
vežbanja poslali v cesarske kobilarne 
na Dunaj. Izbrane žrebce so pa poslali 
na Dunaj na Višjo špansko jahalno 
šolo. Tam je bil kult klasičnega jezde
nja izredno cenjen. To šolo je ustano
vil Fischer von Erlach leta 1729. Slav
nostno je pa bila otvorjena šele šest 
let pozneje z briljantnimi izvajanji na 
lipiških konjih. Iz te šole so izšli slavni 
vitezi, ki so poznali vse skrivnosti jez
denja. Od nastanka te šole naprej so 
bili vsi lipiški žrebci podvrženi tovrst
nemu obveznemu šolanju oz. treni
ranju. Samo če so ob koncu šolanja 
prestali poseben izpit, so bili upora
bljeni za raprodukcijo, drugače so bili 
od tega izločeni. Na ta način seje opra- 

| vljala stroga selekcija, kar je brez dvo- 
I ma pripomoglo k izboljšanju pasme. 
Na Dunaju poznajo drevored z dreve
si, ki so jih po tri vsakič posadili sprem
ljevalci triletnih lipicanskih žrebcev v 

| spomin na njihov prihod v prestolni- 
I co cesarstva. Ta navada seje uveljavi

la že v 17. stoletju. V dobi cesarice 
Marije Terezije je lipiška kobilarna ble
stela po sijaju in bila znana širom po 
Evropi. Zlasti seje za Lipico zanimal 
mož Marije Terezije Franc Lotarinški. 
Takrat je bilo prisotnih v lipiški kobi
larni 150 plemenskih kobil in mnogo 
konj v usposabljanju zlasti za jezdenje 
in spremstvo cesarskih kočij. Vprežnih 
konj je bilo takrat v Lipici malo, a po
treba po njih je bila velika. Franc Lota
rinški je naročil, naj to  število povečajo 
s primernimi križanji. V ta namen so 
leta 1768 poslali v Lipico iz kobilarne 
Kopčany na Slovaškem 20 žrebic. Te 
so po samih treh letih bivanja v Lipici 
poslali, po ukazu tedanjega ravnatelja 
kobilarne Josefa Horaka von Blanke- 
steina, v kobilarno Kladrup na Češkem. 
Kobilarna v Kladrupu je bila takrat naj
starejša tovrstna ustanova v Evropi in 
jo je češka vlada leta 1928 ukinila. Ta 
čast sedaj pripada Lipici. Leta 1774 je 
minister Marije Terezije, princ Kauni- 
ts, poslal v Lipico temnega žrebca, po 
imenu Conversano, neapeljske pasme. 
Ta je postal začetnik ene izmed družin 
po očetovi strani, v katere se deli lipiška 
pasma konj.

Pozneje so uvozili še precej žreb
cev iz Španije, Arabije, Danske, Sever
ne Nemčije, iz Kladrupa in Neapeljske
ga kraljestva. Vendar o tem nimamo 
točnih podatkov, ker za tisto dobo ni
majo rodovniških knjig. Prva taka knji
ga je bila uporabljena oziroma napi
sana leta 1818. Ti uvoženi konji so bi
li početniki družin po moški strani, v 
katere se deli pasma. Najbolj pomem
bni od teh konj so bili: Pluto (uvožen 
iz Danske leta 1772), že prej omenjeni 
Conversano neapeljske pasme, Favo- 
ry, uvožen leta 1783 in rojen 1779 v 
Kladrupu, dalje leta 1783 Neapolita- 
no bolj zlato svetel.
— 111 DALJE

NOVI KNJIGI 
LEVA 
DETELE

Na Dunaju je pravkar izšla zbirka 
nemških esejev pisatelja Leva Detele, 
v katerih se na veliko ukvarja s proble
mom dvojezičnosti, stikov med raz
ličnimi kulturami in literarnimi krogi 
in njihovimi duhovnimi izročili. Med 
osmimi objavljenimi eseji se avtor v 
kar dveh nadrobneje spoprijema tudi 
s tržaško slovensko, italijansko in sta
roavstrijsko literaturo (Trst, kot v kola
žu; Univerzalno sporočilo iz provin
ce, pisatelj Vladimir Bartol). Knjiga je 
izšla pri dunajski založbi LOG pod na
slovom Unfrisierte Gedanken eines 
zugereisten Betrachters (Nepočesane 
misli nedomačega opazovalca).

Kot 55. zve
zek Družinskih 
večernic Mohor
jeve založbe v Ce
lovcu pa je konec 
prejšnjega leta iz
šel tudi obširen 
fiktivno zgodo
vinski roman Le
va DeteleJanfar- 
ska zveza. V njem 
nas avtor popelje 
na stare še predrimske jantarske ceste 
do Baltika in v dramatični čas Julija 
Cezarja, vpraša pa se tudi, kdo so bili 
naši davni predniki in kje bi jih lahko 
srečali pred 2000 leti. Novembra 1998 
je Lev Detela opozoril na to knjigo na 
knjižnem sejmu v Ljubljani in v Celov
cu, 10. decembra pa tudi na poseb
nem literarnem večeru v dunajskem 
slovenskem kulturnem središču KO
ROTAN. Dne 5. marca bo avtor knjigo 
predstavil v Ormožu v mestni knjižnici, 
ki se nahaja v starodavnem grajskem 
poslopju nad Dravo.

ISTJISKI 
VEČER O 
PLEČNIKU

Klub krščanskih izobražencev v Slo
venski Istri je 15. februarja medse po
vabil slovenskega veleposlanika v Pra
gi Damjana Prelovška. Kot vodilni slo
venski poznavalec Jožeta Plečnika je 
Prelovšek spregovoril o novih vidikih 
Plečnikove umetnosti. Ob diapoziti
vih je pred skoraj stotimi ljudmi dve 
uri govoril o ozadju Plečnikove arhi
tekture. Likovne govorice namreč ne 
poznamo tako dobro kot literarne, če
prav je likovno izražanje osnova kul
turne izobrazbe, je dejal Prelovšek. 
Plečnik je bil svetniška osebnost, zave
den Slovenec in eden največjih slo
venskih umetnikov sploh. S Plečnikom 
smo Slovenci v svetu lahko veliko bolj 
prepoznavni kot z Laibachom ali Pan
durjem, ješe dejal Prelovšek, ki je red
ni član Evropske akademije znanosti 
in umetnosti. "Ministrstvo za kulturo 
me je pred kratkim obvestilo, da ne 
bo finančno podpiralo morebitnih 
novih evropskih razstav o Plečniku, 
na drugi strani pa uporablja milijone 
za razne neperspektivne filmske pro
jekte," je še dejal veleposlanik.

Sponzor koprskega predavanja v 
prostorih cerkve na Markovcu je bilo 
Tiskovno društvo Ognjišče, ki prav te 
dni začenja s tiskom kn^ge Plečnikova 
sakralna umetnost. O tej zadnji svoji 
knjigi je Damjan Prelovšek povedal, 
da je to uvod v arhitektovo cerkveno 
umetnost. Pričakuje pa, da se bodo s 
Plečnikovo umetnostjo začeli malce 
bolj ukvarjati tudi teologi in duhovni
ki, ki bi lahko bolj kot laiki iskali oza
dje Plečnikove sakralne umetnosti. S 
tem bi tudi preprečili odstranjevanje 
in uničevanje Plečnikovih del, kar se, 
žal, dogaja v zadnjih letih.

TAM
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GLASBENA MATICA V 
H U D IH  TEŽAVAH
IVAN ŽERJAL

5. marca bo na Opčinah izredni občni zbor Glas
bene m atice, k jer se bo obravnaval v prvi vrsti 
hud finančni položaj, v katerem se je znašla naša 
osrednja glasbena ustanova.

Sedež Glasbene matice v ul. Ruggero Manna v Trstu

Kot piše v tiskovnem po
ročilu, ki smo ga prejeli, učno 
in neučno osebje še ni prejelo 
ne decembrske ne januarske 
in niti februarske plače, "ker 
vodstvo GM, kljub vsem ob
ljubam odločujočih faktorjev, 
nima v blagajni več denarja, 
ki bi ji omogočil kolikor toliko 
redno delovanje svojih šol". 
Le-tem pa zaradi vseh teh te
žav grozi celo zaprtje.

Da bi zvedeli kaj več, smo 
se o b rn ili na predsednika 
upravnega odbora dr. Draga 
Štoko in na ravnatelja prof. 
Bogdana Kralja, ki sta nam 
dejala, da je v lanskem letu 
Glasbena matica prejela de
želni prispevek v višini m ili
jarde in stošestdeset m ilijo 
nov lir za šolsko in koncert
no dejavnost. V prejšnjih le
tih je ustanova prejemala oko
li milijardo in dvestošestdeset 
m ilijonov lir, a le za šolsko de
javnost, saj je  prispevek za 
koncertno in druge dejavno
sti prihajal posebej. Tako je bil 
lanski prispevek ne samo za 
okoli sto m ilijonov lir manjši, 
ampak je zaobjemal celotno 
delovanje GM  in ne samo šol
skega. Po zaslugi krovnih or
ganizacij pa je iz Slovenije pri
šel prispevek le v višini sto- 
petdeset m ilijonov lir, med
tem ko bi jih ustanova potre
bovala okoli štiristo za polno 
delovanje. Tako prejeti prispe
vek tega delovanja ne om o
goča več, prvi predujem de
žele F-Jk pa bo prišel šele a- 
prila ali maja letos. Naj om e

nimo, da ima GM  26 redno 
zaposlenih ljudi med učnim 
in neučnim osebjem ter od 
trideset do štirideset zuna
njih sodelavcev.

Poleg tega je proces t.i. pu- 
blicizacije GM, se pravi po- 
državljenja dela šole, ki bi po
stala samostojna sekcija v ok
viru tržaškega konservatorija 
Tartini, zaustavljen. O dlok o 
ustanovitvi slovenske sekcije 
konservatorija je bil že priprav
ljen, manjkal je le m inistrov 
podpis, pa se je vse ustavilo 
zaradi predstavitve in obrav
navanja Masellijevega osnut
ka za zaščito slovenske manj
šine, ki je še v teku.

O  vseh teh hudih težavah 
bo tako govor na izrednem 
občnem zboru, ki bo, kot že 
rečeno, 5. marca na Opčinah 
in ki bo moral odločati o m o
rebitnih ukrepih. Na občnem 
zboru bodo tudi obravnavali 
spremembe sedanjega statu
ta in izvolili novo vodstvo. 
Predsednik upravnega odbo
ra dr. Štoka nam je celo om e
nil možnost drastičnih rezov. 
Dr. Štoka nam je tudi dejal, da 
je rešitev vprašanja GM na pr
vem mestu pri mednarodnih 
dogovarjanjih med Slovenijo 
in Italijo, tako daje ta ustano
va, tako je dejal, predmet v 
m ednarodni igri na relaciji 
Ljubljana-Rim. Bistveno pa je, 
nam je še dejal dr. Štoka, da 
mora ostati slovenska šola, 
glasbena ali drugačna, v sre
dišču tržaškega mesta.

P R E D A V A N J E  V DSI

DR. EDI KOVAČ O  LIKU  
MARIJE M A G D A L EN E

Gost ponedeljkovega ve
čera Društva slovenskih izo
bražencev 15. t.m. je bil zna
ni teolog dr. Edi Kovač, ki je 
predaval o liku Marije Magda
lene v Biblji in literaturi.

Dr. Kovač je v svojem pre
davanju predstavil tri ženske 
like - prešuštnico, ki umije Je
zusu noge, Marijo, Martino in 
Lazarjevo sestro, ter Marijo 
Magdaleno; slednjo je pred
stavil kot tisto, ki jo  je Jezus 
izbral za pričo svojega vstaje
nja in ji dal novo stanje, ki ga

ni imela niti Eva pred izvirnim 
grehom. Tu gre torej tudi za 
novo Evo, ki je grešila, se 
spreobrnila in se vrnila h Go
spodu. Predavatelj se je nato 
zaustavil tudi pri liku Marije 
Magdalene v cerkveni in slo
venski tradiciji; pri tem je do
dal, da tudi danes gotovo ne 
moremo živeti brez pozitiv
nega lika žene. Marija Magda
lena naznanja teologijo tre 
tjega tisočletja, kjer bo žena 
že vrednota sama na sebi.

N A V PIČ N A  POVEZAVA SOL 
JE PROTIUSTAVNA

N ezadovoljstvo  zarad i izredno površnega in 
neustreznega pokrajinskega načrta o razsežnosti 
tržaških šol je med šolskimi delavci izzvalo  ve
like proteste.

Deželna uprava se je od
zvala na prošnjo sindikalnih 
organizacij; do srečanja je 
prišlo v sredo, 10. februarja. 
Sindikalni predstavniki so se 
sestali z deželnim ravnate
ljem za šolstvo dr. G. Abate- 
jem, ki je nadomeščal na dru
gi seji zadržanega odbornika 
za šolstvo odv. F. Franzuttija. 
S indikaln i predstavn ik i so 
drug za drugim  izrazili svoje 
nezadovoljstvo v zvezi s po
krajinskimi načrti o razsežno
sti šolskih zavodov. Negodo
vanje je doseglo svoj višek, ko 
je bil govor o tržaškem pokra
jinskem načrtu. Predstavnik 
dežele je izrazil mnenje, da 
verjetno deželnega načrta ne 
bodo zmogli odobriti v pred
videnem roku (do 28. febru
arja), ker še čakajo, da jim ne
katere pokra jinske uprave 
pošljejo vso dokumentacijo. 
Mnenja pa je bil, da dežela ne 
more sprem injati pokra jin
skih načrtov, lahko pa načrt 
vrne pokrajini, če meni, da je 
dokumentacija nejasna in ne
ustrezna. Dr. Abate je vzel na 
znanje prošnjo sindikalnih 
predstavnikov, da jih še en
krat skliče pred odobritv ijo  
deželnega načrta.

V petek, 12. februarja, pa 
je na pobudo pokrajinske ko

misije za šole potekalo sreča
nje med člani omenjene ko
misije, sindikalnimi predstav
niki ter predsedniki šolskih 
okrajev. Predsednik pokrajin
ske komisije je v svojem po
zdravnem nagovoru ugotovil, 
da se edino predsednik po
krajinskega šolskega sveta ni 
odzval vabilu. Zato sklepa
mo, da na to srečanje niso bili 
vabljeni ravnatelji šol, ki naj 
bi jih prizadela reorganizacija 
šolske mreže (kot piše v Pri
morskem dnevniku dne 13. 
februarja v članku z naslo
vom Na pokrajin i sestanek o 
načrtu za šolsko mrežo).

G. Grizon je nato povabil 
sindikalne predstavnike in 
predstavnike izvoljenih orga
nov, da iznesejo svoje mne
nje o pokrajinskem načrtu. 
Vsi po vrsti so izrazili svoje 
nezadovoljstvo, osvetlili ne
gativne plati tega načrta, ki ga 
nekateri sploh nimajo za na
črt, saj so predlogi v njem le 
nakazani, ne da bi bili podkre
pljeni s potrebno dokum en
tacijo. Vsi so soglašali, da so 
odločujoči obšli vse pristojne 
zborne organe (začenši s po
krajinskim šolskim svetom, 
šolskimi okraji, področnimi in 
zavodskim i sveti) in da je 
združevanje šol v tem prehod
nem obdobju italijanskega šol

stva prenagljeno in neustrez
no. Predstavnica Sindikata 
slovenske šole je v svojem 
posegu povzela sledeče sta
lišče, ki sta ga zastopali s taj
nico M e lito  Valič na srečanju 
na deželi.

Tržaško tajništvo SSŠ zah
teva, da se načrt o razsežnosti 
šolskih ustanov v tržaški po
krajini ustrezno spremeni, saj 
je bil sprejet v nesoglasju z 
zakonom in brez predhodne
ga obveščanja prizadetih šol
skih dejavnikov (2. in 5. od
stavek 3. člena Odloka pred
sednika republike št. 233/98).

Za šole s slovenskim uč
nim jezikom v tržaški pokraji
ni predvideva načrt navpično 
povezavo didaktičnega rav
nateljstva pri Sv. Jakobu z 
nižjo srednjo šolo Ivan Can
kar in navpično povezavo 
dolinske srednje šole Simon 
Gregorčič s tamkajšnjim d i
daktičnim ravnateljstvom.

Tržaško ta jn ištvo SSŠ je 
mnenja, da je odobritev obeh 
zgoraj omenjenih navpičnih 
povezav v nesoglasju s Pose
bnim  statutom, priloženim  
Londonskemu memorandu
mu z dne 5. oktobra 1954 in 
8. členom Osimskega spora
zuma, z zakoni št. 1021 /1961 
in št. 1859/1962 ter št. 932/ 
1973, ki določajo seznam slo
venskih šol in ravnateljstev.

Pomembnost slovenskih 
šol in njihovo specifičnost ter 
enkratnost na teritoriju pou

darja tudi 9. odstavek 2. člena 
O dloka predsednika repu
blike št. 233 z dne 18. junija 
1998, ki jam či slovenskim 
šolskim ustanovam avtono
m ijo ne glede na vsedržavne 
m inimalne parametre.

Sklep deželnega odbora 
št. 3089 z dne 23. oktobra 
1998 osvaja vsebine odloka 
št. 233 in obenem določa ni
žje parametre za italijanske 
šole na jezikovno mešanem 
območju.

Na osnovi obstoječe zako
nodaje S indikat slovenske 
šole - tajništvo Trst meni, da 
je tako poseganje v sloven
sko šolsko mrežo protiustav
no, in obenem opozarja, da 
sta bila oba predloga o nav
pični povezavi iznešena in 
odobrena, ne da bi pristojne 
šolske ob lasti predhodno 
obvestile prizadetih šol.

V zvezi s predlogom nav
pične povezave v dolinski ob
čini, tržaško tajništvo SSŠ opo
zarja, da o tem predlogu ni 
nikoli razpravljala niti tehni
čna komisija za obvezno šol
stvo niti deželna komisija za 
slovenske šole (zakon 923/ 
73) niti šolski odbor, ki zdru
žuje šolske, politične in kul
turne predstavnike slovenske 
narodnostne skupnosti. Ker 
je  bil ta predlog nenapoveda
no iznešen na pokra jinski 
konferenci 22. decembra la
ni, je tržaško tajništvo SSŠ mne
nja, da so si predlagatelji pri
svojili pristojnosti drugih, saj 
po sklepu deželnega odbora 
št. 3089 izoblikovanje predlo
gov o združevanju šol ne spa
da v pristojnosti javnih uprav.

NEV A RNOS T I Z G UBE MI L I JARDNE NALOŽBE

ZAPLET Z ZGONIŠKO  
OBRTNO C O N O

V prejšnjih dneh je prišlo 
do zapleta v zvezi z načrto
vano novo o b rtno  cono v 
zgoniški občini. Kot znano, 
je področje, na katerem bi 
morala nastati obrtna cona 
(naproseški Rouni, na sliki), 
odkupila občina Zgonik na 
osnovi kupoprodajne pogo
dbe z občino Trst in proseš- 
kim i jusarji. Sedaj pa je na
stal zaplet v zvezi z dejan
skim lastništvom zemljišča, 
saj naj bi b ilo treba sedaj u- 
gotoviti, če je Rouna last ju- 
sarskega odbora, kot je bilo 
m išljeno doslej, ali pa kra
jevne srenje.

Vendar to naj bi bil le en, 
in sicer lažje rešljiv problem. 
Kot nam je v krajšem telefon
skem pogovoru povedal odv. 
Peter Močnik, je hujši p ro
blem v tem, da je zemljišče,

na katerem bi morala zrasti 
obrtna cona, podvrženo na
ravovarstvenim normam za
kona Galasso in je torej neza
zidljivo. Zato bi moral kom i
sar za likvidacijo jusarskega 
premoženja najprej odrediti 
likvidacijo v korist lastnika. 
Šele po tem naj bi bilo zem- 

i Ijišče prosto naravovarstve
nih omejitev in bi se na njem 
lahko zidalo.

Kakorkoli že, zaplet ute
gne še kako prizadeti krajev
ni gospodarski razvoj. S tem 
v zvezi smo lahko v Prim or
skem dnevniku brali zaskrb
lju joče  tiskovno spo roč ilo  
predsednika konzorcija  o- 
brtn ikov Dragotina Daneva, 
iz katerega je razvidno, da 
se utegne izn ičiti investicija 
kar petnajstih m ilijard lir.

S O D E L O V A N J E  N A  P RE Š E R N OV I  P ROSL A V I

"BENEČAN'VE BANE" 
MED SLOVENSKIMI  
IZSELJENCI V ŠVICI

Od 4. do 6vfebruarja se je 
v Bernu v Švic i mu d i l o  
predstavn ištvo ku lturnega 
društva Grad od Banov z raz
stavo Benečan''ve Bane/Rodbi
na Krevatin 1795-1997. SKD 
Grad se je namreč odzvalo 
vabilu mag. Ljudmile Marte 
Schmid-Šemerl, lektorice slo
venskega jezika v okviru štu
dija slovanskih in baltiških je
zikov na univerzi v Bernu, in 
tako z razstavo, ki je žela ve
liko zanimanje v zamejstvu, 
sodelova la  na slovesnem  
skupnem obhajanju praznika 
slovenske kulture, ki so ga pri
redile slovenske izseljeniške 
organizacije v Švici in Liech
tensteinu v sodelovanju z ve
leposlan iš tvom  Republike 
Slovenije.

Obnovljena in dopolnjena 
razstava se je lepo vključila v 
potek praznovanj, saj je vz
budila precejšnje zanimanje 
med udeleženci, ki so si jo z 
radovednostjo ogledovali. Ve
liko zaslugo za uresničitev te
ga nelahkega načrta ima za
druga List, podprli pa sta ga 
tudi Slovenska prosveta in 
Zadružna kraška banka.

Sicer so švicarski Slovenci 
karseda lepo pripravili praz
novanja. Osrednja proslava je 
bila v soboto, 6. februarja, v 
veliki dvorani rektorata uni
verze v Bernu. Prisotne so na
govorili veleposlanik Sloveni
je v Švici dr. Stanko Buser, pred
sednik Državnega zbora dr. Ja
nez Podobnik in državna se
kretarka za Slovence v za
mejstvu in po svetu M ihaela 
Logar. V ladim ir Donaj je po
dal razmišljanje France Pre
šeren in naš čas, na sporedu 
pa so bili tudi nastop otrok, 
ki obiskujejo dopolnilni pouk 
slovenskega jezika in ku ltu 
re iz Berna in Zuricha, reci
tal in nastop okteta Vrtnica 
iz Nove Gorice, ki je med 
drugim zapel slovensko him 
no Zdravljico.

V četrtek, 4. t.m., pa so v 
okviru proslavljanj praznika 
slovenske kulture priredili v 
Geografskem inštitutu bern
ske univerze predavanje mla
dega znanstvenika dr. Jerneja 
Zupančiča na temo Multiet- 
nična situacija v Sloveniji in 
aktualna vprašanja sožitja.
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OBČUTEN PREŠERNOV VEČER 
V MUZEJU REVOLTELLA

MATJAŽ RUSTJA

Četrtkov februarski večer, 11. t.m ., bo še dolgo ostal zapisan v analih sloven
ske in italijanske kulture našega zamejstva. Na pobudo Skupine 85, Zveze slo
venskih kulturnih društev in v sodelovanju s tržaško občino je bila namreč 
predstavljena širši publiki publikacija Prešernovih Poezij, ki jih je za italijansko 
publiko priredil Giorgio Depangher.

Predstavitev, ki je imela res 
častno lokacijo avditorija mu
zeja Revoltella, je privabila kar 
lepo število ljudi, tako da je 
marsikdo moral stoje sprem
ljati besede organizatorjev in 
gostov. Slednji so sedeli za mi
zo na manjšem odru, ob njih 
pa je kraljevala slika največ
jega slovenskega pesnika, 
ovenčana z rdečimi nageljni. 
Miza z uglednimi gosti se je 
kar bohotila na odru, saj so 
za njo sedeli tržaški podžu
pan Roberto Damiani, pesnik 
Marko Kravos, univerzitetna 
profesorica Marija Pirjevec, 
prevajalec G iorg io Depan
gher, pa še Patrizia Vascotto 
za Skupino 85 in Ace Mermo- 
Ija za založbo in ZSKD.

Končno smo občutili dih 
norm alizacije, mrzla burja 
nesmiselnega sovraštva pre
pušča severo-vzhodno stran 
neba nežnemu vetriču med
sebojnega spoznavanja, kot 
bi želela nadoknaditi stoletno 
slepoto kulture in politike. O 
tem, da je končno napočilo 
ozračje normalizacije (ali pa 
vsaj proces le-te), je govoril 
tudi podžupan Damiani. Že 
to, daje bila predstavitev veni 
najbolj prestižnih palač trža
ške občine (v kateri pravkar 
domujeta razstavi slikarja Av
gusta Černigoja in arhitekta 
Borisa Podrecce), nam daje 
okusiti moč večera, ko zače
nja skupna rast snovati teme
lje na bogastvu različnosti. Pa
trizia Vascotto je poudarila 
pomen in namen predstavit
ve, ki gre mimo gole predaje 
knjige bralcem, a postaja oro
dje spoznavanja in zbliževa
nja s slovensko kulturo. Upra
vičeno lahko prištevamo četrt
kov večer v sklop spominskih 
in kulturnih stvarnosti, ki se 
vsako leto vrstijo v februarju 
širom po matici, zamejstvu in 
zdom stvu. Sledil je poseg 
prof. Pirjevčeve, ki je tudi z na
sveti, neprecenljivo strokov
nostjo in ne nazadnje s spre
mnim esejem pripomogla k 
uresničitvi dvojezičnih Poezij. 
Življenje in delo dr. Prešerna 
je prisotnim orisala v posegu, 
v katerem je izrecno pouda
rila originalnost pesnikovega 
čutenja, spoznavanja in spre
jemanja sveta, ki je vodilo vi
soko poezijo. Slovenski jezik 
mu ni bil pretesen, tako da ga 
je pospremil v O lim p poezije; 
pretesen mu je bil čas, z njim

pa tudi prostor. In tisti prevo
di (nekateri več, drugi manj) 
so ohranjali in sporočali mo
gočnost v drugih jezikih ter 
tako dodelili poetu ugledno 
mesto tudi v svetovnem sez
namu velikih mož. V imenu 
organizatorjev (ZSKD) in za
ložniške hiše ( Z l i )  je občin
stvo nagovoril in pozdravil 
tudi Ace Mermolja, poudaril 
pa je vlogo občine pri valori
zaciji manjšine, saj ta lahko 
daje možnost večini, da spoz
na soseda.

Na večeru sta izjemno me
sto zasedali tudi peta in bra
na beseda. Tržaški oktet je po
pestril prireditev z začetno 
Zdravljico, ki je slovesno ot- 
vorila večer, katerega je oktet 
še dvakrat obogatil s pesmijo, 
uglašeno na ljudsko in Prešer
novo poezijo. Brana, občute
no podana beseda Prešerno
vih poezij pa je zazvenela z 
gledališkima igralcema Niklo 
Panizon (v prevodu) in Jan
kom Petrovcem (v originalu). 
Poseg pesnika pesniku (Kra

vos Prešernu) je bil "nepriza
nesljiv", ko je analiziral poe
tovo ustvarjalnost in pogled 
na svet. Veliki Prešeren je v 
ponosnem egu, ki pa je ven
darle izhajal iz takratnih druž
benih smernic, iskal svojo pot 
humanosti in medsebojnega 
spoštovanja; iskal je prepo
rod naroda v svetovno-člove- 
ški dimenziji človečnosti in ra
zumevanja. In še zadnjemu, 
ki pa je prvi akter podviga, je 
bila dodeljena beseda Gior- 
giu Depangherju. Sam je naj
prej povedal, da je z napeto
stjo sledil recitalu, ker je po
sredovanje občutkov z neiz
virnim jezikom vedno vpraš
ljivo. Kar štiri leta je bdel pred 
originalom z upanjem, da je 
tako storil vsaj majhen korak 
v spoznavanju slovenske kul
ture; in ne samo tu v našem oz
kem, včasih zatohlem zamej
skem prostoru, ampak tudi v 
svetu, ker upravičeno lahko 
prištevamo slovensko kulturo 
med visoke svetovne kulture.

POSTNI  
G O V O R I  PRI 
SV. JAKOBU

Letošnji postni čas pome
ni za Slovence v Trstu začetek 
neposredne priprave na ljud
ski misijon. Kot že vrsto let 
bomo tudi letos na postne ne
delje lahko poslušali postne 
govore, ki bodo v cerkvi sv. 
Jakoba ob 16. uri po križevem 
potu. Pripravili so jih  tisti pa
tri misijonarji, ki bodo tudi v 
mesecu maju vodili misijon. 
Vsako nede ljo  nam bodo 
osvetlili enega od vidikov ge
sla našega misijona. Spored 
postnih govorov:

1. postna nedelja, 21. fe
bruarja, p. Janez Šamperl: 
Veselite se v upanju.

2. postna nedelja, 28. t.m., 
p. M irko Versič: Upanje pa ne 
osramoti.

3. postna nedelja, 7. mar
ca, p. Danilo Holc: Jaz sem z 
vami vse dni.

4. postna nedelja, 14. mar
ca, p. Janez Šamperl: Potrpite 
v stiski.

Oljčna nedelja, 28. marca, 
p. Maks Klanjšček: \/ m olitv i 
vztrajajte.

Na 5. postno nedeljo, 21. 
marca, bo ob 16. uri v cerkvi 
Novega sv. Antona skupno 
spokorno bogoslužje, ki ga 
bo vodil tržaški škof Evgen 
Ravignani, in priložnost za 
velikonočno spoved.

Križev pot bo tudi vsako 
nedeljo popoldne ob 16. uri. 
O b likova le  ga bodo razne 
skupine: na prvo postno ne
deljo skupina mladih zakon
cev, na drugo postno nedeljo 
tržaški skavti, na četrto po
stno  nede ljo  Frančiškova 
družina iz Pirana in na O lj
čno nedeljo pevski zbor No
vega sv. Antona v Trstu.

V GALERI J I  T R Ž A Š K E  K N J I G A R N E

O D P R T J E  RAZSTAVE  
A V R E LIJ A  L U K E Ž IČ A

V petek, 12. februarja, so 
v galeriji Tržaške knjigarne v 
ulici sv. Frančiška odprli raz
stavo del tržaškega slikarja 
Avrelija Lukežiča.

O  um etniku in njegovem 
opusu je spregovoril likov
n ik prof. D ez iderij Švara. 
Avrelij Lukežič, je dejal prof. 
Švara, je, čeprav samouk, 
spadal v lis to  četverico slo
venskih slikarjev (ostali trije 
so bili Avgust Černigoj, Loj

ze Spacal in Jože Cesar), ki 
so razgibali tržaško um etn i
ško življenje. Ni se predal a- 
vantgardizmu, temveč je os
tal zvest figurativ izm u in li- 
ričnosti. Najbolj pristne so 
njegove krajinske slike (dru
gače je slikal tudi portrete in 
fo lk lorno m otiviko), iz kate
rih veje neskončna melanho- 

! Iijat je še dejal prof. Dezide- 
j rij Švara.

SM RT P LE M E N IT E  
ŽENE V D E V IN U

V Devinu in bližnjih vaseh 
je bridko odjeknila novica, da 
je v noči med ponedeljkom in 
torkom tega tedna iznenada 
um rla 74-letna domačinka 
Vera Bronzin. Dolga leta je bila 
hišnica v občinski ambulanti 
v Devinu in je tudi kot upo
kojenka vedno bila na razpo
lago vsem, ki so potrebovali 
pomoči v ambulanti. Zlasti 
dragocen je bil njen zasebni 
telefon, po katerem je rajnka 
rada posredovala informacije
o delovanju ambulante. V 
življenju je prestala mnoge 
hude p re izkušn je . Še kot 
dvajsetletno dekle je bila na 
začetku 1.1944 skupno z ma
mo Terezino in mlajšo sestro 
Adelo aretirana in odpeljana 
v nacistično taborišče, iz ka
terega sta se s sestro rešili, 
medtem ko se mama žal ni 
vrnila domov. Še pred areta
cijo pa so okupatorji odpelja
li očeta na pris ilno  delo v 
Nemčijo. Rajnko gospo Vero 
bomo ohranili v najlepšem 
spominu vsi, ki smo jo poz
nali. Pogrešali jo bomo. Sinu 
Marinu, sestri Adeli in sorod
nikom izrekamo globoko ob
čuteno sožalje. (DL)

OBVESTILA

SSG. Gostovanje PDG Nova 
Gorica. Peter Barnes,M tako sla
bo, kot zgleda, rež. Jaša Jamnik. 
Četrtek, 18. t.m., ob 20.30 red 
D; petek, 19. t.m., ob 20.30 red 
A in E; sobota, 20. t.m., ob 20. 
30 red B in F; nedelja, 21. t.m., 
ob 16. uri red C. Zaradi od
daljenosti gledališča F. Prešeren 
je ŠSG poskrbelo za avtobuse, 
katerih se bodo poslužili naši 
abonenti. Ti se bodo peljali od 
četrtka do nedelje z Opčin (trg 
ob tramvajski postaji) in Trga 
Oberdan ob 19.30, iz Boljunca 
nazaj do Opčin in Trga Oberdan 
pa ob 23. uri. V nedeljo, 21. t.m., 
bosta avtobusa odpeljala z istih 
lokacij ob 15. uri, z odhodom iz 
Boljunca ob 18.30.

SLOVENSKA GLASBENA šola/ 
Koncertna pobuda-Rojan bo v 
nedeljo, 21. februarja, ob 18.30 
v Marijinem domu v Rojanu raz
glasila zmagovalce natečaja za 
izvirno skladbo za glas in instru
ment, ki ga je razpisala v letu 
1998. Na glasbenem srečanju 
bomo izvajali nagrajene sklad
be ter vrsto drugih slovenskih 
samospevov. Spored bodo iz
vajali mladi glasbeniki iz Trsta 
in iz Gorice: Marko Sancin, 
Marko Štoka, Valentina Pavio, 
Andrej Pegan, Paolo Bembi, Ta
mara Stanese, Nataša Gregori, 
Aleš Petaros, Marjan Škerlavaj, 
Martin Srebrnič in Martina Feri.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izobra
žencev v Trstu vabi v ponedeljek,
22. t.m., v Peterlinovo dvorano 
na predstavitev fotomonografije 
Beneška Slovenija, katere avtorja 
sta fotograf Milan Grego in rav
nateljica dvojezične šole v Špe- 
tru prof. Živa Gruden. Delo, ki 
je izšlo lani pri Družini v Ljublja
ni, bosta predstavila avtorja, pri
soten pa bo tudi urednik založbe 
prelat dr. Janez Gril.

V PONEDELJEK, 22. t.m., se s 
sprejetjem misijonskega križa v

stolnici sv. Justa v Trstu pričenja 
misijon za mlade. Ob 20.30 bo 
škof vodil liturgijo božje besede 
in s tem uvedel nočno bdenje 
mladih ob križu. Pri odprtju so
delujejo tudi mladi Slovenci. Na
slednji dan, v torek, 23. t.m., bo 
ob križu od 14. do 15. ure moli
tvena ura slovenske mladine. V 
torek zvečer ob 20.30 bo skup
no spokorno bogoslužje, ki ga 
bo vodil škof, in nato slovo od 
misijonskega križa. Odbor za 
mladinsko pastoralo vabi mla
de k čim večji udeležbi.

MESEČNAKONFERENCA bo vsre- 
do, 24. februarja, v župnijski 
dvorani v Nabrežini ob 20. uri. 
Gost bo Milan Gregorič, ki bo 
govoril o problemih Istre. Sledi 
družabnost.

KU B PRIJATEIJSTVA vas vabi na 
srečanje v četrtek, 25. februarja, 
ob 16. uri v Peterlinovi dvorani 
v ul. Donizetti 3. Na programu 
je krajši klavirski koncert, po
častitev Prešerna in družabnost.

ŽUPNIJA SV. Jerneja na Op
činah prireja od 13. do 20. mar
ca letos jubilejno romanje vjor- 
danijo, na Sinaj in v Egipt. Pro
stih je še nekaj mest. Informa
cije na tel. št. 040-211276 in 
040-212200.

PRODAJAM LEPO poročno ob
leko z dolgimi rokavi ter plahto 
iz volne meri nos in štiri blazine. 
Zainteresirani naj telefonirajo na 
številko 040-830440.

DAROVI

ZA NOVI glas: Sonja Stubel
v spomin na dragi prija te lji
ci Ivanko in Rezko Furlan 

I 50.000; N.N. 100.000.
ZA MARIJIN dom pri Sv. Iva

nu: Matija Hrvatin 50.000; 
Severina Sacolich 50.000; v 
spomin na Marijo Birsa da
ruje Danila Ferluga vd. Čer
nigoj iz Podlonjerja 50.000.

T R Ž A Š K A  P R E D S T A V I T E V  PATERNUJEVE 
M O N O G R A F I J E  V I T A L I J A N Š Č I N I

PREŠEREN JE BIL M O Č N O  
POVEZAN Z ITALIJANSKO  

KULTURO IN POEZIJO

V petek, 12. februarja, so 
v Tržaški knjigarni ob števil
ni udeležbi predstavili ita li
janski prevod m onografije 
prof. Borisa Paternuja France 
Prešeren 1800-1849, je  izšla 
prejšnji teden pri Goriški M o
horjevi družbi, v Gorici pa so 
jo predstavili že v sredo, 10. 
t.m. Delo je v italijanščino pre
vedel Paolo Privitera.

Po pozdravu predstavnika 
založbe Marka Tavčarja je 
spregovorila prof. Lojzka Bra
tuž, ki je poudarila, daje mo
nografija dobrodošla univer
zam in tudi drugim italijan
skim kulturnim  krogom. Ta
kega dela še ni bilo, zato je bi
lo potrebno, tako kot tudi 
druge tovrstne publikacije.

Prevajalec Paolo Privitera 
je v svojem posegu dejal, da 
je bilo prevajanje Paternu
jeve monografije doslej naj
bolj težavno delo, kar jih je 
imel. O  sami knjigi je dejal, 
da je razumljiva tudi za lju 
di, ki niso specialisti, saj v njej 
ni prikazan le Prešeren kot

pesnik, ampak tudi Prešeren 
kot človek, ki je pripadal sred
njeevropski kulturi.

Prof. Boris Paternu je pou
daril, daje komunikacija med 
Slovenci in Italijani potekala 
ne samo po črti pragmatič
nosti, ampak vedno tudi po 
črti kulture in humanizma. 
France Prešeren, je še dejal, 
je kot svetovljan bil vezan tu 
di na vire italijanske kulture 
in poezije. Posebna sreča je, 
je še dejal prof. Paternu, daje 
monografija izšla takoj po izi
du italijanskega prevoda iz
bora Prešernovih poezij, za 
katerega je  poskrbel prof. 
Giorgio Depangher (ki je bil 
tudi prisoten na predstavitvi 
v Tržaški knjigarni). Večkrat 
govorimo o težavni Prešerno
vi poti v svet, večkrat pa tudi 
pozabimo, da Prešeren s te
žavo prodira tudi v duha Slo
vencev, je na koncu dejal prof. 
Paternu, ki se je ob tej prilo
žnosti tudi zahvalil G M D  za 
izdajo knjige.
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V  G O R I Š K I  D R Ž A V N I  K N J I Ž N I C I

PREDSTAVITEV 
MONOGRAFIJE 
O PREŠERNU

ČETRTEK
FEBRUARJA

1999

V sredo, 10. t.m., je bil v 
goriški Državni knjižnici po
memben kulturni večer. Na 
sporedu je bila predstavitev 
knjige France Prešeren. 7 800- 
7 849 Poeta sloveno, ki jo  je 
napisal prof. Boris Paternu, 
član Slovenske akadem ije 
znanosti in umetnosti ter dol
goletni docent na ljubljanski 
univerzi. Knjiga je italijanski 
prevod dela, ki je pred leti iz
šlo najprej v nemščini, nato 
pa še v slovenskem origina
lu. Knjigo je v italijanščino pre
vedel prof. Paolo Privitera, 
izdala pa jo  je Goriška M o
horjeva družba.

Najprej je spregovoril taj
nik GM D Marko Tavčar, ki je 
poudaril pom en te izdaje 
znanstvenega dela o našem 
največjem pesniku v italijan
skem prevodu. Zelo številno 
izbrano publiko je nato v ime
nu goriške biblioteke pozdra
vil dr. Tommasi. Nato je spre
govorila prof. Lojzka Bratuž, 
ki je v daljšem posegu prika
zala predvsem Prešernov po
men za slovensko kulturo, 
zlasti res številn im  ita lijan
skim udeležencem, pa tudi 
današnjo simbolno vlogo pe
snika iz Vrbe (Prešernove na
grade, državna himna idr.). 
Posebno dragocena bo sedaj 
ta izdaja tudi za italijanske 
univerze in sploh za vse, ki jih 
slovenska kultura zanima.

Avtor knjige o Prešernu je 
nato podčrtal nekaj misli ob 
tem delu. Prof. Paternu je pri 
tem zlasti iznesel nekaj sploš
nih izhodišč. Dejal je, da sta 
vodnosih oz. komunikaciji med 
narodi in skupnostmi sploh 
pom em bna dva dejavnika, 
tako ekonomski kot duhov- 
no-kulturni. In v slednji okvir 
se uvršča tudi to  delo, saj od
pira vrata naše kulture druge
mu jezikovnemu oz. kultur
nemu svetu. S tem v zvezi je 
Paternu tudi omenil Prešer
novo poznavanje stare itali- 

i janske poezije (Petrarca, Tas
so), kar mu je nedvomno od
krilo svet soneta. Za njim je 

! spregovoril še prevajalec knji
ge prof. Paolo Privitera. Naj
prej je ugotovil, da je prevod 

j take monografije pravi pod
vig, saj predstavlja nešteto te
žav in problemov. Sam se je 

j  že srečal z raznimi slovenski
mi avtorji, vendar pa mu po
meni ta prevod gotovo ene
ga najbolj zahtevnih.

Goriška predstavitev Pater
nujeve knjige v italijanskem 
prevodu je res dosegla svoj 
namen. Skupno z nedavnim 
italijanskim novim prevodom 
Prešernovih poezij (Depan- 
gher) je tako približala italijan
skemu bralcu pesniški svet 

I poeta iz Vrbe. In to je za naš 
čas in prostor gotovo veliko. 
--------------AB

---------

P R E Š E R N O V A  P R O S L A V A  V Š T E V E R J A N U

SKRB ZA SLOVENSKOST 
IN DOMAČNOST

MARJAN DRUFOVKA

Tudi v Števerjanu so se 
spomnili na Franceta Prešer
na, še živega, narodno-bud- 
nega predstavnika naše zem
lje in naših korenin. Proslava 
je potekala v petek, 12. t.m., 
v Sedejevem domu v Štever
janu. Dan slovenske kulture 
se je  ujemal s 30. obletnico 
izdajanja vaškega glasila Šte- 
verjanski vestnik.

Večer je odprl in prisotne 
pozdravil predsednik društva 
F. B. Sedej Mihael Corsi; pou
daril je važnost dneva kultu
re za Števerjance in vlogo, ki 
jo  igra Števerjanski vestnik v 
njihovi skupnosti. Sledil je go
vor glavnega urednika Vest
nika Marjana Drufovke, ki je 
v imenu celotnega uredništva 
predstavil delovanje lista. Ob 
tej priložnosti je  uredništvo 
pripravilo in založilo precej 
dovršeno izredno številko gla
sila, ki si zasluži širšo pozor
nost in tudi to, da jo  vsi skrb
no preberete. Veliko boste na
mreč izvedeli o vzdušju, zag
nanosti in tudi pogumu, ki 
združu je jo  to števerjansko 
mladino. Zatem je prevzela o- 
der domača dramska druži
na, ki je po svoje, na zelo pes
ter in pripovedni način "preli
stala" naše glasilo od I. 1969 
pa do današnjih dni. Prisot
nim je predstavila delo, ki se 
skriva v ozadju vsega tega: od 
preproste zamisli in vnašanja 
informacij v računalnik do tip
kanja, ciklostiliranja, vezanja in 
še nazadnje urejanja arhiva... 
Pred sabo smo imeli sedež 
društva, kjer ponavadi vse to 
poteka. Prizorišče je mojstr
sko obogatila scena izpod ro
ke Hijacinta Jusse. Predstavi
la nam je začetno naslovno 
stran Vestnika, nič drugega 
kakor oddaljena slika briške 
vasi v zeleni barvi.

Priložnostno misel na pro
slavi bi moral posredovati

znani zamejski ku lturn ik in 
prijatelj Saša Martelanc, ki je 
tesno povezan s števerjansko 
vasjo. Žal je zadnji trenutek 
zbolel. Njegovo misel je pre
brala društvena referentka za 
kulturo Silvana Vogrič. Mar
telanc se je po zahvali za vabi
lo posvetil razmišljanju o ši
rokem pomenu besede kul
tura in o pomenski povezavi 
med Prešernovim dnem in pa 
vaškim listom, ki že toliko let 
vztraja pri izhajanju in obve
ščanju ljudi in skratka pove
zuje mladino, ki sodeluje pri 
pisanju in si nadeva nalogo o- 
hranitve “števerjanskosti". Iz 
njegovih besed je bilo razbra
ti navezanost, ki jo čuti do bri
ške vasi in pa na vse družab- 

1 no-zabavne trenutke, ki jih  je 
tam doživel. Ob koncu je ve
čer čustveno zazibal mešani 
pevski zbor F.B. Sedej pod 
vodstvom Bogdana Kralja, ki 

1 je prisotne slovensko "pozdra
vil". Pogumno je zapel Prešer- 
no vo Zdravljico v Vent u r i n i jevi 
uglasbitvi, sledili sta zelena,

! dišeča, s cvetjem posipajoča 
Lipa Miroslava Vilharja in pa 
rezijanska ljudska Cici nana, 
Maričica v priredbi Pavleta 
Merkuja. Svojo sliko je zbor 
sklenil z izredno ritm ično in 
zapleteno pesmijo Ko/o v pri

redbi Vasilija Mirka. Poslušal
ce je zbor počastil še z um ir
jenim zvonjenjem pesmi Pa 
se sliš' - bam, bom, bim.

Kulturni večerje segrel zim
sko mrzlo števerjansko pokra
jino. To se dogaja samo v ti
stih krajih, pri tistih društvih, 
ki imajo zelo razvejano kul
turno dejavnost in ki jim  stoji 
pri srcu ohranitev slovensko
sti, domačega vzdušja, vaške 
identitete, ki so namerno več
krat v naših majhnih vaseh 
zamolčane.

JE G O R IC A  RES M ED  
P R V IM I V NASILJU?
Veliko prahu in nepri

jetnega presenečenja je v 
Gorici vzbudila vest o neki 
statistiki, po kateri naj bi 
bila prav Gorica v Italiji na 
prvih mestih kriminala (u- 
boji, posilstva itd.), in to 
npr. pred Potenzo (Bazili- 
kato) in Trstom. Javno mne
nje, tisk in tudi predstav
niki mesta se pri tem upra
vičeno zgražajo nad neob
jektivnostjo raziskave, ki 
prinaša tako izkrivljeno 
podobo mesta in pokraji
ne. Komu to koristi?

OB SV. VALENTI NU

PRAZNIK V 
ŠTMAVRU

Štmaversko Kulturno dru
štvo Sabotin je v sodelovanju 
z domačo župnijo in rajon
skim svetom za Pevmo, Štma- 
ver i n Oslavje ob koncu prej
šnjega tedna priredilo tradi
cionalno praznovanje v čast 
sv. Valentinu. Za to praznično 
priložnost so domačini pripra
vili tudi zahtevnejšo vsebino. 
Tako je  v soboto, 13. t.m ., 
zvečer zbranim poslušalcem 
spregovoril zgodovinar Bran
ko M arušičo življenju v tukaj
šnjem frontnem zaledju med 
prvo svetovno vojno. Zapela 
sta še moški zbor Paglavec - 
Briški grič - Soča pod vod
stvom Marjana Cigliča in mo
ški zbor Štmaver, ki ga vodi 
Nadja Kovic. Marušičev na
stop je pomenil uvod v zelo 
zanim ivo fotografsko razsta
vo o naših krajih in ljudeh v 
vojnih letih 1915-1918, ki so 
jo postavili v prostorih nekda
nje šole v sodelovanju s Cen
trom za arheološke in zgodo
vinske raziskave na Goriškem.

V nedeljskem jutru pa se 
je Štmaver kakor vsa Goriška 
prebudil pod snežno odejo, ki 
jo  je z zamudo prebujajoče se 
sonce kmalu stanjšalo, tako 
da ni bilo ovir za tradicionalno 
šagro ob kioskih z domačimi 
jedmi in nepogrešljivimi štru
klji. To je bil že drugi sneg v 
tem zimskem mesecu. Ljudje 
so se tudi letos odzvali kuli
narični vabi, le očitno je bilo, 
da je del tradicionalnega ob
činstva tokrat omrežila katera 
od pustnih zabav, še zlasti 
množično obiskani sovodenj- 
ski sprevod. Slovesna sv. ma
ša je sklenila nedeljsko praz
novanje v čast sv. Valentinu. 
Za p rihodn jo  nedeljo, 21. 
t.m., pa je domače društvo 
pripravilo še praznično pri
lo žn o s t za na jm la jše : ob 
14.30 bo srečanje s prijate
ljem otrok Janezom Bitencem, 
predstavili bodo še igricoČa- 
rodejni klobuček in zapel bo 
domači otroški zbor Štmaver, 
ki ga vodi Nadja Kovic.

K U L TU R N I  CENTER LOJZE BRATUŽ  

ZVEZ A SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

ISKRIVI SMEH 
NA USTIH VSEH

N iz veseloiger ljubiteljskih odrov 
od 21. februarja do 11. marca 1999

KU LTURNI CENTER LDIZLBRAIUŽ _- VELIKA DVORANA;

Nikola Manzari: m r t v i  ne  p l a čU|E)0 d a v k o v , SKPD 
M. Filej-Oder 90, nedelja, 21. februarja 1999, ob 17. uri;

Neil Simon: zares  ČUDEN p ar , Dramski odsek PD 
Šlandrež, četrtek, 25. februarja 1999, ob 20.30;

Fran Lipah: GLAVNI DOBITEK, 
Dramska skupina KPD Franc 

Zgonik Branik, nedelja, 28. 
februarja 1999, ob 17. uri.

KULTURNI CLNTER LOJZE URAI UŽ • 
KOMORNA DVORANA;

Robert Anderson: |AZ SEM BERTO, 
Dramski odsek PD Štandrež, 

četrtek, 4. marca 1999, ob 20.30

|SkR |V| SMEM,
n a  u s j i h  Vs e h

N>z V e s e L -o Ig E r  
|JUB|Te L|S k M  Od Ro V

Urica s klepetuljama 
v a n k o  i n  t o n c o , četrtek,

11. marca 1999, ob 20.30

G L E D A L I Š K A  PO N U D B A  KC BRA T U Ž  I N ZSKP

ŠOPEK KOMEDIJ ZA ZIMSKE DNI
IVA KORSIC

Pod geslom Iskrivi smeh na 
ustih vseh - smejoče se mas
ke je na toplih niansah oranžno- 
rdeče podloge posrečeno za
črtal oblikovalec VValter Gru- 
dina - se skriva niz petih gle
daliških večerov oz. popold- 
nevov, ki jih ponujata Kultur
ni center Lojze Bratuž in Zve
za slovenske katoliške pro
svete. Ta povsem nova gleda
liška zamisel je vzklila zato, 
da bi postregla gledalcem s 
prijetnim i trenutki sproščujo
čega smeha, a tudi zato, da 
bi odstrla zastor ljubiteljskim 
skupinam, ki se vsako leto z 
obnovljenim zanosom lote
vajo postavljanja novih gleda
liških del na svoje odre. Pre
malokrat se spomnimo na vz
trajnost in trud, ki ju ljubitelj
ski igralci vlagajo v svoje upri
zoritve, in ne pomislimo, da 
so to osebe, ki se čez dan uk
varjajo s svojim  poklicem , 
zvečer pa se podajo na vaje

in "gulijo" tekst ter ga skušajo 
čim boljše prikazati pred "kri
tičnimi" očmi navadno poklic
nega režiserja.

Ta nova pobuda naših or
ganizacij je zelo dobrodošla, 
ker daje možnost ljubiteljskim 
poustvarja lcem , da n jihov 
večmesečni napor zaživi na 
večjem odru, kot ga imajo po
navadi na razpolago. Za igral
ce bo to lepa priložnost spoz
nati delo drugih igralskih na
vdušencev in si izmenjati po
glede na ljubiteljsko delova
nje, ki je v naših krajih kar bo- 

I gato, a ga marsikdaj breme
nijo različne težave.

Niz veseloiger bo s svojo 
premierno predstavo uvedel 
goriški Oder 90, ki je letos 
segel po farsi italijanskega pi- 

; sca Nicola ManzarijaMrtvi ne 
plačujejo davkov v režiji Dar
ka Komaca. Za njim se bo pred
stavil gledališko utrjeni in izku- 

i šeni dramski odsek PD Štan
drež s svojo letošnjo uspešno

postavitvijo igre Zares čuden 
par ameriškega komediogra
fa Neila Simona. Prvič bo v 
KC Lojze Bratuž nastopila 
dramska skupina KPD Franc 
Zgonik Branik in odigrala Fra
na Lipaha Glavni dobitek. Te 
tri predstave si bomo ogleda
li na velikem odru, v komorni 
dvorani pa bosta gledalce 
spet razveselila Majda Zava
dlav in Božidar Tabaj z eno
dejanko Jaz sem Berto Rober
ta Andersona, ki sta jo  prvič 
odigrala na lanskoletnem Pra
zniku špargljev. Gotovo bo v 
intimnem objemu male dvo
rane zazvenela čisto drugače 
kot na domačem, a hrupnem 
prazniku na prostem. Prijetna 
srečanja z dramsko umetnost
jo bosta sklenili znani vaški 
klepetulji Vanka in Tonca, ki 
bosta v kom orni dvorani s 
svojimi s kraško burjo preve
trenimi žgečkljivo-zbadljivimi 
mislimi pozabavali prisotne.

O DER 90: "M R TV I NE
PLAČUJEJO DAVKOV"
V KC Lojze Bratuž se člani 

amaterske gledališke skupine 
Oder 90 vneto pripravljajo na 
uprizoritev letošnje komedije 
M rtvi ne plačujejo davkov ita
lijanskega komediografa Ni- 
cole Manzarija, ki bo 21. fe
bruarja ob 17. uri. Njena vse
bina je še zmeraj sodobna, 
saj prikazuje zgodbo Marka 
Vecchietija, ki seje s pomočjo 
zvijače in kančka sreče znal 
izogniti številnim davkom in 
dolgom, ko so mu grenili živ
ljenje. To mu je seveda uspe
lo na račun nekaterih nepoš
tenih politikov, ki so želeli po 
"krajši poti" do visokih dobič
kov. K temu se seveda pridru
ži nekaj ljubezenskih razme
rij, nekaj realnih, nekaj pa na
mišljenih.

Tudi letošnjo komedijo je 
zrežiral Darko Komac; poleg 
že znanih članov Odra 90 bo
sta nastopila še Robert Cotič 
in Irena Špacapan. Če bi to
rej tudi vi radi izvedeli, kako 
se lahko izognete davkom, si 
oglejte premiero v KC Bratuž 
21. t.m. ob 17. uri.
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neke vrste kipe, ki pa to niso, 
vsaj klasične skulpture današ
njega časa niso. Naj razložim: 
umetniška dela Ivana Zottija 
so izrazito samosvoja in bi jih 
lahko tudi imenovali igre s 
svetom in umetnostjo, tudi s 
samim seboj, saj se Zotti igra 
z elementi, ki jih  združuje in 
oblikuje, pa naj gre za žice, 
karton, kamenje, baterijsko 
svetilko in še kaj. Tako nasta
ne sam osvoja  um etn iška  
stvaritev, ki gledalca spominja 
na konstruktivistična umetni
ška dela, pa čeprav bo v njej 
našel tudi mladostno prešer- 
nost in navihanost mladega 
človeka, ki gledalca nagovar
ja: nPa sam ugotovi, kaj sem 
hotel povedati, če sem sploh 
hotel kaj globljega reči!" Pred 
tako umetnino si bo vsak da
jal svoje odgovore, morda pa 
je najlepše sporočilo Zottije- 
vih del prav v tem, da v sebi 
nosi ironično gledanje na svet 
okrog nas, da se z i ronijo sme
je naši zapisanosti in odvis
nosti od tehnike.

Pred tremi goriškimi likov
niki je gotovo lepa prihod
nost, če bodo vztrajali pri delu 
in se soočali z delom sodob
nikov, se obenem navezovali 
na starejše, že uveljavljene 
slikarje in tako še bolj izrazi
to iskali svoj likovni jezik, last
no likovno pripoved. Množič
na udeležba na otvoritvi pa 
naj bo fantom v priznanje in 
spodbudo za deževne dni in 
še bolj za tiste suhe, ko se 
mlademu človeku zazdi, da 
ga nihče ne razume in da se 
zato ni vredno ukvarjati z u- 
metnostjo: splača se!

SREČANJE V T E M I
Vse naokrog tema..., visim 

pripet na vrvici in se gugam v 
praznini... Po mano majhen, 
komaj viden brleč plamen..., 
strah, nemoč... Ti in še drugi 
so občutki in izkušnje jamar- 
j_a, ki smo jih mladi člani PD 
Štandrež spoznali na sreča
nju z jam arskim  društvom  
Seppenhoffer 4. t.m. v župnij
skem domu A. Gregorčič v 
Štandrežu. Danjel Pahor, član 
jamarskega društva, nam je s 
predvajanjem  d iapozitivov 
razkril zgodovino jamarstva, 
nastanek jam, življenje v ja
mah. Videli smo, kako je ses
tavljena in kako se uporablja 
jamarska oprema: jamarska 
trenirka, karbidovka (svetil
ka), čelada, vrv. Poleg skriv
nosti in čarobnosti kraškega 
podzemskega sveta nam je 
Danjel pripovedoval, kako s 
klubom raziskujejo goriško 
podzemlje. Izvedeli smo, da 
se pod Gorico prepleta več 
kilometrov rovov, ki povezu
jejo goriški grad z mestom in 
z drugimi mestnimi predeli; 
rove so srednjeveški graščaki 
uporabljali v primeru napa
dov sovražnikov. Na prijetnem 
večeru smo spoznali veliko 
značilnosti jamarstva. (DB)

-I- ZAHVALA

Vsem, ki so se u de lež ili pogreba Nicola Manzari

SLAVKA LUPINA M R TV I NE PLAČUJEJO DAVKOV
in nas tolažili v veliki žalosti, se iskreno zahvaljujemo FARSA V TREH DEJANJIH

Družina Lupin-Bon
p r e v e d e l  prof. Ivan Šavli, REŽIJA Darko Komac

Štandrež, 12. februarja 1999
Premiera. Velika dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž, v ne
deljo, 21. februarja 1999, ob 17. uri.

F ILM SK E PO DO BE G O 
RICE V PR VI VO JN I

Serija prireditev Bitka za 
mesto spada v širši razisko
valni in dokumentacijski pro
jekt Kinoateljeja. Začela se bo 
25. t.m. s posebnim filmskim 
in glasbenim dogodkom. Na 
sporedu bosta nedavno re
stavrirani film  La sentinella 
delta patria (Straža dom ovi
ne) in izbor film skih doku
mentov o Gorici v prvi svetov
ni vojni. Nekateri bodo prvič 
predstavljeni javnosti. Pri po
budi sodelujejo ustanove Ci- 
nemazero iz Pordenona, Ci- 
neteca del Friuli iz Humina, 
goriški Pokrajinski muzej in 
Slovenski filmski arhiv pri Ar
hivu RS. Za program je Cine- 
tecadel Friuli pripravila selek
cijo dokumentarnih materia
lov o Gorici v prvi vojni. Iz Lju
bljane prihaja avstrijski doku
mentarec Razrušena Gorica, 
ki ga hrani Arhiv RS. Fond Si- 
monelli pa daje v ogled doku
mentarec I campi di battaglia di 
Gorizia (Goriška vojna bojišča). 
Za film  La sentinella della pa
tria je izvirno glasbo napisal 
videmski glasbenik Glauco 
Venier, ki bo s skupino Modus 
Vivendi spremljal v živo ne
me posnetke filmskega večera.

PREŠERNOVA
PROSLAVA V T R Ž IČ U
Občina Tržič in društvo Tr

žič, ki mu predseduje Bernar
dka Radetič, organizirata v 
ponedeljek, 22. t.m., večer, po
svečen slovenski kulturi in Pre
šernu. Naslovvečera, ki bo po
tekal v občinskem gledališču 
v Tržiču ob 20.30, je Prišel je  
trenutek... za slovensko kultu
ro. Nastopili bodo otroški pev
ski zbor Veseljaki iz Doberdo
ba, Fantje izpod Grmade, žen
ski komorni zbor Glasbene 
matice, na orglice in klavir 
bosta igrala M ilo  Božič in Blaž 
Pucihar; recitirala bo Nikla 
Panizon, in sicer Prešernove 
pesmi. Slavnostni govornik 
bo Milena Vittori. Slovenci iz 
Tržiča in Laškega vljudno va
bijo, da se njihovega kultur
nega dne udeležite!

POJASNILO POSLANCA  
PROF. PRESTAMBURGA

Goriški poslanec prof. Ma
rio Prestamburgo sporoča svo
ji m vol ivcem, daje vstopi I v t . i. 
mešano skupino v parlamen
tu v pričakovanju, da se izo
blikuje skupina Romana Pro
dija. Obenem sporoča, da so 
se v tisku pojavile netočnosti 
v zvezi z njim, saj so dnevni
ki v deželi poročali, daje Pres
tamburgo v parlamentu pod
pisal zakonski osnutek, ki za
deva zaščito slovenske manj
šine v deželi F-Jk (A.C. 229). 
Prof. Prestamburgo odločno 
zanika, da bi podpisal osnut
ke, ki so uperjeni proti sloven
ski manjšini; dodaja, daje edi
ni predlog popravka, ki ga je 
p rilož ila  Ljudska stranka k 
Masellijevemu osnutku, pod
pisal poslanec Pistelli.

/ T  D a počastim o spom in nepozabnega
/  J  pro fesorja , pesnika  m i la n a  b e k a r ja ,  

/  vas vab im o na p reds tav itev
- - - - - - - - - - - - - - - - - "  njegove pesniške zb irke

GALERIJA £ AR n a d  K R A S O m

Zbirko bo predstavila prof. Nadja Marinčič.

K ato liška kn jiga rna , T ravn ik  25 - G orica, v petek, 19. februarja 
1999, ob 18. uri.

V Č A S U ,  K O  R A Z M I Š L J A M O  O  S L O V E N S K I  K U L T U R I

TRIJE MLADI GORIŠKI UMETNIKI  
V GALERIJI ARS NA TRAVNIKU

JURIJ PALJK

V goriški likovni galeriji Ars
v prostorih Katoliške knjigar
ne na Travniku so 5. februarja 
odprli razstavo treh mladih 
goriških likovnikov. Prof. Još
ko Vetrih je na otvoritvi spre
govoril o likovnih delih dveh 
slikarjev: D im itrij Brajnik in S 
Ivan Žerjal se namreč prvič |  
predstavljata s slikami. Nato |  
je predstavil dela Ivana Zot- S 
tija, ki so neke vrste skulptu
re nevsakdanjih oblik in kom
pozicij. Za dobro vzdušje na 
množično obiskani otvoritvi 
je poskrbel glasbenik Matej 
Špacapan.

D im itri Brajnik je prisotne 
presenetil s svo jim  s lika r
stvom, kateremu se posveča 
predvsem v zadnjem času. 
Brajnik se predstavlja s samo
svojimi slikami tudi večjih for
matov, na katerih na izrazito 
nadrealistični način odslikava 
bivanjske težave sodobnega 
človeka. Vidi se, da ima D im i
tri dobro slikarsko roko, saj so 
njegove človeške figure izred
no točno, dovršeno naslika
ne, platna pa odlikujejo tudi 
velika in čista barvna polja, za 
katera sta značilni jasnost in 
tista paleta barv, za katero po
navadi pravimo, da je nevar
na, saj z njo marsikdo pade v 
cenenost in kičavo odslikava- 
nje nadrealističnih in sanjskih 
podob. Brajniku pa uspe na
kazati sanjski in morda tudi

fantastični svet, v katerem je 
osrednji element človek s svo
jim  bivanjem. Če moramo iz
postaviti samo eno njegovo 
sliko, bomo to gotovo storili 
z večjo sliko, na kateri v rde- 
če-oker-roza-rjavi barvni pa
leti slika ljudi, ki so ujeti v ne
kakšen sodobni pekel. To je 
gotovo alegorija današnjega 
načina življenja in človeške 
ujetosti, mestoma brezizho
dnosti v njej. Brajnik predstav
lja tudi slike, na katerih slika 
jajčaste oblike, iz katerih po
ganjajo rastline, se iz njih lušči 
človek: svetle barve izražajo 
njegovo mladost in vero v le
po prihodnost zase in za nas.

Ivan Žerjal razstavlja več 
platen, za katera upravičeno 
lahko rečemo, da spadajo v 
neke vrste lirično obarvani 
abstraktni ekspresionizem. V 
njegovih ubrano naslikanih 
platnih zaznamo nemir mla
dega človeka, ki mu ni vsee
no, kam gre njegovo in naše

življenje; harmonija navidez
no drzno med sabo postav
ljenih barv pa priča o njegovi 
že skorajda moški umirjeno
sti in zrelosti. Pretresljiva in 
prav boleča je slika, kjer iz 
abstraktnega in zato zastrte
ga sveta izstopa v živi barvi 
naslikana otroška rokica, ki 
gledalca sili k razmišljanju o 
nasilju v naši družbi in svetu 
nasploh. Ivanu Žerjalu se po
zna, da se je zgodaj srečal s 
harmonijo barv v ateljeju oče- 
ta-slikarja Franka Žerjala, go
tovo pa njegove slike tudi do
kazujejo, da ima drugačno 
barvno paleto in tudi kompo
zicija  njegovih abstraktnih 
platen je samosvoja, odlikuje
ta pa jo globlja, izpovedna no
tranja umirjenost in preprič
ljiv odraz zbranega razmišlja
nja o človeški usodi.

Prav gotovo bo na razsta
vi vsak gledalec precej časa 
posvetil umetniškim  delom 
Ivana Zottija, ki predstavlja

O B VESTILA

IZGUBILA SEM dva prstana, na 
katera sem zelo navezana, v bli
žini cerkve sv. Ivana v Gorici v 
nedeljo, 14. t.m. Če ju je kdo na
šel, naj se, prosim, oglasi na te
lefonsko številko 0481 -411644. 
Zelo mu bom hvaležna in rada 
ga bom nagradila.

V RAZSIAVNIH prostori h Kultur
nega centra Bratuž so na ogled 
do 28. t.m. dela Zore Koren Skerk 
po naslednjem urniku: od 17. do 
.19. ure ter med prireditvami.

V GALERIJI Ars v Katoliški knji
garni razstavljajo Dimitri Brajnik, 
Ivan Zotti in Ivan Žerjal. Razsta
va je odprta po urniku knjigarne.

FORUMZAkulturo vabi na/ec- 
tio divina, ki bo v nedeljo, 21. 
februarja, ob 18. uri v prostorih 
Stelle Matutine. Predavala bo s. 
Marina Štrempfelj.

SSG. ARTHliR Miller, Vsi moji 
sinovi, rež. Z. Šedlbauer. Premie
ra v pon., 22. t.m., ob 20.30 a- 
bonma red A; ponovitev v tor.,
23. t.m., ob 20.30 abonma red 
B v Kulturnem domu v Gorici.

VNEDELJO, 21. t.m., bo prispel 
v Gorico t.i. križ sv. leta, ki ga je

papež podelil mladim. Srečanje 
se bo začelo ob 19. uri v sredi- 
šču Karitas na Placuti, nato bo 
pohod do cerkve sv. Ignacija.

D A R O V I

ZA POTRESENCF. v Sloveniji:
' Franc Sivec v čast sv. Antonu:
50.000 lir.

ZA MISIJONARJA Pedra Opeko 
na Madagaskarju: druž. Brecelj 
ob obletnici smrti dragega očeta 
in moža Ivana 100.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa: Eda Milič
50.000 lir.

ZA SLOVENSKE misijonarje: 
K.M. 200.000, J.R. 100.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi: Jolanda 
Pahor Furlan iz Fare 50.000 lir. 

ZASOVODBSJSKO cerkev: Z.K.
50.000 lir.

SOŽALJE

Župnijski pastoralni svet iz 
Standreža izreka svetovalki 
Emi Brajnik in sorodnikom 
iskreno krščansko sožalje ob 
prehodu v večno življenje dra
gega SLAVKA LUPINA.

KD SABOTIN V SODELOVANJU Z Ž UPNI JO IN 
RAJONSKIM SVETOM ZA PEVMO-ŠTMAVER-OSLAVJE

vabi na
PRAZNOVANJE SV. VA LEN TIN A  

Nedelja, 21. februarja, ob 14.30 otroški popoldan v družbi 
Janeza Bitenca, predstavitev igrice Čarodejni klobuček, na
stopa otroški pevski zbor Štmaver, dirigent Nadja Kovic.
* Razstava Življenje v frontnem zaledju 1915-1918 je odprta v 
nedeljo, 21. februarja, od 9. do 19. ure.

PROSVETNO DRUŠTVO RUPA-PEČ ®

p rire ja
DAN SLOVENSKE KULTURE

Večer bo popestrila predstavitev pesniških zbirk Zore 
Saksida Goska brez noska in Prav zares, ki sta izšli pri 
Pastirčku. Priložnostno misel bo podal Janez Povše. So
delujejo: recitatorji, otroški pevski zbor in MePZ Rupa- 
Peč. Toplo vabljeni!
Sobota, 27. februarja, ob 20.30 v d ruš tven ih  p ros to rih .

DRUŠTVO TRZIC V SODELOVANJU Z O B Č I N O  TRZIC 
IN POD POKROVITELJSTVOM GORIŠKE POKRAJINE

PRIŠEL JE TRENUTEK...
za slovensko kulturo

Govorila bo Milena Vittori

Občinsko gledališče v Tržiču, ponedeljek, 22. februarja 1999, 
ob 20.30.

KULTURNI  CENTER LOJZE BRATUŽ  
ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

Neil Simon
ZARES ČUDEN PAR
Komedija v treh dejanjih 
r e ž is e r : Emil Aberšek

Kulturni center Lojze Bratuž, 
četrtek, 25. februarja 1999, ob 20.30.

PROSVETNO D R U Š TV O  STANDREZ IN 
K U L T U RN O  DRU Š TV O  O T O N  Ž U P AN ČI Č

p rire ja ta

PREŠERNOVO PROSLAVO
Sodelujejo osnovna šola F. Erjavec, MePZ Štandrež, 
MePZ O. Župančič, recitatorji, govorila bo Elda Nanut. 
Petek, 26. februarja, ob 20. uri v župnijski dvorani Anton 
Gregorčič v Štandrežu.

SCGV EMIL KOMEL - SREČANJA Z GLASBO

STANKO JERICIJO  
M LA D IH  LET GLASNICA
Pesmi za otroški in mladinski zbor

Večer je posvečen skladateljevemu življenjskemu jub i
leju. Program bodo oblikovali učenci, učitelji in sodela
vci SCGV E. Komel.

Kulturn i cen te r Lojze Bratuž, sobota, 27. februarja, ob 18. uri.
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA
SLOVENCI PO SVETU

R U B R I K E

CERKVENE PESMI IZ P O D B O N E S C A  IN  
PREVOD EVANGELIJA SV. MATEJA

SLOVENIJA

ERIKA JAZBAR

V prvih dneh novega leta 
smo lahko prvič vzeli v roke 
dve novi publikaciji, in sicer 
zadnji trud nenadomestljive
ga kulturno-družbenega de
lavca iz slovenske Benečije Lu
ciana Chiabudinija z naslovom 
Canti sacri nel comune d i Pul- 
fero ter Jaculinov prevod evan
gelija sv. Mateja v beneški dia
lekt. Obe deli sta pomembni 
za slovensko realnost v videm
ski pokrajini, saj dokazujeta 
tudi tistim, ki so do včeraj trdi
li, da v teh krajih ne moremo 
govoriti o slovenski prisotno
sti, da dejansko ni tako.

Začnimo po vrsti. Ponedi- 
ščak je  dal tiskarni svoje zad
nje delo decembra lani, nekaj 
dni pred slabostjo, ki mu je 
bila usodna. Publikacija je  iz
šla izključno v italijanskem 
jeziku, omogočila pa jo  je fi
nančna pomoč podboneške

občinske uprave, ki je  črpala 
prispevke iz deželnega zako
na. Dragoceno zbirko sloven
skih cerkvenih ljudskih pesmi 
lahko beremo v dveh glavnih 
vsebinskih sklopih. V prvem 
nam Chiabudini spregovori o 
podboneski občini in o vaseh 
Marsin, Sčigle, Laze, Brišča, 
Črni vrh, Arbeč in Landar; 
spoznamo cerkvene objekte, 
nepozabne like duhovnikov, 
pevce, običaje in ljudske cer- 

| kvene praznike; anekdote se 
prepletajo z zgodovinskim i 
dogodki. V drugem delu pu
blikacije nam Nino Specogna, 
profesor glasbe in dirigent be
neškega zbora Pod lipo, op i
suje slovenske ljudske pesmi, 
k ijih  lahko beremo tudi v gla
sbenem jeziku z notami oz. s 
slovenskim besedilom. O b 
publikaciji so pevci iz Marsi- 
na in Laz poskrbeli tudi za ka- 

i seto s posnetimi pesmimi, o 
katerih piše knjiga. Publika-

i cija je tako živ dokum ent za 
, vse tiste, ki trd ijo tudi na viso
kih ravneh, da v tej občini ne 
moremo govoriti o slovenski 
prisotnosti, saj bo vsak Slo
venec, ki bo poslušal posne
te pesmi, lahko spoznal do
mačo pevsko zakladnico.

Za vernike kravarske žup
nije v Beneški Sloveniji pa je 
domači župnik Giuseppe Ja- 
culin poskrbel za prevod E- 
vangelija sv. Mateja v beneški 
dialekt z naslovom VangelSve- 
tegha Mateuža.

Najprej gre poudariti dej
stvo, da je gospod Jaculin pre
vedel v slovenski dialekt sve
to besedo in jo  namenil slo- 

I venskemu človeku, ki živi v 
| teh krajih; o tem je sprego
voril na uvodni strani.

M ars ikom u bi se lahko 
novica zdela nič kaj posebne
ga, treba pa je spomniti, da 
je isti gospod Jaculin tisti, ki

1 že vrsto let trdi, da v videmski 
pokrajini ne moremo govori
ti o slovenskem človeku, tem
več le o ljudeh, ki občujejo v 
nekem posebnem  slovan- 

j skem dialektu. Ne nazadnje 
je o tem pisal še leta 1996 v 
publikaciji z naslovomG//S/av/ 
del Natisone.

Glede jezikovne plati pre
voda pa seje marsikateri izve
denec oz. ljubitelj beneškega 
dialekta precej hudoval, saj je 
v tekstu opazil čudno grafijo 
in neobičajne oblike besed, ki 
se ne uporabljajo med Slo
venci, ki živijo v Beneški Slo
veniji, ob celo kopici italijaniz- 
mov, ki so odveč.

Nazadnje bi torej lahko re
kli, da je  Jaculinov namen 
prevoda Sv. pisma zelo hva
levreden, upajmo pa, da se 
bo v nadaljnjih obljubljen ih 
prevodih ostalih evangelistov 
jezikovna raven izboljšala.

O KULTURNEM DNEVU
..., ki m u p ri nas pravimo  

kar Prešernov dan in ga prav 
gotovo najbolj označuje Pre
šernova proslava. O  Prešerno
vih proslavah torej, o katerih 
se vsako leto p ri nas na veliko 
govori, kako jim  bo potrebno  
dati novo vsebino, a so p o 
tem vsako leto znova zelo "kla
sične", če kot klasično po jm u 
jem o  nekaj ustaljenega, obče 
sprejetega, ki ga označuje pred
vsem branje poezije in nastop 
glasbenikov, morda še dobri 
recitali igralcev in pa seveda ob
vezen govor. "Kdo bo govoril 
na Prešernovi?" je  vprašanje, 
ki ga pred 8. februarjem v kul
turnih krogih največkrat sliši
mo, po  Prešernovi proslavi pa 
seveda poslušamo in se ude
ležujemo komentiranja prosla
ve in seveda govorov.

Letos so se osrednje kultur
ne organizacije Slovencev v 
Italiji odločile, da bodo napi
sali govor na Prešernovi p ro 
slavi mladi, kar se je  tudi zgo
dilo. V Trstu je  govor prebrala 
dijakinja Maša Pregare, napi
sala pa ga je  skupina dijakov. 
Šlo je  torej za skupno delo, 
medtem ko je  v Gorici prebra
lo svoja razmišljanja troje de
klet. Predstavljam si, da je  ho
tel organizator, s tem da je  dal 
govor na osrednji Prešernovi 
proslavi m ladim  v roke, p ro 
slavo prib ližati zlasti mladim, 
“jih  angažirati", kot se temu re
če. Poročila iz Boljunca, kjer 
je  bila osrednja tržaška prosla
va, in iz goriškega Kulturnega 
centra Lojze Bratuž pa govo
rijo pravo tem, da se je  Prešer
novih proslav udeležilo zelo 
malo mladih. V Gorici je  bilo  
prisotnih tud i premalo sloven
skih šolnikov, kar samo še priča
o tem, da je z našimi osrednji
m i Prešernovimi proslavami 
nekaj narobe; o tem vsako leto 
pišemo in govorimo, a se med  
letom vse tako obme, da lahko 
spet slovesno prisostvujemo

Prešernovi proslavi. Gre torej 
za neki obred, kateremu se ne 
m orem o in tud i nočemo izo
gniti. Kar pa je seveda zelo žalo
stno, je  dejstvo, da m ladi ne 
prihajajo več - vsaj množično  
ne - na osrednjo prireditev na 
dan slovenske kulture, ki je  v 
Sloveniji celo državni praznik. 
Kar se pa tiče šolnikov, b i m or
da om enil samo odgovor, ki 
sem ga dob il od  dveh profe
sorjev, ko sem ju  vprašal, ali 
sta se udeležila odmevne okro
gle mize, ki se ju  je  še kako ti
kala: "To problematiko m i šol
niki poznamo. Večer je  b il na
menjen predvsem staršem. Si
cer pa smo že itak preveč obre
menjeni s sejami in podob
nim , do grla smo vsega siti."

Prešernova proslava je tak 
obred, ki očitno mladih ne do
sega, jih  ne zanima in, kot ka
že, tudi šolnikov ne. “Z m ladi
m i je  križ!" bo rekel kak starejši 

I človek, a m u ne damo prav,
! ker smo tudi sami nekoč b ili 
mladi. Tudi sami smo pred leti 
kritizirali Prešernove proslave, 
ki se jih  danes radi udeležuje
mo. Ne sicer tako, kot jih  je  
pred leti mlado tržaško dekle, 
ki j i  p ri nas čisto nič n i b ilo  po  
godu, vse je bilo zanič in zanjo 
premalo dobro, a je  to n i m o
tilo, da kasneje ne b i začela 
redno sodelovati s slovensko 
radijsko in televizijsko postajo 
Radio Trst A, kjer dela iste stvari, 
kot so jih  v času njenega Pre
šernovega govora delali drugi,

' morda malce drugače, včasih 
slabše ali boljše, a delali in pi- 

! sali so iste stvari in o istih stva
reh, kot piše danes ona.

Tudi letošnji "govori" na os
rednjih Prešernovih proslavah
- v narekovajih zato, ker je  šlo 
bolj za misli in mnenja do lo 
čenega dela mladih in ne vseh
- so spet pokazali na utesnje
nost m ladih v naših kulturnih  
ustanovah, v našem zamej
skem prostoru. Prav je tako.

JURIJ PALJK

Ge odmislimo prevelik pesimi
zem tržaških dijakov in filozof
sko razpravico ene od dijakinj 
v Gorici, lahko rečemo, da 
imajo naši dijaki še vedno neki 
odnos do Prešernovega praz
nika in do naše stvarnosti. Če 
je  ta kritičen, dostikrat odklo
nilen in mestoma tudi zme
den, to še ne pom eni, da je  
sam po sebi slab. Im eti od
nos do nečesa pom eni, da te 
stvar še zanima, da b i jo  sicer 
rad spremenil. To pomeni, da 
si živ. Bolj nas skrbita odsot
nost m ladih na proslavah in 
odsotnost njihovih učiteljev, 
vodnikov v življenje in v svet 
kulture. Ta brezbrižnost b i nas 
morala najbolj skrbeti. Morda 
je  naša osrednja Prešernova 
proslava tudi tokrat zadela v 
živo že s tem, ker se sedaj spra
šujemo, zakaj na njej ni b ilo  
več mladih in več šolnikov, več 
ljudi. Morda pa se bom o m o
rali tud i m i naučiti na slabše 
obiskane kulturne prireditve, 
na udobno brezbrižnost, a je  
ta samo predverje n iti ne tako 
tihe asimilacije, še pre j pa iz
gube vsakega smisla za lastne 
korenine, za naj lepše, kar ima
m o in kar nas je naredilo na
rod. M islim  namreč, da nihče 
ne dvomi, da so prav Prešeren 
in njegova poezija in seveda 
vsa slovenska kultura tisti os
rednji temelji, na katerih se je  
zgradil slovenski narod, se za
vedel lastne b iti in pred krat
kim  tudi dosegel svojo državo. 
Brez Prešerna in slovenske kul
ture bi danes Slovenci ne ime
li slovenske države. To trditev 
si upam zapisati, ker sem pre
pričan o tem.

Je že res, da si vsako Prešer
novo proslavo po svoje zapo
m nim o. Sam si bom  letos, in 
z mano večina predstavnikov 
slovenskih organizacij v Italiji, 
najbolj zapomnil tisto, ki je bila

v nedeljo, 7. februarja, v Lju
bljani. Po sprejemu po Prešer
novi proslavi smo okrog enaj
stih zvečer vsi v mašnih oble
kah in v italijanskih finih čevljih 
odšli v kravatah v svoje avto
mobile, se odpeljali iz garažne 
hiše v belo Ljubljano, ki je  po 
stajala iz trenutka v trenutek 
bolj bela, in zavili proti Primor
ski. Na avtocestni postaji sem 

\ še vprašal biljeterja, ali je  z av
tocesto vse v redu. Rekel je, 
da ni problemov, in potem  
sem odpeljal naprej. Snega ni 
bilo  veliko, vozil sem okrog 
petdeset, ko me je  kar naen
krat zaneslo in potem  zavrte
lo; prepričan sem bil, da bom  
avto sesul v ograji, a sem le 

i nekako izvozil. Polžje sem pe- 
i Ijal do vrhniškega klanca, kjer 
smo vsi obtičali do ranih ju 
tranjih ur v snegu; n iti v film u  
še nisem videl tako močnega 
sneženja. Noč v avtu, drsenje 
avta in brezuspešno porivanje, 
zdrs in  padec na tla, še b i 
lahko našteval, predvsem pa 
mraz in premočenost... To je  
zgodba zase, ki name še ved
no deluje kot nočna mora.

Ko sem okrog osmih v p o 
nedeljek le prišel domov, pre
močen, premražen in nepre
span, jezen na svet in na sa
mega sebe, tudi zato, ker m i 
je  nekje v snegu za vedno ostal 
prenosni telefon, m i je  žena 
povedala, da so na italijan
skem deželnem radiu RAI p o 
vedali, kako smo obtičali v 
snegu m ed Vrhniko in Logat
cem. Italijanski poročevalec je  
še dejal, da smo obtičali zato, 
ker smo bili na Prešernovi pro
slavi, ki je osrednja prireditev 
Slovencev ob dnevu kulture, 
državnem prazniku v bližn ji 
Sloveniji. Molčal sem in si ob 
radiatorju grel premražene no
ge, ko je žena rekla: "Vsaj n i
ste šli zaman! Italijanski poslu
šalci danes vejo, da Slovenci 
praznujete dan kulture, in tudi 
za Prešerna so nekateri sedaj 
prvič zvedeli. “ To je  lep primer 
iz družinskega življenja, ko 
moraš molčati, misliš pa si se
veda lahko svoje.

V R T O J B A  O D K R I V A  S V O J O  P R E T E K L O S T

NOV ZANOS IN DELO 
V VRTOJBI

Skupina "Vrtejbncou" je  
spomladi lanskega leta spod
budila ustanovitev kulturnega 
društva, ki naj bi povezalo pre
bivalce tega naselja v Spodnji 
Vipavski dolini za dejavnosti 
na najrazličnejših področjih. 
Gre zlasti za odkrivanje in po
jasnjevanje bogate preteklosti 
Vrtojbe in uporabo spoznanj 
in izkušenj iz raznih obdobij 
pri snovanju oz. obogatitvi is
tovetnosti Vrtojbe tudi v seda
njih novih časih in drugačnih 
razmerah. Društvo z imenom 
Tojva, a.d. 1200 so poimeno
vali po najstarejši znani pisa
ni arhivski omembi kraja, to 
je Tojva, a.d. 1200.

Kulturno društvo izdaja gla
silo, ki ima tudi naslov Tojva, 
a.d. 1200. V prvi številki so 
zapisali, da bo Kulturno dru
štvo "raziskovalo in ugotavlja
lo, kam segajo korenine Vr- 
tojbencev, kako so se razra
ščale v času. Zbiralo bo gra
divo o življenju in navadah do
mačinov, narečju, ljudski m o
drosti in o vsem, kar sestav
lja življenje na vasi. Msgr. Re
nato Podbersič, generalni v i
kar koprske škofije, ki je tudi 
doma iz Vrtojbe, je v omenje
ni prvi spoznavalni in infor
mativni številki časnika zapi
sal tudi naslednjo misel: "So 
trenutki, ko je tako lepo biti 
Vrtejbnc, da ne moreš, ne da 
bi bil Vrtejbnc. Zato sem sre
čen, da sem Vrtejbnc."

Društvo se bo usmerilo tu
di v preučevanje vrtojbenske 
noše, ki po vsej verjetnosti iz
haja vsaj iz 19. stoletja; ute
meljilo bo svojo odločitev, da 
kot simbol vasi izberejo bo- 
relo ali dvokolnico, s katero 
so rodovi Vrtojbencev preva
žali blago in pridelke ter pro
dajali v Gorici in v Trstu. Bo- 
rela je "naša", sestavni del kra
ja. Sedaj že močno moderni
zirano, jo bodo v najstarejši 
znani izvedbi v obliki priroč
nega darila ponudili domači
nom, rojakom po svetu in tu
ristom. Kulturno društvo pa 
se zavzema tudi za postavi
tev spomenika žrtvam vojn, 
"ker so mnogi domačini umrli 
v prvi in drugi svetovni vojni 
v rokah sovražnikov ali roja
kov. S skupnim pomnikom bi 
se radi vsem žrtvam oddolži
li, sedanjim in prihodnjim  ro
dovom pa postavili opozorilo: 
nikoli več sovraštva in vojne".

Proti koncu lanskega leta 
je izšla druga številka časnika 
Tojva, a.d. 1200, v kateri je ob

javljenih več prispevkov kra
jevnega, a tudi širšega pome
na. Renato Podbersič je obja
vil pogovor z Marico Cijan, 
rojeno leta 1913, edino še ži
vo Vrtojbenko, ki je med zad
njim i nosila staro domačo 
žensko nošo. Objavljen je tu 
di pogovor s prvim županom 
nove občine Sempeter-Vrtoj- 
ba, Draganom Valenčičem. V 
njem obširno obravnava na
črte in možnosti nove občine 
in poudarja, "da naj bi jo nare
dili po meri obeh krajev, Šem
petra in Vrtojbe, in vseh pre
bivalcev. Domači župnik An
ton Gleščič je  v zapisu z na
slovom Pod zvonikom cerkve 
Srca Jezusovega predstavil 
župnijo Vrtojba, "ki nadaljuje 
stoletno sveto izročilo in dedi
ščino naših prednikov". Zgo
dovinarka Nataša Nemec, ki 
je tudi iz Vrtojbe, je v članku 
z naslovom Vrtojba, vas ob 
"grande fiume Vertoibizza", ob
javila podrobnosti o tem nase
lju v prvi svetovni vojni. Gre 
pravzaprav za začetek fe ljto
na o tem obdobju v Vrtojbi.

Kulturno društvo je zelo 
dejavno. V aprilu naj bi izdalo 
knjižico - vodnik po Vrtojbi, 
proti koncu leta pa Vrtojben- 
ski narečni slovar. Ta etim olo
ški slovar vrtojbenskega nare
čnega govora bo zelo bogat, 
saj bo obsegal nad 9 tisoč be
sed. Njegov avtor bo g. Re
nato Podbersič. V prizadeva
njih za ovrednotenje preteklo
sti Vrtojbe in za njeno vlogo 
v novih časih sodeluje tudi os
novna šola. Učiteljica Nadja 
Pahor-Bizjak je o tem  pove
dala, da bo Kulturno društvo 
poskušalo vzpostaviti pristne 
stike z Vrtojbenci, ki živijo v 
tujini. Menijo, da je med prvo 
in drugo svetovno vojno zara
di porušene vasi, v izredno 
težkih življenjskih razmerah 
zaradi pomanjkanja odšlo po 
svetu do 300 Vrtojbencev. Za 
povezovanje z njimi je društvo 
"odprlo" tudi svoj naslov na in
ternetu. Gospa Nadja Pahor- 
Bizjak je tudi povedala, da se 
je osnovna šola v V rtojbi v 
tem šolskem letu povezala tu
di z osnovno šolo Fran Erja
vec v Štandrežu. Prav pose
ben ustvarjalni prispevek k 
pobudi je dal Vrtojbenec Bo
jan Maraž iz znane goriške 
oblikovalske agencije Krea, 
ki je tudi poskrbel za lepo gra
fično opremo objavljenih zgi
bank in glasila.

' M.

TOJVA
kulturno društvo Vrtejba

A..CL 1200
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NAJVEČ PRIBEŽNIKOV 
BREZ DOVOLJENJA 

NAMENJENIH V ITALIJO

Sektorju za mejne za
deve in tujce v Generalni poli
cijski upravi pri ministrstvu za 
notranje zadeve Slovenije so 
objavili podatke o problema
tiki ilegalnih prebežnikov, ki 
poskušajo prek Slovenije pri
ti v tujino, zlasti v Italijo in Av
strijo. Omenjeni podatki ka
žejo, daje policija uspešna pri 
odkrivanju oz. preprečevanju 
takih poizkusov, pri čemer 
dobro sodeluje z italijanskimi 
in avstrijskimi mejnim i služ
bami. Dokument pa tudi za
nika trditve, ki se občasno po
javljajo v nekaterih italijanskih 
javnih občilih, češ da je Slo
venija nekakšen "raj" za ilegal
ne prebežnike.

Lani je bilo bodisi zaradi 
poskusov nezakonitega pre

hoda ali pa uspešnega prečka
nja slovenske državne meje s 
sosednjimi državami obrav
navanih skupaj 13.740 tujcev, 
leto prej pa je policija zaslišala 
7.176 ilegalnih prebežnikov. 
Od omenjenega skupnega 
števila prebežnikov je nezako
nito prečkanje državne meje 
uspelo nekaj nad 3.000 tu j
cem, ki sojih italijanske in av
strijske oblasti, skladno z ve
ljavnimi mednarodnimi spo
razumi, nato vrnile Sloveniji. 
Največ vrnjenih tujcev, in si
cer 2.416, je bilo na italijan
ski meji. Pregled narodnostne 
sestave tujcev, vrnjenih na ita
lijansko - slovenski meji, kaže, 
da je bilo največ državljanov 
Romunije (812), sledijo držav
ljani Zvezne republike Jugo
slavije, povečini so prišli s Ko
sova, teh je bilo 770, iz Ma

kedonije je prišlo 375 ilegal
nih beguncev, iz Turčije pa 89. 
Iz podatkov o stanju ilegalnih 
prebežnikov, ki jih je  po fak
su prejelo tudi dopisništvo 
Novega glasa v Gorici, izha
ja, da italijanski organi lan
sko leto slovenski policiji niso 
v rn ili nobenega državljana 
Poljske. To je pom enljivo za
radi tega, ker je po italijan
skih ocenah med begunci ve
liko število Poljakov, ki naj bi 
ilegalno prišli iz Slovenije v 
Italijo. Slovenska policija je la
ni zaradi poizkusa nedovo
ljenega prehoda meje z Itali
jo obravnavala le 12 državlja
nov Poljske.

Število ilegalnih prebežni
kov se nadaljuje tudi letos, kar 
kažejo podatki za mesec janu
ar. V preteklem mesecu je slo
venska policija obravnavala

1.436 tujcev, januarja lani pa 
je takih primerov bilo samo 
391. Državljanov Zvezne re
publike Jugoslavije je  bilo v 
prvem mesecu letos 879, lani 
januarja pa 58. Gre predvsem 
za Albance s Kosova, ki zara
di tamkajšnjih razmer zapu
ščajo svoje domove in bi se 
radi preselili v  druge države. 
Slovenija je zanje, kot tudi za 
veliko večino drugih prebežni
kov, le prehodno območje, 
saj so njihov cilj druge evrop
ske in zlasti prekomorske dr
žave. Pri beguncih s Kosova 
in tudi v nekaterih drugih pri
merih upoštevajo oblasti hu
manitarni vidik, zato begun
cev ne vračajo v njihove drža
ve, kjer bi bile ogrožene njiho
ve pravice ali celo življenje. V 
poročilu iz notranjega m in i
strstva je zapisano, "da so Al
banci s Kosova posebna ka
tegorija beguncev, ki čakajo 
na odstranitev iz Slovenije, ko 
bodo razmere to dovoljeva
le". Podobno ravnajo tudi dru
ge države, med njim i Italija, 
ki se soočajo z naraščanjem 
števila ilegalnih prebežnikov 
s Kosova.

V prehodnih domovih za 
tu jce v Ljubljani in Prose
njakovcih v Prekmurju, in v 
njihovih izpostavah, je zdaj 
nastanjenih 1.488 tujcev, vsak 
dan pa prihajajo novi. Zaradi 
povečanega pritiska prebež
nikov, največ je, kot omenje
no, Albancev s Kosova, bo 
Prehodni dom za tujce zanje 
najel nove prostore v V idon
cih v Prekmurju, Hrastniku in 
v Ilirski Bistrici. Stanje postaja 
tako krično, da bodo za na
mestitev beguncev odprli tudi 
nekdanje zbirne centre za be
gunce iz Bosne in Hercego
vine, v bivših vojašnicah.

Slovenija daje za begunce 
velika sredstva, saj se stroški 
oskrbnega dne za enega be
gunca, gibljejo od 2.500 do 
5.000 tolarjev.

PO NOVEM STROŽJE 
KAZNI ZA VODIČE  
ČEZ MEJO

V Sloveniji ob naraščanju 
števila beguncev opozarjajo, 
da se veča tudi število vodičev

lin  d rug ih  posrednikov, ki 
izkoriščajo stiske nesrečni
kov, ki bi si radi zagotovili var
nost in boljše življenje v tu ji
ni. Takih posrednikov oziro

ma t.i. vodičev čez meje je ve
liko zlasti v okolici Murske So
bote, kamor prek Madžarske 
prihajajo begunci iz raznih 
držav, največ s Kosova. Be
guncem za svoje "usluge" po
gosto odvzamejo ves denar, 
običajno pa jih zapustijo pred 
državno mejo in jih tako pre
pustijo njihovi usodi. V Lju
bljani odmeva primer, ki se 
je zgodil pred dnevi. V cen
tru mesta so ob 22. uri prijeli 
štiri iranske državljane, med 
katerim i je bil sedem letni 
otrok. Tujci so se z nezna
nim tovornjakom ilegalno pri
peljali iz Turčije, za kar jim  je 
ta za vsakega zaračunal po 
tisoč ameriških dolarjev. Na 
Dunajski cesti jim  je tovor
njakar ustavil, rekoč da so v 
Švici, kamor naj bi jih, kot 
so se dogovorili, tudi peljal. 
Nato se je odpeljal. Za pre
bežnike so policisti preskr
beli nastanitev v prehodnem 
domu za tujce.

Po novem kazenskem za
koniku bodo posredniki, ki iz
koriščajo stiske ilegalnih pre
bežnikov, lahko obsojeni na 
kazni do osmih let zapora. 
--------------M.
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NOTRANJI MINISTER MIRKO  
BANDELJ RAZREŠEN

PREDLOG ZA 
SPREMEMBO USTAVE

MARJAN DROBEZ

Slovenski parlament je na 
izrednem zasedanju skoraj 
ves prejšnji teden razpravljal
o vzrokih in ozadju najnovej
ših sporov, ki so jih  povzročili 
nekateri visoki uradniki notra
njega ministrstva, domnevno 
celo s sodelovanjem ali vsaj 
privolitv ijo ministrstva om e
njenega resorja M irka Band
lja. Iz razlogov, katerih oza
dja še raziskujejo, je bilo napi
sanih nekaj poročil oz. dom 
nev o tem, da naj bi pripad
niki tedanje milice in teritorial
ne obrambe, ki so leta 1991 
sodelovali v osamosvojitveni 
vojni na Koroškem, povzročili 
tudi hudodelstva. Zgodila naj 
bi se na mednarodnih mejnih 
prehodih Vič in Holmec ob 
meji z Avstrijo. Razne preiska
ve in tudi zaslišanja uradnikov 
iz kabineta notranjega m ini
stra, rekonstrukcije dogod
kov na omenjenih mejnih pre
hodih in tudi preiskava, ki jo 
je izvedla posebna skupina dr
žavnih tožilcev pod vodstvom 
Barbare Brezigar, so prepri
čljivo ovrgle vse trditve, dom 
neve in namigovanja o vojnih 
hudodelstvih. Šlo je torej za 
skrbno načrtovan poskus o- 
madeževanja vojne za Slove
nijo in zlasti za diskreditiranje 
policistov in vojakov, ki so so
delovali v bojih za zasedbo 
mejnih prehodov in objektov 
tedanje Jugoslovanske ljud
ske armade na Koroškem. Dr
žavni zbor je o omenjenih za
devah, ki so Sloveniji seveda 
škodovale tudi na mednaro
dni ravni, razpravljal v okviru 
resolucije zoper notranjega 
ministra Bandlja. Predložili so

Državni zbor Slovenije je v torek, 16. februarja, 
razrešil notranjega ministra M irka Bandlja. Tako je 
sprejel resolucijo o nezaupnici, ki sta jo proti mini
stru vložili opozicijski stranki socialdemokratov in 
krščanskih demokratov. Za nezaupnico je glasovalo 
49 poslancev, proti njej pa je bilo 26 poslancev. Proti 
Mirku Bandlju so se izrekli tudi poslanci iz SLS, torej 
stranke, ki sodeluje v vladni koaliciji. Med večdnevno 
ostro in polemično razpravo na izrednem zasedanju 
parlamenta so mu očitali razna nezakonita dejanja, 
postopke in metode, tudi to, da je zavračal parlamen
tarni nadzor nad obveščevalnimi in varnostnimi slu
žbami, ki delujejo v okviru notranjega ministrstva. 
Bil naj bi tudi poglavitni krivec za t.i. afero Holmec, 
ki je omadeževala čast in dostojanstvo vojakov in 
policistov, ki so se leta 1991 na Koroškem bojevali 
za neodvisnost Slovenije, ter škodovala mednarodne
mu ugledu Slovenije.

jo poslanci iz SDS in SKD. Te
meljila je predvsem na obto
žbi, da je m inister oviral par
lamentarno preiskavo o trd i
tvi Slovenske obveščevalno- 
varnostne agencije, da Social
demokratska stranka sode
luje pri urjenju pripadnikov 
Osvobodilne vojske Kosova. 
Toda na zasedanju državne
ga zbora so poslanci iz obeh 
strank predlagateljic resoluci
je zoper delo ministra Bandlja 
svoje obtožbe razširili in po
globili. Nizali so dokaze o nje
govi vpletenosti v sporne za
deve, o domnevni nesposob
nosti, da bi vodil notranje m i
nistrstvo, o škodljivi politiza
ciji tega resorja in o izkorišča
nju policije in nasploh državne 
uprave za povsem strankar
ske ali celo osebne interese.
V govorih so posegali tudi v 
osamosvojitveno vojno in v 
čas pred njo ter menili, da 
Bandelj, tudi če bo ostal m i
nister za notranje zadeve, re

sorja nikakor ne bo mogel več 
voditi suvereno.

KRIVCI MORAJO  
NOSITI POSLEDICE 
SVOJEGA RAVNANJA

Med razpravo o delu in od
govornosti ministra za notra
nje zadeve so Janez Janša in 
nekateri drugi poslanci iz opo
zicije opozorili na zanimiv v i
dik ravnanja ministra in neke
ga visokega policijskega fun
kcionarja. Prizadevala sta si 
namreč, da bi za svoje name
ne pridob ila  tudi visokega 
predstavnika katoliške Cer
kve v Ljubljani, kar pa jima 
ni uspelo. M irko  Bandelj je 
takšne poizkuse priznal, o- 
pravičeval pa jih je s trditvijo, 
da bi p redstavn ik  Cerkve 
spričo svojega ugleda lahko 
prispeval k um iritv i in izbolj
šanju razmer in odnosov v 
notranjem ministrstvu.

Parlament je odredil parla
mentarno preiskavo o vple
tenosti nosilcev javnih funkcij

v poskus diskreditiranja slo
venskih policistov in vojakov, 
ki so leta 1991 sodelovali v 
osamosvojitveni vojni na Ko
roškem. Preiskovalno kom i
sijo z istim namenom pa je 
ustanovila tudi vlada. Poslan
ci so na izredni seji prejšnji 
teden sprejeli tudi posebno iz- 

i javo, v kateri državni zbor u- 
gotavlja, da sta zadevi s pre
hodov Vič in Holmec vrgli ve
lik madež na osamosvojitve
no vojno v Sloveniji in na vse 
pripadnike policije in vojske, 
ki se jim  je zato treba opravi
čiti. Parlament izraža tudi ob- 

i žalovanje, da je ta konstrukt 
nastal prav v m inistrstvu za 
notranje zadeve z namenom, 
da bi se dosegli neki drugi po
litični cilji. V omenjeni izjavi 
je tudi zapisano, "da bo dr
žavni zbor storil vse, da bodo 
tisti, ki so afere sprožili, odkri
ti in da bodo tudi nosili po- 

i sledice svojega ravnanja".
Razpravo o resoluciji zoper 

notranjega ministra Bandlja je 
državni zborzaključil pretekli 

j  torek, 16. februarja, z razre- 
| š itv ijo  m inistra. Proti njemu 
so nastopili tudi poslanci iz 
SLS, ki sicer sodeluje v vladni 

j  koaliciji. Predsednik vlade Ja
nez Drnovšek je ob rob za
devi že izjavil, da bodo v no
tranjem ministrstvu, ki je zelo 
pomemben državotvorni re- 
sor, izvedli izboljšanje razmer 
in odnosov in torej bolj učin
kovito delovanje ministrstva. 
Kaže, da bodo najprej imeno
vali novega generalnega direk
torja slovenske policije, ker je 
prejšnji direktor zaradi doka
zov o njegovi vlogi v aferah 
Vič in Zavrč odstopil.

S SPREMEMBO  
USTAVE 
M O Ž N O S T  ZA 
USTANOVITEV  
POKRAJIN

Skupina triintridesetih po
slancev (dovolj bi bilo že dvaj
set podpisov) iz vseh strank 
v slovenskem parlamentu je 
v postopek vložila  predlog 
za sprem embo ustave. Zav
zem ajo se za črtanje 143. 
člena ustave, ki določa, da 
se občine lahko samostojno 
odločajo za povezovanje v 
pokrajine, vendar zgolj na 
prostovo ljn i osnovi. S črta
njem tega člena bi po m ne
nju predlagateljev, med kate
rim i je  tud i strokovnjak za 
ustavno pravo C iril Ribičič, 
lahko z zakonom vzposta
vili pokrajine na celotnem o- 
zem lju Slovenije. Pokrajine 
bodo v bistvu širše samou
pravne lokalne skupnosti, 
namenjene urejanju in uprav
ljanju lokalnih zadev širšega 
pomena.

Na Primorskem se za u- 
stanovitev pokrajin najbolj 
vztra jno zavzema politična 
stranka Zveza za P rim or
sko. Z n jim i naj bi tudi pre
prečevali centralizacijo obla
sti in zbiranja denarja, kar 
zdaj izvaja osrednja oblast v 
Ljubljani. Zveza za P rim or
sko je prav prejšnji teden 
predlagala ustanovitev t.i. 
pokrajine Krasa in Brkinov. 
Vključevala bi štiri občine. 
Omenjena politična stranka 
predlaga ustanovitev še šti
rih pokrajin oz. regij: Gori- 
ško-vipavske, Zgornjega Po
sočja, Slovenske Istre in Id- 
rijsko-cerkljanske pokrajine. 
Nove pokrajine na P rim or
skem naj bi prevzele 40% 
pristo jnosti, ki zdaj pripada
jo  državi.
------------ M.

V SLO V EN IJI PREVEČ  
PO R O D NIŠN IC ?

Zniževanje rodnosti v Slo
veniji, na kar opozarjajo zla
sti predstavniki Cerkve, ima 
razne posledice. Slovenija ima 
še zmerom manj kot 2 m ili
jona prebivalcev in tega števi
la kljub naporom ne moremo 
doseči. Leta 1980 se je v Slo
veniji rodilo še 30 tisoč otrok, 
v letu 1997 je bilo 18 tisoč no
vorojenčkov, približno toliko 
pa se je rodilo tudi lani.

Spričo nazadovanja števila 
rojstev se je začela razprava
o tem, koliko porodnišnic Slo
venija sploh potrebuje oz. če 
bi nekatere kazalo ukiniti. Pre
dstavnik Kliničnega centra v 
Ljubljani dr. Keber pa se zav
zema celo za postopno uki
nitev otroških oddelkov v ti
stih obm očnih bolnišnicah, 
kjer se rojeva najmanj otrok. 
Svojo pobudo utemeljuje s 
podatkom, da ima Slovenija 
dvakrat več otroških oddel
kov v bolnišnicah, kot pa jih 
ima npr. Avstrija. (M.)

V IS O K A  N AK LA DA  
D R U ŽIN E  IN  OGNJIŠČA

Neodvisni Inštitut za raz
iskovanje medijev Mediana v 
Ljubljani je objavil najnovejše 
ugotovitve o razširjenosti čas
nikov in drugih javnih glasil v 
Sloveniji. Po teh podatkih je 
O brtn ik še naprej daleč naj
večja poslovna revija v državi. 
Lansko leto je imel v povpre
čju 259 tisoč bralcev. Med os
talim i časopisi je po nakladi 
(510.000 izvodov) prepričjivo 
na prvem mestu Slovenski 
delničar. Nedeljski dnevnik je 
lani izhajal v 180.000 izvodih, 
dnevnik Delo v 91.000, Slo
venske novice v 80.000, mari
borski Večer v 72.000 Dnev
nik (Ljubljana) v 71.000, in 
Nedelo v 64.000 izvodih. Po 
ugotovitvah raziskave verski 
tednik Družina in mesečnik 
Ognjišče ohranjata tradicio
nalno visoko naklado. Druži
na izhaja v 70.000, Ognjišče 
pa v 83.500 izvodih. (M.)
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N A S V E T I  Z A  LJUBI TELJE C V E T J A

O OBREZOVANJU
VRTNIC

Vrtnice delim o v dve veli
ki skupini: v t.i. čajevke in 
vzpenjalke. Čajevke ali flori- 
bunde obrezujemo proti kon
cu zime, vzpenjal ke pa pole
ti, ko ocvetijo. Zdaj je  torej 
čas, da se lo tim o obrezova
nja grm ičastih vrtnic.

Če pogledamo v kako vrt
narsko knjigo, bom o ugoto
vili, da so v tam objavljenih 
ilustracijah vrtnice vedno ide
alno obrezane. Ko pa stopi
m o na v rt in skušamo obre
zati naše vrtnice, se bomo na
enkrat znašli pred marsika-

PIONIRSKA POBUDA

UNIVERZALNO  
OKENCE ZA 
POENOSTAVITEV  
BIROKRACIJE 
NA TRŽAŠKEM

V sredo, 10. t.m ., so v 
dvorani občinskega sveta v 
Trstu ob prisotnosti tržaške
ga župana Riccarda lllyja ter 
drugih predstavnikov krajev
nih stanovskih organizacij 
predstavili elektronsko oziro
ma računalniško univerzalno 
okence. Gre za pobudo trža
ške občinske uprave in pod
jetja za računalniške progra
me Insiel, ki je tudi izdelalo 
načrt za univerzalno okence.

Cilj pobude je poenosta
vitev birokratskih postopkov 
javnih uprav glede raznovr
stnih prošenj ipd. s strani 
podjetn ikov - predvsem t i
stih, ki se ukvarjajo s trgovi
no. Le-ti morajo danes nam
reč iti od urada do urada, tam 
predstavljati prošnje, čakati 
na odgovore itd. Jasno je, da 
to povzroča veliko izgubo ča
sa, ravno za podjetnike pa še 
kako velja rek, ki pravi, da je 
čas denar. Ravno univerzal
no okence - ki bo prisotno 
najprej v občinskem uradu, 
zatem na sedežih stanovskih 
organizacij, nazadnje pa še 
na internetu - pa bo om ogo
čilo, da bo podjetnik prek ra
čunalnika poslal prošnjo, ki 
jo  bodo pristojni uradi - po
vezani z okencem prek raču
nalniške mreže - obravnavali 
v doglednem času. V mreži 
bodo dostopna tudi vsa po
trebna potrdila.

Elektronsko univerzalno o- 
kence bo tako, kot pravijo po
budniki, izredno poenostavi
lo doslej zapletene in dolgo
trajne postopke, ki gotovo ne 
prispevajo k razvoju krajevne
ga gospodarstva. Eden glav
nih ciljev te pobude pa je rav
no prispevanje k gospodar
skemu razvoju in boju proti 
brezposelnosti. Po drugi stra
ni pa bo elektronsko univer
zalno okence prispevalo tudi 
k izboljšanju storitev, ki jih 
občanom nudi tržaška občin
ska uprava. Ta bo tudi prva v 
italijanski državi razpolagala s 
takim okencem.

tero zagonetko, a ne smemo 
I se ustrašiti. Z  nekaj opazo- 
i vanja in vaje bo tudi obrezo
vanje vrtn ic lahko in prijetno 
opravilo.

Najprej potrebujem o do
bre vrtnarske škarje, ki^bodo 
gladko odrezale veje. Še zla
sti potrebujemo rokavice, saj 
bi se drugače lahko tudi hudo 
opraskali, kar je  včasih pre
cej nerodno in boleče. Kot za 
vse druge rastline velja tudi 
pri vrtnicah osnovno načelo, 
da najprej odrežemo vse po
škodovane ali slabo razvite 
poganjke. Ko bom o te veje 
odstranili, bomo začeli z glav
no rezjo, se pravi, da bom o 
ostale, močne in zdrave po
ganjke, prikrajšali p rib ližno 
na višino od 20 do 30 cm, 
druge pa bomo odrezali čisto 
pri tleh, da bodo pognali v 
nove močnejše mladike, ki jih

SLOVENIJA

MODERNE  
TELEFONSKE 
POVEZAVE 
OB MEJI

Na Goriškem se po števi
lu telefonskih priključkov in 
po sodobnih centralah in o- 
mrežju h itro približujejo sta
nju PTT omrežja v državah čla
nicah EU, zlasti v Italiji. Lani 
je družba Telekom v razvoj te
lefonskega omrežja na G ori
škem vložila okrog milijardo 
tolarjev, približno tolikšne pa 
bodo investicije tudi v letu 
1999. V dvanajstih občinah, 
ki imajo skupaj okrog 120 ti
soč prebivalcev, je npr. nad 
43 tisoč telefonskih naročni
kov. Po gostoti priključkov je 
na prvem mestu občina Sem- 
peter-Vrtojba, ki ima 5.890 
prebivalcev, telefonskih pri
ključkov pa je 2.857. Tudi v 
občini Brda so zagotovili, da 
ima telefon vsako gospodinj
stvo, ki si je to želelo. Gre za 
t.i. klasične (t.j. neprenosne te
lefone), h itro pa se veča tudi 
število prenosnih telefonov.

V okviru modernizacije PTT 
omrežja so posodobili tudi 
telefonske povezave med No
vo Gorico in Koprom ter ob
mejnim i kraji v Italiji. Novo 
Gorico povezuje 91 telefon
skih zvez s sosednjo Gorico 
in prek tamkajšnje centrale z 
videmsko pokrajino. Zveze 
posreduje najmodernejša di
gitalna telefonska centrala v 
Novi Gorici, tako da lahko 
delujejo neprekinjeno, zane
sljivo in brez napak oz. za
stojev. Naročniki, med njim i 
je morda največ Slovencev iz 
obm ejnih krajev na Primor
skem oz. s sosednjih območij 
v Italiji, omenjene zveze zelo 
radi uporabljajo tudi zato, ker 
so pogovori v okviru medob- 
mejnega telefonskega p ro 
meta več kot trikrat cenejši 
od tarif v mednarodnem tele
fonskem prometu.
----------------- M .

bo m o  pust i l i  
za p r i h o d n j e  
leto. Za v rtn i
ce, ki jih goji- 

j m o v ob lik i g r
m ička, bom o 
najprej izbrali 
glavne veje, ki jim  bom o pu
stili tr i do štiri očesa. Več o- 
čes bom o seveda pustili na 
močnejših poganjkih, m ed
tem ko bom o šibkejše skraj
šali na dva do največ tri b r
ste. Vedno odrežem o p o 
ganjke tako, da vrhn je  oko, 

; ki ga še pustim o, gleda na- 
, vzven.

Če im am o v vrtu tud i v r t
nice plezalke, jih obrezujemo 
na dva načina. D ok le r so 
mlade, jih  obrezujem o tako,

| da usm erjam o n jihovo rast. 
Na ta način bodo v čim  kraj- 

: šem času prekrile površino, 
ki smo jim  jo  namenili. Ko

¥ *

bom o tako ob likova li glav
ne poganjke, bom o z obre
zovanjem  skrbeli za ravno
vesje med rastjo in cvete
njem. Rastoče poganjke bo
mo seveda med letom sproti 
vezali na oporo, da bo videz 
čim  bolj urejen. Tudi v tem 
primeru najprej odstranjuje
mo suhe ali nalom ljene po
ganjke.

Rastlino sproti pom laju
jem o in skrbimo, da se njen 
razvoj ne ustavi in da nas bo 
vsako leto znova taka v rtn i
ca plezalka razveseljevala s 
svojim i cvetovi.

I T A L I J A N S K O  P R A V O

DRUŽINSKO PRAVO IN 
SODOBNI IZZIVI (19)

DAMJAN HLEDE

Ugotovitev očetovstva je 
v zgodovini družinskega pra
va vseskozi p riso ten  p ro 
blem. Zakonodajalci in prav
niki so namreč vedno izhaja
li iz prepričanja, po katerem 
mater semper certa est, med
tem ko je očetovstvo večkrat 
vezano na dvome in negoto
vosti. Pomen, ki ga družin
sko pravo daje "starševski 
jasnosti", je izpričan že v rim 
skem pravu, kjer je slednja 
tem e ljila  na očetovem  so
glasju, tako da je  npr. še v 1. 
stoletju po Kr. veljala obred
na praksa položitve novoro
jenčka na tla in njegovega dvi
ga (tako imenovani tollere li- 
beros), s katerim je oče priz
naval svoje očetovstvo.

V zgodovini so si potem 
sledile različne pravniške dr
že do tega vprašanja; prišlo

A%

m

MARIBORSKA  
ŠKOFIJA 
ODKUPILA  
VINSKO KLET

Škofija M aribor je javnost 
nedavno obvestila, daje odku
pila nekoč zelo znano vinsko 
klet v Slovenski Bistrici, z ime
nom Ritoznojčan. K letje  bila 
kupljena od stečajnega upra
vitelja in so bili za nakup najeti 
dolgoročni krediti.

Ker Slovenija še ni uvedla 
sistemsko določenega finan
ciranja Cerkve, je njeno delo
vanje odvisno predvsem od 
prostovoljnih prispevkov ver
nikov in drugih virov. Začetki 
škofijskega gospodarstva se
gajo v leto 1997, ko je škofi.ja 
ustanovila lastno podjetje - 
Rast. Poleg kmetijstva Prista
va delujejo v okviru podjetja 
Rast vinska klet Ritoznojčan, 
gostišče Emavs in Slomškova 
knjigarna. Proizvodi in stori
tve, ki jih tržijo, so namenjeni 
širokemu krogu kupcev.

Škofijsko gospodarstvo 
Rast gospodari z okoli 52 ha 
vinogradov, od tega je lastnih 
nasadov 42,10 ha vinogradov 
pa imajo v najemu. V minulih 
letih so obnovili 14 ha starih 
in dotrajanih nasadov. V vino
gradih gojijo predvsem viso
ko kakovostne sorte vinske 
trte. Vinogradi Škofije M ari
bor ležijo na Hrenci in v Stu
denicah. Škofija svoja vina 
prodaja pod lastno blagovno 
znamko "mašno vino".

O b nakupu vinske kleti je 
direktor škofijskega gospo
darstva Rast M irko  Krašovec 
napovedal, da želijo tako pri
spevati k razvoju gospodar
stva, posebej vinogradništva. 
"Z vinogradništvom in vinar
stvom, tudi zaradi možnosti 
nove vinske kleti, želimo iz
boljšati m aterialno osnovo 
tudi za druge primarne dejav
nosti mariborske škofije". 
--------------M.

I Z O B R A Ž E V A L N A  P R E D A V A N J A

PRIZADEVANJA KRŠČANSKIH  
POSLOVNEŽEV

MARIJA PRIMC

Združenje krščanskih po
slovnežev Slovenije, ki je ime
lo doslej že vrsto predavanj o 
javnem poslovanju v vseh ve
jah gospodarstva, je  v janu
arju v Galeriji Družina prire
dilo predavanje o bančnem 
poslovanju v Sloveniji. Preda
val je predsednik uprave Kre
kove banke Aleš Žajdela, ki 
je izvedenec za bančništvo. 
Predavanje je uvedel predsed
nik Združenja krščanskih po
slovnežev Slovenije Jože Str
gar, ki je poudaril, da je ban
čno poslovanje eno izmed os
novnih zadev v javnem poslo- 
vanju, od katerega sm o v 
marsičem odvisni prav vsi. V 
ospredju je vprašanje pošte
nosti in zanesljivosti - torej te
ga, kar Združenje krščanskih 
poslovnežev Slovenije v svo
jem delovanju zasleduje.

Predavatelj je  na kratko 
predstavil slovenski bančni 
sistem in se potem osredo
točil na predstavitev Krekove 
banke, ki je prepoznaven ban
čni posrednik, utem eljen na 
p rinc ip ih  ustanovitelja prvih 
domačih hranilnic Janeza E- 
vangelista Kreka. Po preda
vateljevih besedah je omenje
na banka enajsta po vrsti med 
slovenskimi bankami, katere 
29-odstolni lastnik je sloven
sko gospodarstvo, 26-odstot- 
ni civilno-pravne osebe, 36- 
odstotni pa prebivalci. Banka 
posoja veliko denarja drugim 
bankam. Konec lanskega leta 
so odprli še dve novi enoti, 
načrtujejo pa jih odpreti še ne
kaj. Vprašanje časa je, kdaj 
bo zaživela tudi Krekova zava
rovalnica.

Združenje krščanskih po
slovnežev je bilo ustanovljeno 
leta 1993 in seje po začetnem 
zagonu s svojim delovanjem 
povsem prenehalo zlasti zara

di bolezni dveh njegovih klju
čnih funkcionarjev. Poleti leta 
1998 pa so delovanje Združe
nja oživili z novim odborom. 
Od lani predsednikuje Zdru
ženju Jože Strgar, nekdanji lju
bljanski župan. Združenje de
luje na osnovi socialnega nau
ka Cerkve in je razširjeno po 
vsem svetu. V Sloveniji si pri
zadeva obnoviti kakovostno, 
pošteno in zanesljivo javno 
poslovanje. Gre za to, da bi 
si poslovanje Slovenije spet 
pridobilo zaupanje v doma
čem in tudi v tujem poslov
nem svetu, kajti ni dovolj, pra
vi predsednik Združenja Str
gar, da smo samo iznajdljivi 
in pridni, kar smo Slovenci 
vedno bili, ampak moramo 
biti tudi pošteni in zanesljivi. 
V Združenje krščanskih po
slovnežev Slovenije se lahko 
včlanijo vsi podjetniki in po
slovneži iz katerekoli stroke, 
če sprejmejo pravila Združe
nja, in na priporočilo vsaj ene
ga člana tega Združenja. Le
to želi poleg poslovnežev z 
območja Slovenije povabiti 
tudi slovenske poslovneže z 

! vsega sveta in z njim i sodelo
vati, tudi če niso slovenski dr
žavljani. Trenutno ima Zdru
ženje - ki je neprofitno - okoli 
80 članov, zaenkrat predvsem 
z območja Slovenije. Letna čla
narina znaša deset tisoč to
larjev. Delo v Združenju je 
prostovoljno. Vključeno je v 
Mednarodno združenje UNIA- 

i PAC (International Christian 
Union o f Businness Executi- 
ves). Združenje bo poleg pre
davanj in vsakovrstnih srečanj 
izdajalo občasni bilten. V dneh 
7. in 8. maja bo imelo v D o
mu sv. Jožefa v Celju shod s 
kulturnim, izobraževalnim in 

1 družabnim programom, h ka- 
) teremu vabijo slovenske po
slovneže tudi iz tujine.

je tudi do popolne prepovedi 
vsakršnega raziskovanja oče
tovstva, ki ga je odredil Na
poleon vsled preveč svobod
nega ugotavljanja le-tega, do 
katerega je prihajalo z zelo 
lahkotnim i dokazi.

Današnji italijanski prav
ni red določa, da se očetov
stvo in materinstvo lahko do
kažeta s ka terim ko li sred
stvom (30. člen ustave in 2. 
odstavek člena 269 civilnega 
zakonika). V tem smislu gre 
podčrtati središčno vlogo, ki 
jo  v zadnjih letih igrajo hema
tološki in genetski dokazi. S 
slednjimi so znanstveniki do
segli rezultate, ki si jih  prej 
ni b ilo  niti pričakovati: sto
odstotna gotovost pri izk lju
čitvi očetovstva; 99,99% pri 
pozitivni ugotovitvi očetov
stva. Hematološki in genet
ski dokazi so dosegli m noži
čno priznanje v sodni praksi 
in tudi izrecno predvidenje v 
nekaterih zakonskih normah 
(gl. npr. člen 235, št. 3 c iv il
nega zakonika v zvezi z zani
kanjem  očetovstva in 74. 
člen zakona št. 184/83 na 
področju posvojitev). V c iv il
nem postopniku prideta npr. 
v poštev člena 118 in 696. 
Prvi daje sodniku moč, da 
lahko zaukaže strankam in 
tretjim  osebam, da dopustijo 
na svoji osebi ali na svojih 
stvareh inšpekcije, ki so ne- 
obhodno potrebne za ugoto
vitev dejstev sodne zadeve. 
Med te spada brez dvoma tu
di p ris ilen od jem  krvnega 
vzorca za ugotovitev b io lo
škega sinovstva. Drugi om e
njeni člen pa zadeva preven
tivni preiskovalni postopek, 
previdnostni ukrep, s kate
rim  je v slučaju nevarnosti 
zamude (t.i. pe ricu lu m  in 
mora) dana možnost takoj
šnje izvedbe dokaznih sred- 

j  stev, med katere spadajo, po 
razsodbi ustavnega sodišča 
iz leta 1990, tudi sodne in 
špekcije na osebi prosilca.

Nekateri sodobni posegi 
ustavnega sodišča pa so po
stavili nekako pod vprašaj 
vlogo in pomen omenjenih 
hem atoloških in genetskih 
ugotavljanj ter prisilili prav
nike k iskanju pravega prav
nega okvira teh znanstvenih 
sredstev. Postavlja se namreč 
vprašanje, ali gre za dokaze, 
ki so na popolno razpolago 
strank, ali pa za izraz moči 
sodnika v zvezi z ugotavlja
njem dejstev. Posledično gre 
torej za problem relevantno
sti oz. nujnosti soglasja zain
teresirane stranke ali tretje 
osebe, ko gre za inšpekcije 
na njihovi osebi.
----------------  DALJE
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SVET KNJIGE

VELIKI
SODOBNI
BONTON

• • • • • • • • • • • • • • • • • •

Koristno delo za pod
jetnike, obrtnike in ma- 
nagerje

Pred kratkim  je Založba 
Mladinska knjiga v Ljubljani 
izdala in za lož ila  iz redno  
praktično knjigo z naslovom 
Veliki sodobni bonton, ki jo 
je napisal Nigel Rees, v slo
venščino pa jo  je  prevedla 
Jasna Kešpret. V knjigi, ki ob
sega 257 strani, bom o spo
znali, kako se m oramo ob
našati v vsakdanjem in po
slovnem živ ljen ju  bodisi v 
restavraciji, v javnosti, pri 
poroki, ločitvi in sploh v dru
žabnem živ ljen ju . A vtor je 
posvetil veliko pozornost tu 
di področju govora, pisne
mu izražanju in bontonu, ki 
ga moramo obvladati pri po
sebnih priložnostih.

Zlasti v obdobju, ko se pri
pravljamo na vključevanje v 
Evropsko zvezo, in posluje
mo v tržnem  gospodarstvu, 
bi se morali ne samo olika
no vesti, ampak tudi obvla
dati pravila bontona. Glede 
na vsakdanje življenje, spre
mljanje dogodkov doma in 
na tujem, si večkrat zastav
ljamo vprašanja kot na p ri
mer:
- kakšne vrste bontona poz
namo,
- kako ravnamo, če smo gos
titelji, in kako, če smo gostje,
- kako se obnašamo v javno
sti,

- kaj pa medsebojni odnosi 
in spolnost,
- kako ravnamo, če moramo 
javno nastopiti, itd.

Tudi pri vsakdanjem ko
municiranju, kot je med dru
gim telefoniranje, moramo 
poznati in upoštevati pravi
la. V času od rojstva do sm r
ti se človek srečuje s števil
n im i oko lišč inam i, p r ilo ž 
nostm i, osebami, uspehi in 
težavami. Prav v takih p ri
merih je tudi vprašljivo ob
našanje ozirom a bonton.

Prav zaradi tega bo kori
stno, da že mlajše občane 
uvajamo v spoznavanje pra
vil lepega vedenja oziroma 
bontona. Ko bodo prevzeli 
podjetja, ustanove ali zase
dali odgovorna mesta kot 
managerji itd ., bodo lažje 
obvladovali tudi pravila bon
tona, če se že v mladih letih 
(v osnovni in srednji šoli) se
znanijo z najpom embnejši
mi pravili sodobnega bonto
na. Knjiga zajema tudi pra
vila pisnega izražanja.

Prav s pomočjo Velikega 
sodobnega bontona, ki je 
praktičen priročn ik, bom o 
spoznali pravila lepega vede
nja in poslovnega kom unici
ranja ter dobili odgovore na 
številna vprašanja, saj se je 
avtor potrudil, da je določene 
dogodke tud i hudom ušno 
napisal. Zato bom o po knji
gi z veseljem segali, še pre
den bi naleteli na kakršnokoli 
zadrego s tega področja.
 -  G D

SMUČANJE MLADINSKA ODBOJKA

KJUS, N O V A  VELIKA LEGENDA KAR DVA SLOVENSKA 
S V E TO V N E G A  PRVENSTVA DERBIJA

Po svetovnem prvenstvu v Vailu prihajajo slovenski in italijanski smučarji 
kar precej poklapani domov, enako tudi nemški in ameriški. No, ja, ti pravzaprav 
kar doma ostajajo, saj nobena od držav, od koder ti smučarji prihajajo, ni 
osvojila v ameriškem smučarskem središču Vail v Koloradu niti ene same kolajne 
na smučarskem svetovnem prvenstvu.

Časi Alberta Tombe, Isol- 
de Kostner in Deborah Com- 
pagnoni so za Italijane m in i
li, o tem ni nobenega dvoma. 
M ladi G iorgio Rocca, ki še 
največ obeta, pa je še pre
mlad in neizkušen, zato je v 
slalomu pristal na četrtem  
mestu. Za slovensko sm u
čarsko reprezentanco, ki je 
pred odhodom  v Kolorado 
pričakovala več ko t samo 
eno medaljo, pa je sedaj tudi 
čas obračunov, kajti rezu lati 
so več kot skrom ni: razo
čarala so dekleta, še najbolj 
pa naš Jure Košir, ki je pono
vno pokazal, da ne zdrži ve
likih psiholoških pritiskov, ki 
pridejo na dan na svetovnih 
prvenstvih, zato je njegovo 
deseto mesto v slalomu po
lom . Po o d h o d u  A lb e rta  
Tombe med turiste smo pri
čakovali, da bo vsaj v slalo
mu Košir prevzel njegovo 
mesto, a se to žal ni zgodilo 
k ljub  letošnjim  obetavnim  
rezulatatom; ko gre zares, 
Jure odpove.

V Nemčiji sredstva obve
ščanja na glas zahtevajo gla
ve trenerjev njihovih smučar
jev; Američani, katere smuča- 
rija bolj malo zanima, kar so 
več kot dokazali s tem, da si 
svetovnega prvenstva na svo- 

; jih tleh niso niti ogledali od bli
zu, pa so vsaj zato veseli, ker 
se jim  je v nedeljo, na zad
njem tekmovalnem dnevu v 
Vailu, "zgodil" Kalle Palander; 
finski slalomist je namreč u- 
gnal Koširja in vse ostale fa
vorizirane tovariše iz belega

1 cirkusa in tako postal prvi fin
ski smučar, ki je kdajkoli na 

! smučarskih svetovnih prven
stvih osvojil kolajno. Za Ame
ričane je mladi Palander do
besedno ulit po njihovi meri: 
ni bil favorit, mlad je in neiz
kušen, borben, popolnoufs/- 
der - nekak prototip ameriš
kega človeka, ki uspe iz niča 
napraviti bogastvo. Avstrijski 
smučarji so namreč že znani 
in so jih vsa sredstva javnega 
obveščanja že do grla sita, 
zato je bilo v ZDA navdušenje

nad zmago mladega Palan- 
dra več kot samo veselje.

Ko že delamo obračun, 
moramo povedati, da je v Vai
lu postal legendaren norveški 
smučar Lasse Kjus prvi smu
čar, ki je do sedaj osvojil ko
lajne v vseh smučarskih pa
nogah. Tisti, ki smučate, in ti- 

; sti, ki ne smučamo, a gleda
mo smučarje doma v foteljih, 
smo lahko videli, kaj se pravi 
biti smučarski as, ko je Kjus v 
nedeljo pred drugim slalom
skim spustom čakal na znak, 
da lahko odrine: niti ena sa
ma obrazna mišiča ni trznila, 
miren je bil ko skala, kot da 
bi šel v bližnjo trgovino po 
hruške. Osvojil je srebro, še 
enkrat potrdil, da je as vseh 
asov. Avstrijci in Norvežani so 
pobrali 23 medalj na svetov
nem prvenstvu, kar pove vse
o minulem prvenstvu. Osta
lim je ostalo bore malo. Beli cir
kus se bo nadaljeval s svetov
nim pokalom, čez dve leti pa 
bo drugo svetovno prvenstvo 
in vse se bo začelo znova... 
 JP

Štirinajsto kolo moške in 
ženske odbojkarske C lige je 
imelo na sporedu kar dva slo
venska derbija. V moški C ligi 
sta bili namreč tekm i Agra- 
ria Terpin-Mima Eurospin ter 
Soča Unitecno-Val Imsa. V

AMATERSKI N O G O M E T

J U V E N T IN A  IN KRAS 
OSVOJILA  

SLOVENSKA DERBIJA

l i j i * ;  +

. - _ . ..'Srfrtrv-

V 20. kolu 1. amaterske no
gometne lige je bil v Standre- 
žu slovenski derbi med do
mačo Juventino in ekipo So
vodenj. Zmagala jejuventina 
z minimalno razliko 1:0. Gol 
je dal Bastiani v 66. minuti.

20. kolo so odigrali tudi v 
promocijski ligi. Našim eki
pam pa tokrat ni šlo od rok, 
saj je od vseh treh le Zarja/Ga
ja osvojila točko na domači 
tekmi proti Ponziani, ki se je 
končala z neodločenim izi

dom 1:1. Tako Vesna kot Pri
morje pa sta doživela poraz 
z enakim izidom 2:0, in sicer 
Vesna doma proti Latte Car- 
su, Primorje pa v gosteh pro
ti Palmanovi.

V 2. in 3. amaterski ligi pa 
so odigrali 18. kolo. V skupi
ni D 2. amaterske lige je tre
ba zabeležiti domači poraz 
doberdobske Mladosti proti 
Villi z 1:3. Poraz je prekinil 
zmagovito serijo Doberdob- 
cev, ki pa še vedno krepko vo
dijo s sedmimi točkami pred
nosti pred drugouvrščeno Me- 
deo. V isti skupini je Breg do
ma premagal Poggio s 3:1, v 
skupini E pa je Primorec v gos
teh premagal Sant1 Andreaz 1:2.

Tudi v 3. amaterski ligi smo 
bili priče slovenskemu derbi
ju: v skupini G je Kras prema
gal Zarjo/Gajo B s 3:2, med
tem ko je Breg v gosteh klonil 
pred CGS z izidom 3:1. V sku
pini F pa je Primorje B doma 
izenačilo proti Villesseju z 0:0.

PLAVANJE

LEP USPEH
N A Š IH
PLAVALCEV
N A  D E ŽE LN E M
M L A D IN S K E M
PRVENSTVU

Na deželnem mladinskem 
prvenstvu v plavanju, ki je b i
lo 13. in 14. februarja v Trži
ču, je z uspehom sodelova
lo več slovenskih špo rtn i
kov. Za tržiško Adrio sta na
stopila tudi Matjaž Cahari- 
ja in Vlasta Ušaj. Prvi je  tek
moval v kar šestih finalih in 
z od ličn im i nastopi osvojil 
prvo mesto na 100 metrih 
hrbtno, tretje mesto na 200 
metrov hrbtno in tretje me
sto na 400 metrov prosto. 
Vlasta Ušaj je nastopila v treh 
finalih in osvojila srebro na 
200 metrov hrbtno in bron 
na 100 metrov hrbtno. Obe
ma iskreno čestitamo.

obeh prim erih  so zmagali 
gostje: v Gorici so Slogaši 
premagali Agrario Terpin z 
0:3, v Sovodnjah pa je Val 
Imsa premagal domačo eki
po prav tako z 0:3. V ženski 
C lig i be lež im o  ponovno  
zmago Nuove Kreditne, ki je 
dom a premagala Porcio s 

, 3:1. Uspešni sta bili tudi os
tali dve slovenski ekipi: Val 
Siderimpes je v gosteh pre
magal Fiume Veneto z 0:3, 
Kmečka banka pa je prav 
tako v gosteh premagala Car- 
friulano z 1 :3. V šestnajstem 
kolu moške D lige sta tako 
Bor kot Naš prapor izgubila 
v gosteh proti Buffetu Toni 
oz. Riguttiju z enakim izidom 
3:0, v šestnajstem kolu žen
ske D lige pa je Bor Friulex- 
port v gosteh premagal Mar- 
tignacco z 0:3. Nadaljuje se 
torej zmagovita pot Sloginih 
ekip: pri moških je M irna Eu
rospin na drugem mestu z 
38 točkami (Slogaše ločujeta 
dve sami točki od prvouvr- 
ščenega II Pozza), Nuova 
Kreditna pa pri ženskah vodi 

j s 35 točkam i. Drugi najus
pešnejši klub je Val, katere
ga ekipi  se naha ja ta  pri 
moških (Val Imsa) na če tr
tem mestu z 28 točkami, pri 

j ženskah (Val Siderimpes) pa 
na tretjem  mestu z ena intri
desetim i točkami.

S N E Ž N E  R A Z M E R E  V D E Ž E L I  F U R L A N I J I  J U L I J S K I  K R A J I N I
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KRAJ M IN -M A X ŠT, KM 
NA SKUPNIH

MED TEDNOM  /  
NA  KONCU TEDNA D N E /K O LIČ IN A

(P V )  P R IP O R O Č E N E  VERIG E  
( 0 V )  O B VEZN E VERIGE  

10 1  O DPRTE

SKUPNO KM /  
KM TEPTANIH

PIANCAVALLO  
te l. 0434 655258 5 0 - 8 5 2 1 / 2 1 9 / 1 0 14.2. /  10 cm 0 1 8 / 1 5

F0R N I Dl S 0P R A  V A R M 0 S T  
te l. 0433 88208 6 0 - 8 0 1 1 / 1 2 6 / 6 14.2. /  10 cm 0 1 5 / 1 5

RAVASCLETTO ZONCOLAN 
te l. 0433 66033 5 0 - 1 1 0 2 0 / 2 0 7 / 9 14.2. /  10 cm 0 5 / 5

TRB IŽ  - SV. V IŠ A R JE  
te l. 0428 2967

8 0 - 1 4 0 1 4 / 1 4 7 / 7 14.2. /  10 cm 0 6 0 /4 6 ,5

N EV E JS K 0 SEDLO  
tel. 0433 54026

8 5 - 1 2 0 7 / 9 6 / 7 13.2. /  5 0 2 , 5 / 2 , 5

USPEH NAŠIH  
D IJA K O V-SM U Č  ARJE V 

Na goriškem pokrajinskem 
šolskem prvenstvu v smuča
nju 10. t.m . na Zoncolanu so 
slovenski dijaki dosegli lepe 
uspehe. Elisabeth Miklus, d i
jakinja srednje šole Trinko, in 
Jana Plesničar, dijakinja klasi
čnega liceja Trubar, sta osvoji
li 1. mesto v ženskem slalomu
v kategoriji nižjih oz. višjih šol. 
Dijak zavoda Cankar David 
Miklus pa je v kategoriji višjih 
šol osvojil 4. mesto. Omenje
ni dijaki so člani Slovenskega 
planinskega društva Gorica.
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ZADNJA STRAN

NA TELEVIZIJSKI NAČIN...
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Jurij Paljk je  v svojem zapisu O  
m lad ih ... v prejšnji številki Novega 
glasa izpostavil tud i vprašanje vpli
va televizije na m ladino. Prepričana 
sem, da n i več samo televizija tista, 
ki vpliva na našo m ladino, temveč 
"medijsko vesolje" na splošno.

Okolje, v katerem živijo  danes 
mladi, je  drugačno od  tistega, v ka
terem sem sama doraščala pred ne
davnim. Televizija je  danes le ENO 
od  sredstev, ki vplivajo na njihovo  
življenje. Lahko si zam islim o dana
šnje okolje kakor sončni sistem, v 
katerem je  človek - sonce, okoli nje
ga pa se vrtijo planet - televizija, ki 
ima tri velike lune: videorekorder, 
zasebne kanale in pa satelit, k i je  
največja luna. Drugo nebesno telo 
je  radio, pap irnati m ed iji pa sestav
ljajo tretje telo. Četrti, najmlajši, naj
večji in še ne do konca dognani pla
net pa je  računalnik in seveda njego
va luna velikanka - internet.

Tehnologija je  prišla že tako daleč, 
da je  treba samo stikalo ob rn iti in

se ti to  novo vesolje odpre p red oč
m i. Televizija, radio, časopis, Com
puter so del našega vsakdana, kakor 
kolo pred 50 leti. Ugotavljam, da 
kretati se v takem prostoru n i prav 
lahko n iti za mladega človeka n iti 
za odraslo ali starejšo osebo. Verjet
no pa, kar se tiče uporabe interne
ta, so m ladi že daleč p red generaci
jo  svojih staršev.

Jurij Paljk ugotavlja kako MTV, 
mladi publik i namenjena televizijska 
postaja, vpliva in pogojuje mišljenje, 
izbire in okuse. Oziram se oko li se
be, govorim z m ladim i in se m i zdijo 
njihovo vedenje in njihova oblačila 
povsem normalna, vsakdanja. Želim  
tako podčrtati namreč to, da so m oji 
sovrstniki in sem jaz sama že tako 

, globoko v televizijsko pogojenem o- 
j kolju, da ne v id im o ven. Za nas je  
| norm alno, da smo vsi podobno  o- 
\ blečeni, da im am o v z im i 7 999 vsi
i v istem stilu krojene čevlje in hlače. 
Mladina in o troci sežejo, brez pre
misleka, m ed izloženim i ponudba

m i v trgovini p o  tisti, k i so jo  videli 
na zaslonu. Temu bi danes lahko že 
rekli prevzgojeni refleks.

Prav tak je  refleks, k i siga m lad i
na privzgoji z gledanjem video spo
tov. Okolje, v katerem živi, je  zelo 
glasno. Neprenehoma igra radio, ka
seta ali vedno bolj pogosto zgoščen
ka. Polno je  različnih barvnih luči, 
ki se mešajo, križajo, utripajo. Vid 
in sluh sta stalno pod  pritiskom, zato 
mladi tudi vedno vprašujejo po  p ro 
storih, polnih ljudi, z glasbo, z lučmi. 
Presenetila m e je  izjava dijakov ne- 

' kega tretjega razreda srednje šole. 
Vprašala sem jih , kaj b i si želeli v

I Gorici. Odgovor se je  glasil: trgov
ski center - veleblagovnico, ne veli
ko, temveč velikansko, tako, kakor 
jo  im ajo v Vidmu. Veleblagovnica ja 
za zelo mlade sinonim  zabave, dru
žbe, prijetnega počutja.

Televizja je  na m nogih dom ovih  
\ cel dan priključena, neprestano go

vori ali poje, največkrat kriči. Pribo
rila si je  svoj prostor in vlogo v dru
žini. Nesmiselno b i b ilo  jo  izklopiti, 
hočeš nočeš je  to okno  v svet (če
prav m ajhno v primerjavi z interne
tom). Največji problem  po  moje, ki 
ga televizija rojeva in negativno vpliva 
na mladino, je  posploševanje in p o 
enostavljanje vsega. D okler se p o 
sploševanje tiče oblačil in zobne pa
ste, n i tako hudo (čeprav n iti teh 
malenkosti ne bi smeli prezirati), pro
blem se postavlja, ko se posplošujejo 
čustva. Poročila so dober primer. 
Hude dogodke predstavljajo kakor 
novico: časnikarjeva opomba je  kra
tka in jedrnata, nima kritične razse
žnosti in opredeljenosti: "Kakšen 
hud primer, res žalosten."  Kakor če 
b i ugotavljali, da je  um rl sosedov 
pes. Še najbolj poenostavljajo č lo
veška čustva film i, nadaljevanke in 
nekateri televizijski shovvi, v katerih 
se lotevajo hudih p rob lem ov in jih  
rešujejo, kakor če b i b ili križanke. 
Besede, ki j ih  izgovarjajo junaki, so 
plehke, brez vsebine. Kadarkoli 
vključiš televizijo, lahko zaslediš stre
ljanje, pretepanje, nasilje, umiranje. 
Priznam, da, dokler nisem sama pri

sostvovala pretepu, nisem vedela, 
kaj pom eni. Samo stala sem in gle
dala: fanta p red  m eno j sta se naj
p re j začela suvati, nato je  eden od  
njiju  udaril drugega s pestjo v želo
dec -  zvilo me je  v gubo, sape m i je  
zmanjkalo, šlo m i je  na bruhanje. 
Šele ko so ju  ločili, sem lahko zadi
hala, tresla pa sem se še nekaj m i
nut. Presenetilo me je: stokrat, tisoč
krat sem videla po  televiziji prete
pe, a sem jih  doživljala popolnom a  
ravnodušno. Televizijski ekran je zbri
sal občutke. Gledalca utegne priza- 

\ deti samo s k ru tim i scenami, a ne 
zato, ker ga zaradi teh v srcu stisne, 
temveč z m očn im i barvami, ostud
n im i slikami, neprijetnim i glasovi in 
zvoki razdraži živčni sistem.

M ladi tud i zaradi tega reagirajo 
na okolje čisto po  svoje in razbirajo 
dogodke na televizijski način. Tele
vizija posreduje na prim er tudi nove 
oblike izražanja. Ne zavedamo se 
niti, kako pogosto se izražamo v te
levizijskem žargonu. Vse enostav
no vase vsrkamo in posvojimo. Vse 
je  sprejemljivo, norm alno, vsakda- 

\ nje, tud i to, kar ne b i smelo.

Z A  K A N D I D A T E  I Z  Z A M E J S T V A  B R E Z  S L O V E N S K E G A  D R Ž A V L J A N S T V A

O POGOJIH DIPLOMSKEGA ŠTUDIJA IN O PRIDOBITVI ŠTIPENDIJE 
V SLOVENIJI V ŠTUDIJSKEM LETU 1999/2000

M inistrstvo za šolstvo in šport
- Služba za mednarodno sodelo
vanje - nam je poslalo podatke o 
pogojih diplomskega študija v Slo
veniji. M inistrstvo namreč že od 
leta 1976 dalje štipendira študen
te slovenskega rodu iz zamejstva 
in potom ce slovenskih izseljen
cev. Štipendije so namenjene pred
vsem študiju na akademijah, fa
kultetah in visokih strokovnih šo
lah, omogoča pa se tudi štipendi
ranje na nivoju srednjih šol, seve
da v Republiki Sloveniji.

V študijskem letu 1998/99 M i
nistrstvo za šolstvo in šport šti
pendira 88 študentov iz zamejstva 
in 33 potomcev slovenskih izse
ljencev.

1. POGOJ I  ZA D O D I P L O M 
SKI ŠTUDIJ V SLOVENIJI

1. Kandidati, ki se v študijskem 
letu 1999/2000 želijo vpisati v 1. 
letnik rednega dodiplomskega štu
dija na katerem koli v isokošo l
skem zavodu v R Sloveniji, se mo
rajo do 5. marca 1999 prijaviti z 
obrazcem "Prva prijava za vpis v
1. letnik" visokošolskih zavodov v 
R Sloveniji, ki ga lahko kupijo v 
vseh knjigarnah. V prijavi po pred
nostnem vrstnem redu navedejo 
enega, dva ali največ tri študijske 
programe, v katere se želijo vpi
sati in za katere izpolnjujejo oz. 
bodo do rokov objavljenih v "Raz
pisu za vpis v študijskem  letu 
1999/2000" izpolnjevali pogoje za 
vpis. Drugi in tretji študijski pro
gram bosta upoštevana, če bo za 
študijski program naveden na pr
vem mestu sprejet sklep o om ejit
vi vpisa ali se kot pogoj za vpis v 
ta program ugotavlja nadarjenost
ali psihofizična sposobnost. Kan
didati pošljejo odgovarjajoči v i
sokošolski prijavno-informacijski 
službi samo F.NO "Prvo prijavo za 
vpis v 1. letnik", ne glede na to, če 
bodo v njej navedli študijske pro
grame različnih univerz oz. viso
košolskih zavodov.

V času od 15. januarja do 5. 
marca 1999 morajo torej kandi

dati izpolnjeno prijavo p r i p o r o č e - 
| NO poslati visokošolski prijavno-in-
i formacijski službi (v p i s ), in sicer: 
j - če so na prvem mestu v “Prijavi za 
j vpis v 1. letnik" navedli študijski pro- 
! gram, ki ga izvaja visokošolski za
vod Univerze v Mariboru, na na-

i slov:
Visokošolska prijavno-informa- 

cijska služba, Univerza v Mariboru, 
Razlagova 22, 2000 M aribor (tel.: 
062/221-543)

j - če pa so na prvem mestu v "prvi 
prijavi za vpis v 1. letnik" navedli štu- 

: dijski program, ki ga izvaja visoko
šolski zavod Univerze v Ljubljani ali 
pa samostojni visokošolski zavod, 
pa na naslov:

Visokošolska prijavno-informa- 
cijska služba, Univerza v Ljubljani, 
p.p. 524,1001 Ljubljana (tel.: 061/

: 213-316)
2. Po Pravilniku o študiju tujcev 

j in Slovencev brez slovenskega dr
žavljanstva v R Sloveniji (Ur. 1. št. 5/ 
94) se lahko le-teh vpiše 5% od raz
pisanega števila študijskih mest za 
posamezni program ali smer. Če 

| število prijavljenih presega zgoraj 
navedeno "kvoto", se kandidati izbe
rejo znotraj "kvote" v skladu z meri- 

! li, ki veljajo za državljane Republike 
! Slovenije.

Kot vsi ostali pa morajo kandidati 
iz zamejstva opravljati preizkus po
sebnih nadarjenosti oz. psihofizič- 

j nih sposobnosti na umetniških sme
reh (Akademija za likovno um et
nost, Akademija za glasbo, Akade
mija za gledališče, radio, film  in tele-

i vizijo), na Fakulteti za arhitekturo, 
Filozofski fakulteti (študijski pro-

I gram muzikologije), Biotehniški fa
kulteti (študij krajinske arhitekture),

i Naravoslovnotehniški fakulteti (štu
dijski program na oddelku za teks- 
tilstvo), Pedagoški fakulteti (likovna 
pedagogika, razredni pouk, predšol- 

j ska vzgoja) in Fakulteti za šport. Roki 
so navedeni v "Razpisu za vpis v štu-

I dijskem letu 1999/2000", ki ga dobi- 
| te na višjih srednjih šolah s sloven
skim učnim jezikom v Trstu in Gorici.

3. O  vpisu tujcev in Slovencev 
brez slovenskega državljanstva, ki 
so v skladu z merili oddali "Prvo pri
javo za vpis v 1. letnik", bosta odlo
čali univerzi. Zato naj kandidati iz 
zamejstva, ki želijo študirati na štu
dijskih programih, ki jih  izvajajo v i
sokošolski zavodi Univerze v Ljub
ljani ali pa samostojen visokošolski 
zavod, najkasneje do 15. julija 1999 
Službi za mednarodno sodelovanje 
Univerze v Ljubljani predložijo na
slednje:
- overjeno fotokopijo  spričevala o 
zaključenem srednješolskem izo
braževanju,
- overjeno fotokopijo  spričevala za
dnjih dveh letnikov srednješolskega 
izobraževanja.
- nostrifikacijsko odločbo ali potr
d ilo  o nostrifikacijskem postopku,
- potrdilo o državljanstvu ali overje
no fotokopijo  potnega lista,
- potrdilo o aktivnem znanju sloven
skega jezika, če kandidat ni zaključil 
šole s slovenskim učnim jezikom,
- zdravniško spričevalo, izdano s 
strani kateregakoli zdravnika v Slo
veniji (priporočamo Študentsko am
bulanto na Aškerčevi 4 v Ljubljani).

Komisija za študij tujih državlja
nov bo na začetku septembra pre
gledala vse prijave in izdala soglasja 
za vpis, ki jih bodo kandidati prejeli 
po pošti. S soglasjem, originalnim i 
spričevali in vsem ostalim potreb
nim za vpis (kandidati naj se poza
nimajo na dotičnem visokošolskem 
zavodu), se bodo lahko zainteresi
rani na odgovarjajočih visokošol
skih zavodih vpisovali do konca 
septembra 1999.

Kandidati lahko dobijo inform a
cije v zvezi s tem postopkom v Slu
žbi za mednarodno sodelovanje U- 
niverze v Ljubljani, Kongresni trg 12, 
1000 Ljubljana (tel.: 1254-055 int. 
266 ali 276) in v Službi za medna
rodno sodelovanje M inistrstva za 
šolstvo in šport, UL Stare pravde 6, 
1000 L jubljana (tel.: 13-23-225 ali 
322-776, g. Roman M. Gruden).

Kandidati, ki želijo študirati na

študijskih programih, ki jih  izvajajo 
visokošolski zavodi Univerze v Ma
riboru, pa naj najkasneje do 15. ju 
lija 1999 Centru za mednarodno so
delovanje  U niverze v M aribo ru  
predložijo prej naveden seznam do
kumentov in kratek življenjepis. Za
interesirani se bodo na odgovarjajo
čih visokošolskih zavodih vpisovali 
do konca septembra 1999.

Kandidati lahko dobijo podrob
ne informacije in navodila v zvezi s 
tem postopkom na Centru za med
narodno sodelovanje Univerze v 
Mariboru, Krekova 2,2000 Maribor 
(tel.: 062/223-611) in v Službi za 
mednarodno sodelovanje M in is tr
stva za šolstvo in šport, Ul. Stare 
pravde 6 ,1000  Ljubljana (tel.: 061/ 
13-23-225 ali 322-776, g. Roman M. 
Gruden).

4. Kandidati, ki želijo v Sloveniji 
nadaljevati izobraževanje, morajo 
pred vpisom ustrezna tuja spričeva
la nostrificirati. Vsa pojasnila v zve
zi z nostrifikacijo daje M inistrstvo 
za šolstvo in šport, Župančičeva 6, 
1000 Ljubljana (Referat za nostri
fikacijo tujih spričeval: tel. 1785- 

. 390, 1 785-367, 1 785-502, 1 785- 
436). Svetujemo, da zainteresirani 
či mp r e j  stopijo v stik z navedenim 
naslovom in pošljejo vse potrebno 
za nostrifikacijo.

I I .  POGOJI  ZA PRI DOBI TEV  
ŠTIPENDIJE V SLOVENIJI :

Študenti iz zamejstva lahko za
prosijo za štipendijo M inistrstva za 
šolstvo in šport za redni študij v R 
Sloveniji. M inistrstvo za šolstvo in 
šport bo upoštevalo le popolne 
prijave, ki bodo prispele najkasneje 
do 30. junija 1999, in sicer na na
slov: M in itrstvo za šolstvo in šport, 
Služba za m ednarodno sode lo
vanje, Ul. Stare pravde 6 ,1000  Lju- 
bjana (tel.: 061/13-23-225 ali 322- 
776, g. Roman M. Gruden).

Prijava mora obsegati:
- lastnoročno napisano prošnjo z 
utemeljitvijo (namen študija ipd.) in 
življenjepisom (z opisom doseda
njega šolanja),
- dokazilo o izvenšolski dejavnosti

v enem izmed slovenskih društev,
- potrd ilo  o državljanstvu ali fo to
kopijo potnega lista,
- fo tokopijo  rojstnega lista,
- fotokopijo spričevala o zaključe
nem srednješolskem izobraževanju.

Druga možnost je, da zamejski 
študenti izkoristijo polletno ali eno
letno štipendijo v Sloveniji, med
tem ko so redno vpisani in študi
rajo na kateri od italijanskih, av
strijskih ali madžarskih univerz. 
Doslej so te štipendije izkoristili 
predvsem študenti, ki so v Italiji, 
Avstriji ali na Madžarskem študi
rali slavistiko ali katero od nacio
nalnih ved ter so med pol ali eno
letnim  študijem v Ljubljani (kot 
"gostujoči študenti") izpopolnjevali 
svoje znanje oz. pripravljali svoje 
diplomsko delo. Za to vrsto štipen
diranja naj kandidat k zgoraj na
vedenemu priloži še priporočilo 
fakultetnega profesorja.

I I I .  BIVANJE V Š T U DE N T
SKIH D O M O V I H :

Študenti iz zamejstva im ajo 
možnost zaprositi za bivanje v štu
dentskih domovih. Tako naj kan
didat, ki bi rad, da mu M inistrstvo 
za šolstvo in šport na podlagi veljav
nega pravilnika rezervira mesto v 
študentskem naselju, to j a s n o  na- 
vede v pr oš n j i  z a  š t i p e n d i j o . Vsa
kršno naknadno posredovanje bo 
onemogočeno zaradi že oddanih 
ležišč.

Za vse dodatne informacije v 
zvezi s študijem ali štipendijami 
naj se kandidati obrnejo na naslo
ve navedene po posam ezn ih  
točkah.

In fo rm acija  o pogo jih  d o d i
plomskega študija in o pridobitvi 
štipendije za kandidate iz zamej
stva, "Razpis za vpis v študijskem 
letu 1999/2000" in nekatere dru
ge koristne informacije o študiju v 
Sloveniji so dosegljivi tudi preko 
i n t e r n e i a . Naslov baze podatkov 
je: http://stipend.mss.edus.si

Vsem letošnjim  m aturantom  
želimo uspešno maturo in ustrez
no izbiro nadaljnje študijske poti.


